
توصیه های مالیاتی صندوق بین المللی پول برای بهبود معیشت 
مردم در خاورمیانه

خریدار  صندوق بین المللی پول طی گزارشــی 
با اشاره به پیشــرفته بودن نظام مالیات بر درآمد 
اشــخاص در ایران نوشــت اصلاح سیاست های 
مالیاتــی و کاهش معافیت ها مــی تواند به دولت 
های خاورمیانه ای در بهبود معیشت مردم کمک 

کند.
صندوق بین المللی پول در گزارشــی تحلیلی از 
وضعیت مالیات ســتانی در خاورمیانه نوشــت: 
کشــورهای خاورمیانه و آســیای مرکزی سابقه 
طولانی در استفاده از مالیات برای توسعه اقتصاد 
خود و ارائه خدمات اجتماعی دارند. اولین ســابقه 
مالیات بر درآمد در ایــن منطقه را می توان 5 هزار  
سال قبل در مصر باستان ردیابی کرد. فرعون ها از 
این نوع مالیات برای ساختن انبار غله و اطعام فقرا 
در زمان کمبود استفاده می کردند. زکات به عنوان 
یک تعهد پرداختی مشــابه مالیات که با اســلام 
آغاز شــد، هنوز برای تامین هزینه های اجتماعی 
در عربستان ســعودی و جاهای دیگر جمع آوری 
می شــود.نظام مالیاتــی این منطقــه در طول 
قرن ها به طور قابل توجهی تکامل یافته اســت و 
تفاوت های چشمگیری بین کشورها از جمله بین 
صادرکنندگان و واردکننــدگان نفت و گاز در این 
زمینه مشاهده می شــود. علی رغم پیشرفت های 
اخیــر، از جمله اخذ مالیــات بــر ارزش افزوده و 
مالیات بر درآمد شرکت ها در برخی از کشورهای 
صادرکننده نفت هنوز راه زیادی تا برقراری نظام 
مالیاتی مدرن، کارآمد و منصفانه در این کشورها 

باقی مانده است.
این گزارش افزود: با وجود برخی پیشرفت ها سهم 
درآمد مالیاتی از تولید ناخالص داخلی در بسیاری 
از کشورهای منطقه، نســبتاً پایین است. این در 
حالی اســت که دولت ها برای حمایــت از فقرا در 
برابر تورم مواد غذایی و سوخت و همچنین تامین 
نیازهای بهداشتی و آموزشــی به پول زیادی نیاز 

دارند.  
بررسی ها نشــان می دهد تفاوت بین جمع آوری 
مالیات واقعی و بالقوه در منطقه خاورمیانه به طور 
متوسط   حدود 14 درصد تولید ناخالص داخلی )به 
استثنای نفت و گاز( است. به عبارت دیگر، دولت 
های منطقه مــی توانند با اصلاح سیاســت های 
مالیاتی خود تا 14 درصــد تولید ناخالص داخلی،  
ســطح درآمدهای خود را افزایــش دهند که رقم 

بسیار قابل توجهی است.
ســطح پایین درآمدهای مالیاتــی در این منطقه 
را می تــوان در طیفی از عوامل جســتجو کرد. از 
جمله این که اســتفاده از مالیات های مســتقیم 
در حــدی محدود باقــی مانده اســت. همچنین 
مالیات بر دارایــی هنوز جایگاه مهمــی در نظام 
مالیاتی منطقــه پیدا نکرده اســت. انواع عوارض 
غیرمستقیم بر کالاهای مصرفی بیشترین درآمد 

مالیاتی دولت های منطقه را تشــکیل می دهد اما 
در همین زمینه نیز شــاهد معافیــت های رایج و 

گسترده ای هستیم.

نظام پیشرفته مالیات بر درآمد اشخاص 
در ایران

البته در چند کشور از جمله الجزایر، ایران و عراق، 
مالیات بر درآمد اشــخاص نســبتاً مترقی است و 
به تناســب افزایش درآمد اشــخاص نرخ مالیاتی 
افزایش پیدا می کند اما در برخی از این کشــورها، 
درآمدهــای مالیاتی چندان قابل توجه نیســت و 
نمی تواند در بازتوزیع ثروت در سطح جامعه نقش 
موثری داشــته باشد. سایر کشــورها درآمدهای 
مالیاتی از درآمد اشــخاص بیشتری دارند، اما نرخ 

ها کمتر پیش رونده هستند.

افزایش درآمد با کاهش معافیت های مالیاتی
صندوق بین المللی پول با توصیــه به دولت های 
منطقه بــرای کاهش یــا حــذف معافیت های 
مالیاتی نوشــت: تحقیقــات ما نشــان می دهد 
که حذف معافیت های گســترده و مشــوق های 
ناکارآمد، پایه های مالیاتی را گســترش می دهد 
و سیســتم های مالیاتی را عادلانه تر و شــفاف تر 
می کند. چندین کشــور پیشرفت قابل توجهی در 
گسترش پایه مالیاتی داشــته اند یا در این زمینه 
گام برداشته اند. برای مثال، مصر قصد دارد قانون 
مالیات بر درآمــد خود را اصلاح کنــد تا معافیت 

های مالیاتی کمتری را اعمال کند.
علاوه بر ایــن، انجام اصلاحات در نظــام مالیاتی، 
مانند طراحی مجدد مالیات بر درآمد اشــخاص و 
مالیات ارزش افزوده، و توســعه بیشتر مالیات بر 
دارایی، مــی تواند درآمدهای مالیاتی بیشــتری 
را عاید دولــت ها کنــد و دایره شــمول مالیات 

دهندگان را افزایش دهد.نوسازی ادارات مالیاتی 
و کارآمدتر کردن آنها باعث بهبــود اجرا و انطباق 
می شــود. بســیاری از کشــورها مانند الجزایر، 
آذربایجان، پاکســتان و ایران در حــال حاضر از 
تشکیل پرونده های الکترونیکی مالیاتی استفاده 
می کنند. بــا این حال، باید تلاش های بیشــتری 
از جملــه در زمینه ساده ســازی ســاختارهای 
تشــکیلاتی، بهبود فرآیندهای تجاری و استفاده 
از فناوری هــای دیجیتال انجام گیــرد. همکاری 
نزدیک تر بین المللی بــرای بهبود تبادل اطلاعات 
در حوزه های قضایی مالیاتی نیــز می تواند مفید 

باشد.
اصلاحات برای کاستن از حجم اقتصاد زیرزمینی 
و ترویج تنــوع اقتصادی نیز می توانــد به افزایش 
درآمدهای مالیاتــی دولت کمک کنــد. در این 
راستا اقداماتی در مصر و تونس برای جلوگیری از 
استفاده از پول نقد انجام شده است. اقدامات برای 
مبارزه با فساد، بهبود حکمرانی و افزایش شفافیت 
نیز می تواند سیستم مالیات ستانی را تقویت کند. 
تلاش ها در گرجستان و تاجیکستان برای مبارزه 
با فساد از طریق ساده سازی سیستم ها و رویه های 
مالیاتی نسبت مالیات اخذ شده به تولید ناخالص 

داخلی را طی 20 سال گذشته دو برابر کرده است.
این گزارش در پایان نوشــته است: با تعهد سیاسی 
پایدار، اطلاع رســانی کافی، و طراحــی و اجرای 
دقیق اصلاحــات، می تــوان به پیشــرفت های 
پایداری در زمینه جمع آوری مالیات در کشورهای 
خاورمیانه دســت یافت. با تکیه بــر این تلاش ها، 
کشورهای خاورمیانه و آسیای مرکزی می توانند از 
درآمدهای جدید مالیاتی برای توســعه اقتصادی، 
افزایش مشــمولان خدمات اجتماعــی و کاهش 
ناامنی غذایی اســتفاده کنند و مسیری که 5 هزار 

سال پیش فراعنه شروع کردند را ادامه دهند.
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باز هم مصرف از نظام مقدس!
علی ربیعی گمان می کردم پــس از این همه ناملایمــات اجتماعی، قدری 
تدبیر برای بازکردن فضای سیاســی به کار گرفته می شود؛ بلکه از این رهگذر، 

چشم اندازی برای گشایش و همراهی های بیشتر پدیدار شود.

یادداشت

خ تولید می گذارند؟ چرا ادارات دولتی چوب لای چر
 سیدامیر ســیاح تقریبا برهمه روشــن شــده ادارت دولتی، کارآفرینان و 
سرمایه گذاران را اذیت می کنند هرچه هم قانون و سران سه قوه تاکید می کنند، 

بدنه اجرایی کشور، از کارآفرین آزاری دست بر نمیدارد.

دیدگاه

  آگهي دعوت به فراخوان ارزيابي کيفي 
مناقصه عمومي يك مرحله اي شماره 402/9/م

    اداره كل راه آهن يزد در نظر دارد بنابر آئين نامه اجرائي بند ج ماده 12 قانون برگزاري مناقصات نسبت به ارزيابي كيفي مناقصه 
گران واجد شرايط جهت دعوت به مناقصه به شرح زير اقدام نمايد لازم به ذكر است كليه مراحل برگزاري فراخوان ارزيابي كيفي از دريافت 
و تحويل اسناد ارزيابي تا تهيه ليست پيشنهاد دهندگان داراي صلاحيت از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس:  

www.setadiran.ir   انجام خواهد شد.
موضوع مناقصه: بازسازی ساختمان ايستگاه اشکذر  

مدت و محل  انجام : 7/هفت  ماه ---  مطابق با اسناد مناقصه
برآورد انجام عمليات موضوع مناقصه : 29.854.464.997)بيست و نه ميليارد و هشتصد و پنجاه و چهار ميليون و چهارصد و شصت 

و چهار هزار و نهصد و نود و هفت( ريال
 مبلغ تضمين شركت در فرايند ارجاع كار: 1.492.723.250 )يک ميليارد وچهارصد و نود ودو ميليون و هفتصد و بيست و سه هزار 
و دويست و پنجاه(ريال – بصورت يكي از اين روش ها :الف-ضمانتنامه بانکي در وجه شركت راه آهن ج. ا. ا. صادره يکي از بانکهاي مجاز که 
حداقل سه ماه ازآخرين تاريخ تحويل پيشنهادها اعتبار داشته و براي 3 ماه ديگر قابل تمديد باشد.ب- اصل فيش واريزي وجه نقد بحساب 
تمركز وجوه  نقدي راه آهن  به حساب ir  290100004001064006372624   بنام تمركز وجوه سپرده راه آهن نزد بانك مركزي 

.ج-  اوراق مالی اسلامی دولت
شركت كنندگان در فراخوان ميبايست داراي گواهي صلاحيت حداقل رتبه 5 رشته  ابنيه و  5/پنج در رشته تاسيسات  و تجهيزات به صورت 
همزمان از سازمان مديريت و برنامه ريزي بوده و با توجه به گواهی صلاحيت در رشته و پايه مورد نياز دارای ظرفيت آزاد لازم با توجه به مبلغ 

برآورد مناقصه باشند. همچنين گواهينامه تاييد صلاحيت ايمنی پيمانکاری صادر شده توسط وزارت تعاون ،کار و رفاه اجتماعی.
قيمت ها متناسب با كالاي ساخت داخل با لحاظ كيفيت ارائه گردد.

مهلت دريافت اسناد ارزيابي : حداکثر تا ساعت14:00 روز شنبه  مورخ 1402/08/27     
مهلت بارگذاري اسناد تکميل شده ارزيابي: حداکثر تا ساعت 09:00  روز يکشنبه مورخ1402/09/12     

 مدت اعتبار ضمانت های شرکت در فرآيند ارجاع کار سه ماه می باشد و به درخواست کارفرما به مدت سه ماه ديگر قابل تمديد می باشد .
پيشنهاد دهندگان در صورت عدم عضويت قبلي ضروري است مراحل ثبت نام در سايت مذكور و دريافت گواهي امضاء الكترونيكي جهت 

شركت در فراخوان را محقق سازند. شماره تماس سامانه ستاد:  021-1456
پس از ارزيابي كيفي ، از مناقصه گران واجد شرايط که حداقل امتياز لازم را کسب نموده باشندجهت دريافت اسناد مناقصه دعوت بعمل 

خواهدآمد.
تاريخ انتشار نوبت اول: 1402/08/20  تاريخ انتشار نوبت دوم: 1402/08/21

 اداره تداركات و پشتيباني اداره كل راه آهن يزد

شناسه آگهی: 1602098

نوبت دوم
 اداره كل راه آهن جمهوری اسلامی ایران

اداره كل راه آهن يزد
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ومندانه برای صهیونیست هاست آمریکا به دنبال یک آتش بس آبر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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باز هم مصرف از نظام مقدس!
علی ربیعی گمان می کــردم پس از این همــه ناملایمات اجتماعی، 
قدری تدبیر برای بازکردن فضای سیاســی به کار گرفته می شود؛ بلکه 
از این رهگذر، چشم اندازی برای گشایش و همراهی های بیشتر پدیدار 

شود.
اما رد صلاحیت پزشــکیان و تعدادی دیگر بــرای انتخابات پیش روی 

مجلس، هر روزنه امیدی را بر این پندار بست.
ای کاش رک و راست گفته شــود دیگران نیایند و بندی گذاشته شود 
که »ما نمی خواهیم دیگران باشــند«. ولی این چنین از التزام به نظام 

مقدس جمهوری اسلامی ایران، ابزار ساخته نشود!
من پس از ســالیان متمادی که با فراز و نشیب ها، تلخی ها و شیرینی ها 
در مســیر نظام و تحولات آن بوده ام، نمی دانم این کدام نظام است که 
التزام یا عدم التزام به آن، توســط عده ای خاص تعیین می شود و از این 
تجربه تاریخی هم درسی گرفته نمی شود که مصرف جناحی و سیاسی 
ارزشــها، نهادها و مقدســات، موجب عدم کارکرد آنها در بزنگاههای 

تاریخی خواهد شد.
بدون تردید این انتخابات می توانســت روزنه ای برای افق گشایی باشد. 

اما صد افسوس؛ گویی این روزها در دو جهان مختلف زیست می کنیم.
من به سهم  خود این همه ولع برای »پایداری« در قدرت این عده معدود 
را درک نمی کنم، آن هــم چنین ولع قدرتی که ممکن اســت بهایی به 
سنگینی از دست رفتن دستاوردها و ســرمایه اجتماعی و انسانی ایران 

در بر داشته باشد.

پیش از عزیمت به عربستان
رئیسی: سازمان همکاری اسلامی اساسا برای 

دفاع از فلسطین ایجاد شد
 رئیس جمهور گفت: آمریکا پیام می دهد که جنگ گســترش نیابد اما 
ســوخت ماشــین جنگی غزه را آمریکایی ها تهیه کردند، آمریکا مانع 
آتش بس در غزه اســت.آیت الله سید ابراهیم رئیســی رئیس جمهور 
کشــورمان پیش از عزیمت به ریاض برای شرکت در نشست اضطراری 
سران کشورهای عضو ســازمان همکاری اســلامی گفت: این سفر به 
دعوت رئیس محترم ســازمان همکاری های اسلامی که ریاست دوره 

ای آن را پادشاه عربستان به عهده دارد انجام میشود. 
وی در ادامه بیان کرد: این نشست اضطراری با موضوع فلسطین است، 
ایران برای تشکیل این نشست اضطراری از یک ماه قبل درخواست داده 

بود که هر بار بنا به دلایلی این نشست تشکیل نمی شد.

رئیس جمهور گفت: اگر جنایت هایی که امروز در غزه انجام می شــود 
جنایت علیه بشــریت نباشد، پس جنایت علیه بشــریت چه مصداقی 
دارد؟ آمریکا در اظهارات خود اعلام می کند که می خواهد دامنه جنگ 
گسترش پیدا نکند و به ایران و برخی کشور ها هم پیغام داده اند ولی این 
حرف با عمل آمریکا همخوانی ندارد. ماشــین جنگی در غزه در اختیار 
آمریکا اســت.امریکا جلوی آتش بــس در غزه را گرفته اســت و دامنه 

جنگ را گسترش می دهد، چهره واقعی آمریکایی را باید دنیا بشناسد.
آیت الله رییسی با بیان اینکه این نشست مورد انتظار همه مردم، به ویژه 
امت اسلامی است، عنوان کرد: انتظار است سران کشور های اسلامی در 
موضوع فلسطین که مهمترین مسئله جهان است به  یک تصمیم قاطع 
برسند و این تصمیم کاملا اجرایی و عملیاتی شــود. این میدان، دیگر 

میدان سخن گفتن و اعلام موضع نیست باید میدان عمل است.
وی توقف ســریع بمباران و باز شــدن راه برای کمک رســانی به مردم 
مظلوم و مقتدر غــزه و رفع محاصره غزه و احقاق حقوق غزه را فلســفه 
اصلی تشکیل این سازمان برشمرد و گفت:  اگر به تاریخ بنگریم فلسفه 

تشکیل این سازمان فلسطین است. 
رئیس جمهور ادامه داد: در بازگشــت از تاشکند بیان کردم که موضوع 
فلسطین در شانزدهمین اجلاس سران اکو برهمه مسائل سایه انداخته 
بود. امیدواریم بتوانیم زبان گویای مردم باشــیم و همگرایی  و وحدت و 

انسجام کشور های اسلامی بتواند مسئله فلسطین را حل کند.
آیت الله رییســی با بیان اینکه امروز همه مردمــان صاحب فهم،  درک 
و اندیشه در سراسر جهان برای حمایت از فلســطین به میدان آمدند، 
گفت: امروز فریــاد همه دنیــا از حمایت هــای آمریــکا از جنایات و 
نسل کشی رژیم صهیونیســتی در غزه بلند است که به واقع یک جنایت 

جنگی است.

شاهچراغی اعلام کرد
از ۲۵ هزار داوطلب مجلس ۲۸ درصد عدم 

احراز یا تأیید دریافت کرده اند
رئیس ستاد انتخابات کشــور گفت: از مجموع 24 هزار و ۹۸2 نفری که 
در انتخابات مجلس شــورای اســلامی ثبت نام کردند، 14 درصد عدم 
تأیید و 14 درصد هم عدم احراز گرفته اند که از این میزان )عدم تأیید و 

عدم احراز( ۳0 درصد مدارک کافی ارائه نداده اند.
 

محمدتقی شــاهچراغی با حضور در جمع خبرنگاران حاضر در ســتاد 
انتخابات کشور اظهار کرد: از  امروز به مدت چهار روز داوطلبان که عدم 
تأیید یا احراز صلاحیت از هیئات اجرایی گرفته اند می توانند با مراجعه 
به سایت وزارت کشور اعتراض خود را ثبت کنند.وی افزود: داوطلبانی 
که مایل هســتند دلایل عدم تأیید یا احراز را داشــته باشند با مراجعه 

حضوری خودشان می توانند دلایل عدم تأیید یا احراز را دریافت کنند.
معاون سیاسی وزارت کشــور یادآور شــد: از مجموع 24 هزار و ۹۸2 
نفری که در انتخابات مجلس شورای اسلامی اسامی آنان به هیئت های 
اجرایی داده شــده اســت 14 درصد عدم تأیید گرفته اند و 14 درصد 
هم عدم احــراز و ۳0 درصد از این میــزان )عدم تأیید و عــدم احراز( 
مدارک کافی ارائه ندادند.شاهچراغی افزود: اصرار وزارت کشور و ستاد 
انتخابات بر رعایت مر قانون است و ما هیچ دخالتی هم در روند تأیید یا 
احراز صلاحیت داوطلبان نداریم. آنانی که عدم تأیید و احراز خورده اند 

هم می توانند اعتراض خود را ثبت کنند.

یادداشت

تریبون

وزیر امور خارجه:

وزان خواهد داشت اجلاس سران کشورهای اسلامی پیام محکمی برای جنگ افر

رئیس جمهور کشورمان در پاســخ به امیر قطر که از او 
احوالپرســی کرد، گفت: »با اوضاع غزه حالی برای ما و 

امت اسلامی باقی نمانده است.«
آیت الله ســید ابراهیم رییسی در حاشــیه شرکت در 
نشســت اضطراری سازمان همکاری اســلامی با امیر 

قطر دیدار کرد.
رئیس جمهور کشورمان در پاســخ به امیر قطر که از او 
احوالپرســی کرد، گفت: »با اوضاع غزه حالی برای ما و 

امت اسلامی باقی نمانده است.«
سفر عالی ترین مقام اجرایی کشــور به عربستان پس 
از 11 ســال و چندین ماه پس از بازگشایی سفارتخانه 

های دو کشور انجام می شود.
آیت الله رئیســی پیش از عزیمت به عربستان سعودی 
و حضور در اجلاس سران کشــورهای اسلامی اساس 
تشکیل این سازمان را حمایت از مردم مظلوم فلسطین 

دانســت و گفت: این  نشســت اضطراری با 
موضوع فلسطین اســت، ایران برای تشکیل 
این نشســت اضطــراری از یک مــاه قبل 
درخواســت داده بود که هر بار بنا به دلایلی 

این نشست تشکیل نمی شد.
رئیس جمهور گفت: اگــر جنایت هایی که 
امروز در غــزه انجام می شــود جنایت علیه 

بشریت نباشد، پس جنایت علیه بشریت چه مصداقی 
دارد؟ آمریــکا در اظهارات خود اعــلام می کند که می 
خواهد دامنه جنگ گســترش پیدا نکنــد و به ایران 
و برخی کشــور ها هم پیغام داده اند ولــی این حرف با 
عمل آمریکا همخوانی ندارد. ماشین جنگی در غزه در 
اختیار آمریکا اســت.امریکا جلوی آتش بس در غزه را 
گرفته اســت و دامنه جنگ را گسترش می دهد، چهره 

واقعی آمریکایی را باید دنیا بشناسد.

آیت الله رییســی با بیان اینکه این نشســت 
مورد انتظار همه مردم، به ویژه امت اسلامی 
اســت، عنوان کرد: انتظار است سران کشور 
های اســلامی در موضــوع فلســطین که 
مهمترین مسئله جهان است به یک تصمیم 
قاطع برســند و این تصمیم کاملا اجرایی و 
عملیاتی شود. این میدان، دیگر میدان سخن 

گفتن و اعلام موضع نیست باید میدان عمل است.
وی توقف ســریع بمباران و باز شــدن راه برای کمک 
رســانی به مردم مظلوم و مقتدر غــزه و رفع محاصره 
غزه و احقاق حقوق غزه را فلســفه اصلی تشــکیل این 
سازمان برشــمرد و گفت: اگر به تاریخ بنگریم فلسفه 

تشکیل این سازمان فلسطین است.
بــه دنبــال حمــلات وحشــیانه و جنایت بــار رژیم 
صهیونیســتی علیه مردم بی دفاع و بی گناه غزه، آیت 

الله رئیسی در پی یک سلســله تحرکات دیپلماتیک و 
در گفتگوهای تلفنی و حضوری با ســران کشورهای 
اســلامی، پیگیر برگزاری اجلاس اضطراری ســران 
سازمان همکاری اســلامی بود که این نشست امروز به 
میزبانی رئیس دوره ای این سازمان در ریاض عربستان 

برگزار می شود.
رئیس جمهور همچنین در حاشــیه شــانزدهمین 
اجلاس ســران ســازمان همکاری اقتصادی »اکو« 
در تاشــکند ازبکســتان، علاوه بر تاکید بر ضرورت 
اعمال فشار کشورهای اســلامی برای توقف جنایات 
صهیونیســت ها، بــر اهمیت اجرای راهــکار مطرح 
شده از ســوی رهبر معظم انقلاب اســلامی مبنی بر 
قطع روابط سیاســی و اقتصادی کشورهای اسلامی 
با رژیم صهیونیســتی به عنوان راهــکاری بازدارنده 

تاکید کرد.

یک عضو کمیســیون برنامه و بودجه گفــت: احتمالا 
دولت لایحه بودجه 140۳ را تا آخر آبان یا اوایل آذر به 
مجلس تقدیم می کند.محسن زنگنه اظهار کرد: طبق 

آئین نامه جدید، دولت باید لایحه بودجه را در دو مرحله 
به مجلس تقدیم کند. مرحله اول جداول و احکام کلی 
اســت که مجلس آن را بررســی و تصویب می کند. در 

مرحلــه دوم جداول تفصیلی به مجلس ارائه می شــود 
که مرحله دوم در بهمن ماه خواهد بود.بر این اســاس 
پیش بینی می شود که دولت مرحله اول لایحه بودجه 

را تا اواخر آبان و اوایل آذر بــه مجلس تقدیم کند. طبق 
اطلاعم کلیــات این موضوع مورد بحث و بررســی قرار 

گرفته و دولت بر اساس آن لایحه را تنظیم کرده است.

رئیس جمهوری

بودجه

خریدار  وزیر امور خارجه گفت: قرار است 
اجلاس سران کشورهای اسلامی در ریاض 
یک پیام محکم و قــوی برای جنگ افروزان 
در منطقه داشــته باشــد و منجر به توقف 
جنایات جنگی و نسل کشــی در فلسطین 

شود.
حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
کشــورمان پیش از عزیمت هیات ایرانی به 
عربستان به منظور شرکت در اجلاس ویژه 
سران کشورهای اســلامی اظهارداشت: از 
بیش از بیســت روز پیش آیت الله رئیســی 
درخواســتی را مطرح کردند که نشســت 
سران کشورهای اسلامی برگزار شود و طبعاً 
با توجه به اینکه عربســتان ریاست دوره ای 
این اجلاس را عهده دار اســت، مقامات این 

کشور حداکثر همکاری را به عمل آوردند.
وی با بیان اینکه با توجه به اهمیت تحولات 

غزه برای اولین بار امروز نشســت ســران 
کشورهای اســلامی و کشــورهای عربی 
برگزار می شود، اضافه کرد: با استفاده از این 
فرصت، رئیس جمهور پیشــنهادات مهمی 
را برای توقف جنایات جنگی نســل کشی، 
ارسال مســتمر کمک های انسان دوستانه، 
مقابله با کوچ اجباری و توجــه به این نکته 
که مقاومت و جنبــش آزادی بخش حماس 
یک حرکت آزادی بخش فلســطینی است، 

را مطرح می کند.
امیرعبداللهیان تصریح کرد: به طور طبیعی 
با استفاده از فرصت این ســفر کوتاه و چند 
ســاعته، دیدارهایی با برخی از سران موثر 
کشورها در موضوع فلســطین و به موازات 
آن همکاری های دوجانبه در سطح روسای 
کشورها با آیت الله رئیسی انجام خواهد شد.

وی در پایان خاطرنشان کرد: قرار است این 

اجلاس یک پیام محکــم و قوی برای جنگ 
افروزان در منطقه داشــته باشــد و منجر 
به توقف جنایات جنگی و نســل کشــی در 

فلسطین شود.
رئیس جمهور کشورمان به منظور پیگیری 
راهکارهــای بازدارنده در مقابــل جنایات 

صهیونیســت ها و برای شــرکت در جلسه 
اضطراری سازمان همکاری اسلامی با بدرقه 
حجت الاسلام والمسلمین قمی معاون بین 

الملل دفتر رهبر انقلاب عازم ریاض شد.
آیت الله ســید ابراهیــم رئیســی در ادامه 
تلاش های جمهوری اســلامی ایران برای 
توقف فوری تجاوزات رژیم صهیونیســتی، 
رفع محاصره و آغاز امدادرســانی به مردم 
مظلوم و مقتــدر غــزه، با بدرقه رســمی 
معاون اول رییس جمهور و حجت الاســلام 
والمسلمین محسن قمی معاون بین الملل 
دفتر رهبر معظم انقلاب صبح امروز شــنبه 
به منظور شرکت در جلسه اضطراری سران 
سازمان همکاری اســلامی، عازم عربستان 
سعودی شــد.به دنبال حملات وحشیانه و 
جنایت بار رژیم صهیونیســتی علیه مردم 
بی دفاع و بی گناه غزه، آیت الله رئیســی در 

پی یک سلســله تحرکات دیپلماتیک و در 
گفت وگوهــای تلفنی و حضوری با ســران 
کشورهای اسلامی، پیگیر برگزاری اجلاس 
اضطراری سران سازمان همکاری اسلامی 
بود که این نشســت امروز به میزبانی رئیس 
دوره ای این ســازمان در ریاض عربســتان 
برگزار می شود.رئیس جمهور همچنین در 
حاشیه شانزدهمین اجلاس سران سازمان 
همــکاری اقتصــادی »اکو« در تاشــکند 
ازبکســتان، علاوه بــر تاکید بــر ضرورت 
اعمال فشار کشورهای اسلامی برای توقف 
جنایات صهیونیســت ها، بر اهمیت اجرای 
راهکار مطرح شــده از ســوی رهبر معظم 
انقلاب اسلامی مبنی بر قطع روابط سیاسی 
و اقتصادی کشــورهای اســلامی بــا رژیم 
صهیونیســتی به عنوان راهکاری بازدارنده 

تاکید کرد.

رئیسی در پاسخ به امیر قطر: حال امت اسلامی از اوضاع غزه خوب نیست

زنگنه: لایحه بودجه ۱۴۰۳ اوایل آذر به مجلس تقدیم می شود

هادی رضایی  وزیــر اطلاعات گفت: وزیر 
خارجه آمریکا مثــل دوره گردها می چرخد 
و به دنبال راه حلی اســت تا با کمک بعضی 
از کشــورها در اقــدام بعــدی، ذره ای آبرو 
برای رژیم صهیونیســتی بماند؛ یعنی یک 

آتش بس آبرومندانه.
 حجت الاســلام سید اســماعیل خطیب، 
وزیر اطلاعات در همایش رؤسای حفاظت 
اطلاعات فرماندهی کل نیــروی انتظامی 
با تأکید بــر نقش مجموعه هــای حفاظت 
اطلاعــات، گفت: حفظ ســرمایه اصلی هر 
مجموعه و دســتگاه، نیروی انسانی است و 
موفقیت دســتگاه های حفاظت اطلاعات با 
ایجاد تحول و تعالی و گام نهادن در مســیر 
آموزه هــای دینی کــه مورد تأکیــد رهبر 
عزیزمان اســت، مضاعف می شود، بنابراین 
باید مانند پیامبران هدایتگر باشــیم و قرآن 
هدایت را با انذار، تبشــیر، موعظه و حکمت 
همراه دانسته و این ابزارها در مجموعه های 

حفاظت اطلاعات باید موردتوجه باشد.
وی افزود: مجموعه های حفاظت اطلاعات 
از ارکان اصلی امنیت کشــور هســتند. در 
امنیت درونی، نظام به حفاظت ها وابستگی 
قطعی دارد و اقتدار خود را مدیون عملکرد 
هوشــمندانه، فناورانه، عالمانــه و مدبرانه 
حفاظت ها ســت. حفاظت هــا می توانند 
نیروی انسانی ما را حفظ کنند، مخصوصاً در 
نیروی انتظامی که نیروی خط مقدم امنیت 

کشور است.
وزیر اطلاعات با اشــاره به اقدام شــجاعانه 
رزمندگان حماس علیه رژیم صهیونیستی، 
گفــت: عملیــات جهادگرانه، شــجاعانه، 
متهورانــه و غافلگیرکننده طوفان الاقصی، 
با تمام نقاط موردنظر یــک طرح عملیاتی 
به اجــرا درآمد و دشــمنی کــه مدعی بود 
بزرگترین قدرت اطلاعاتی و نظامی منطقه 
اســت با فریبندگی هوشــمندانه شکست 
خورد و با این شکســت، رژیم صهیونیستی 
هیچ زمان به قدرت و توانــی که مدعی آن 
بود، بر نخواهد گشــت و ایــن عملیات یک 
تغییــر اساســی در راهبرد منطقــه ایجاد 
کرد، بنابراین بعدازایــن عملیات معادلات 
منطقه، راهبردهای دشــمن و حتی محور 
مقاومت تغییرات اساســی خواهد داشت و 
این یکی از محورهای اساســی برای تفسیر، 

تحلیل و برآورد آینده پیشرو است
وی، اقــدام جهادگران حماس را شکســت 
دیگری بــرای آمریکا در منطقه دانســت 
و افزود: نکتــه مهم این عملیات شکســت 

دوباره قدرت آمریکا در منطقــه و دنیا بود. 
هیمنه قــدرت آمریکا کــه مدعی حمایت 
نظامی، اطلاعاتــی، اقتصادی و سیاســی 
از رژیم صهیونیســتی بود و آن را جایگزین 
خروج مفتضحانه خود در منطقه کرده بود، 

از هم پاشید.
حجت الاســلام خطیب با اشــاره به طرح 
عادی ســازی روابط رژیم صهیونیســتی با 
کشــورهای منطقه گفت: با طــرح آبراهام 
در جهت گســترش و عادی ســازی روابط 
با کشــورهای منطقه تلاش زیادی کردند 
و امتیــازات زیادی به برخی از کشــورهای 
منطقه دادنــد. ایــن عادی ســازی برای 
تبدیل شدن رژیم صهیونیســتی به قدرت 
اول منطقــه بــود. بنابراین؛ بدتــر از رژیم 
صهیونیســتی، آمریکایی هــا در ایــن راه 
شکســت خوردنــد و این شکســت بزرگ 
قطعاً شیوه ها و روش های آمریکایی ها را در 

منطقه تغییر خواهد داد.
وی ادامــه داد: یکــی از پیش بینی ها این 
اســت که آمریــکا نیروهایی که بــه بهانه 
عملیــات طوفــان الاقصــی وارد منطقه 
کرده، خارج نخواهد کــرد. مرحله دوم این 
عملیات برخورد سخت و انتقام گیرانه رژیم 
صهیونیســتی بود که یک فاجعه انســانی 
و کشــتار دســته جمعی را ایجاد نموده که 
علی رغم راهبرد رژیم صهیونیستی که تصور 
می کرد پاســخ کوبنده موجب بازدارندگی 
اســت، نتیجه عکس آن به زودی آشــکار 

خواهد شد.
وزیر اطلاعات بــا تأکید بــر حمایت افکار 
عمومی دنیــا از مــردم فلســطین گفت: 
برای اولین بار در طول این ۷0 - ۸0 ســال، 
افکار عمومی دنیا علیه رژیم صهیونیســتی 
در سراســر جهان یکدست شــده و حتی 
کشــورهایی کــه حامی همیشــگی رژیم 
صهیونیســتی هســتند و حتــی بایــدن 
کــه به اجبار بــه منطقه آمــد و روی خون 
انسان های مظلوم پا گذاشــت و از این رژیم 
نســل کش جنایتکار حمایت کرد، مجبور 
شدند نسبت به هشدار و تذکر به رژیم تلاش 
کنند، و مفهومش این است که افکار عمومی 
دنیا نســبت به اقدام رژیم صهیونیســتی 
عکس العمل و واکنش جدی از خود نشــان 
داده است. بنابراین؛ علاوه بر شکست رژیم 
صهیونیســتی این یکی دیگــر از مواردی 
است که موجب شکســت آمریکایی ها در 
منطقه اســت و این موضــوع موجب تغییر 
در برآوردهای آینده نزدیک خواهد شــد و 
دیگر هیچ زمان نخواهند توانســت با ادعای 
مظلومیــت یهــود، رژیم صهیونیســتی و 
هولوکاســت افکار عمومی دنیــا توجیه را 

کرده و بر قدرتمندی این رژیم بی افزایند.
حجت الاســلام خطیب با اشــاره به اقدام 
رژیم صهیونیستی در عملیات زمینی بیان 
داشــت: عملیات زمینی چه ازنظر انسانی، 
چه ازنظــر آســیب هایی که بــرای رژیم 
صهیونیســتی دارد و چه ازنظر بازتاب های 

آن یــک فاجعه بــرای این رژیم اســت و بر 
اساس اعلام 1۷ اندیشکده غربی و یهودی، 
رژیم صهیونیســتی به پیــروزی عملیات 

زمینی دست نخواهند یافت.
وی خاطرنشــان کرد: وزیر خارجه آمریکا 
در منطقه مثــل دوره گردهــا می چرخد و 
به دنبال راه حلی اســت تا با کمک بعضی از 
کشــورها در اقدام بعدی، ذره ای آبرو برای 
رژیم صهیونیستی بماند یعنی یک آتش بس 
آبرومندانه. بنابراین رژیمی که ادعا داشــت 
بعد از عملیات علیــه حماس به زودی پیروز 
منطقه اســت، اکنون دنبــال آتش بس در 
قبال آزادی اسرا است و این موضوع را دنبال 

می کند که منطقه غزه را از حماس بگیرد.
وزیر اطلاعات با اشــاره به جنــگ ترکیبی 
دشــمنان علیه جمهوری اســلامی ایران، 
تصریــح کرد: محــور مهمی کــه در آینده 
اثرگذار اســت، پیــروزی قــدرت مردمی، 
امنیتی، اطلاعاتی، نظامی و انتظامی کشور 
در جنگ ترکیبی و جهانی اســت که علیه 
ایران طراحی شده اســت و امروز جمهوری 
اســلامی ایران به عنوان یک قدرت بزرگ 
در منطقــه مورد توجه اســت. اکنون ایران 
به عنوان یک قدرت تعیین کننــده نه تنها 
در منطقه بلکه در نقاط مختلف دنیا مطرح 
اســت و امروز با تمام توان اقتــدار ایران را 
حس می کنند. بنابرایــن؛ در آینده نزدیک 
در منطقــه تغییرات جــدی رخ خواهد داد 
و شــاهد برخورد مقتدرانه بــا گروهک ها و 

باندها و تشکل های ضد امنیتی و به معنای 
عــام اقدامات تروریســتی خواهیــم بود و 
آســیب دیدگی فرامرزی مــا رو به کاهش 
خواهــد بــود و بنابراین ما شــاهد افزایش 

اقتدار فرامرزی-امنیتی خواهیم بود.
وی در تبیین دســتاوردهای دولت رئیسی 
بیان داشت: قدرت دولت در بحث اقتصادی 
و سیاســت خارجــی و مســائل اجتماعی 
بســیار حائز اهمیت اســت. به لطف الهی و 
اقدامات انقلابی و جهــادی دولت آیت الله 
رئیسی امروز شاهد رشــد اقتصادی، رشد 
تولید و کاهش تــورم هســتیم. در زمینه 
سرمایه گذاری روی کالای اساسی باوجود 
مشکلات خشک ســالی، شــاهد افزایش 

خرید تضمینی گندم از کشاورزان هستیم.
وزیــر اطلاعات، تشــریح کــرد: همچنین 
در زمینــه فروش نفت و در بحث سیاســت 
خارجــی و پیمان هــا، قــدرت مقاومت، 
ارتباطات، فعالیت ها و سفرها، امروز شاهد 
سفر معاون اول به چین، سفر رئیس جمهور 
به تاشکند و تعاملات و ارتباطات در منطقه 
و در دنیا هســتیم. قرارداد راهبردی با چین 
و قراردادی که با روســیه پیشرو است، همه 
شــاهد زنده بودن و فعال بودن سیاســت 
خارجی ایــران اســت. در آینــده نزدیک 
ســرمایه گذاری اقتصــادی خارجی ایران 
افزایش خواهد یافت و پیمان هایی که ایران 
در آن حضور دارد و با کشورهایی که تفاهم 

یا توافق کرده بیشتر عملیاتی خواهد شد.
حجت الاسلام خطیب با اشــاره به اهمیت 
موضــوع انتخابات پیــش رو، بیــان کرد: 
بزرگتریــن مؤلفــه پیروزی ما در مســائل 
اجتماعی انتخابات اســت، انتخابات باید با 
نقش و مشــارکت مؤثر مردم همراه باشد، 
با همه آســیب ها و مشــکلات اجتماعی، 
موفقیــت خــوب و بزرگی در پــی خواهد 
داشــت. امیدواریم به لطــف الهی و حضور 
همیشــگی، فعال و مؤثر مردم در انتخابات 

شاهد این موفقیت باشیم.
وی هم چنین با اشــاره به اقدامات پژوهشی 
در خصوص شناخت آسیب های اجتماعی 
در کشور گفت: باید مراکز پژوهشی، علمی 
و کارگروه هــا و اتاق هــای فکر بــرای رفع 
مســائل اجتماعی ، برنامه های عملیاتی را 
دنبال کنند. بنابراین گروه ها، مجموعه ها و 
جایگاه های مؤثری که در مسائل اجتماعی 
و فرهنگی نقش دارند، چــه ازنظر ایجابی و 
چه ازنظر ســلبی باید سرمایه گذاری جدی 

انجام دهند.
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خ تولید  چرا ادارات دولتی چوب لای چر
می گذارند؟

 سیدامیر سیاح تقریبا برهمه روشن شده ادارت دولتی، کارآفرینان و 
سرمایه گذاران را اذیت می کنند هرچه هم قانون و سران سه قوه تاکید 

می کنند، بدنه اجرایی کشور، از کارآفرین آزاری دست بر نمیدارد.
بعضی ها معتقدند این همه اخلال در کار ســرمایه گذاران، دسیســه و 
سازماندهی شــده اســت تا تحریم داخلی مکمل تحریم خارجی عمل 
کند.نمیخواهم این فرضیه را نفی کنم امــا فکرمیکنم کارآفرین آزاری 

سیسماتیک در بدنه اجرایی کشور، ریشه و دلیل مهمتری دارد.
تا بیست سی سال پیش، دولت مسئول تولید همه چیز در کشور بود.

 شرکتهای ریز و درشــت دولتی، مهندس و کارگر استخدام میکردند تا 
کالا و خدمت تولید کنند.

بدنه اجرایی کشــور در وزارتخانه های صنایع و معادن و... هم طبعا قبل 
از صدور مجوز برای طرحهای جدید تولیدی، سود آوری آنها را ارزیابی 

میکردند تا بیت المال هدر نرود.
در همان ادارات، مهندس و کارگرش را هم صلاحیت سنجی میکردند 

تا کسی که قرار است از بیت المال حقوق بگیرد، آدم قابلی باشد.
در میانه دهه 1۳۸0، سیاستهای کلی اصل44 و قانون مربوطه تصویب 
و ابلاغ شــد تا به حکم قانون، از آن بــه بعد بجای دولــت، کارآفرینان 
بخش خصوصی واحدهای جدید تولیدی را طراحی، ســرمایه گذاری، 
اســتخدام و تولید کنند.بدنه اجرایی دولت با این تغییر بزرگ و انقلابی 

در قانون اساسی، خود را تطبیق نداد و به سیاق قبل عمل کرد.
با گذشت 15 سال از آنچه قراربود انقلاب اقتصادی باشد، ادارت دولتی 
همچنان حسب عادت، برای صدور مجوز تولید، میخواهند سود آوری 
طرح های بخش خصوصــی را هم ارزیابی کننــد و مهندس و کارگری 
راکه قرار اســت بخش خصوصــی حقوقش را بدهــد را هم صلاحیت 

سنجی کنند!
هرچه بهشان میگوییم ایشــان ســرمایه گذار بخش خصوصی است 
و میخواهد با ســرمایه خودش طــرح را اجراکند، به خــرج مدیران و 
دیوانسالاران دولتی نمی رود و حرف خودشان را می زنند: من باید قبل 

از صدور مجوز، صلاحیت متقاضی مجوز و نیروهایش را ارزیابی کنم!
البته خودشــان در دل می دانند کارشان اشتباه اســت ولی خود را آن 
راه می زنند. چراکه اگــر این ارزیابی ها و صلاحیت ســنجی ها را کنار 
بگذارند، این ســوال پیش می اید که شــما اصلا چه می کنید و فلسفه 

وجودی اداره شما چیست؟!
آری... حقیقت تلخ ولی قابل اصلاح این اســت: به کار ســرمایه گذاران 

گره می اندارند تا اداره شان پابرجا بماند.
این حقیقت تلخ، حتما قابل اصلاح است. اصلاحش کمی درد دارد.

تحمل درد، برای عاملان تحریم داخلــی و کارآفرین آزاران خواهد بود 
ولی راحتی و لذتش را کارآفرینان و مردمی که اســتخدام می شــوند و 

سفره شان پرتر می شود، خواهند چشید.

رئیس سازمان بورس خبر داد 
 امکان واریز وجه بدون محدودیت 

در سامانه های معاملاتی بورس
رئیس ســازمان بــورس و اوراق بهادار گفــت: کاربران ســامانه های 
معاملاتی بورس از این پس می تواننــد، بدون محدودیت در درگاه های 
آنلاین بانکی و بدون نیاز به مراجعه حضوری به بانک قدرت خرید خود 
افزایش دهند.به گزارش ســازمان بورس، مجید عشقی، از امکان واریز 
وجه بدون محدودیت در سامانه های معاملاتی بورس خبر داد و اظهار 
داشــت: کاربران ســامانه های معاملاتی بورس اوراق بهادار از این پس 
می توانند قدرت خرید حســاب کاربری خود را با هر مبلغی که مد نظر 
دارند، بــدون محدودیت در درگاه هــای آنلاین بانکی و بــدون نیاز به 

مراجعه حضوری به بانک افزایش دهند.

وی افزود: تا پیش از این، کاربران و ســرمایه گذاران قادر بودند روزانه تا 
سقف 100 میلیون تومان به قدرت خرید حســاب کاربری خود اضافه 
کنند، امــا اکنون مطابق با دســتورالعمل های جدیــد بانک مرکزی و 

سازمان بورس این سقف حذف شده است.

مدیرکل دفتر صنایع خودرویی وزارت صمت خبر داد
وهای باری قدیمی   توقف تولید خودر

تا ۲ سال آینده
مدیــرکل دفتر صنایــع خودرویــی وزارت صمــت از توقــف تولید 

خودروهای باری قدیمی تا 2 سال آینده خبر داد.
 عبدالله توکلی لاهیجانی مدیرکل دفتر صنایع خودرویی وزارت صمت 
اظهار کرد: بر اســاس طرح تحول در صنعت خودرو تا 2 سال آینده بن 
سازه های جدید جایگزین خودروها و بن ســازه های قدیمی تجاری و 

باری می شوند.

وی افزود: یکــی از برنامه های تحولــی در صنعت خــودرو، تولید بن 
ســازه های جدید و حــذف خودروهای قدیمی اســت. علــت اینکه 
خودروهای تجاری قدیمی همچنان تولید می شــوند، داخلی ســازی 
قطعات مهم این خودروها در سالیان گذشته اســت، ما الان نیاز داریم 
تا این داخلی سازی را برای محصولات جدید انجام دهیم، اما این اقدام 

نیاز به تولید در مقیاس بالا دارد تا توجیه اقتصادی داشته باشد.
توکلی ادامــه داد: در حوزه تولید خودروهای تجــاری و باری، مقیاس 
اقتصادی تولید، عامل توجیه ســرمایه گذاری برای محصولات جدید 
است برای همین لازم اســت تا تولیدکننده های مختلف با مشارکت و 

هم افزایی به سمت محصولات جدید حرکت کنند.
مدیرکل دفتــر صنایــع خودرویی وزارت صمــت گفت: مــا باید در 
حوزه های مرتبط با پیشــرانه، گیربکس و اجزای کلیدی به سمت هم 
افزایی بین شرکت ها حرکت کنیم، برای ایجاد این هم افزایی هم آئین 
نامه هایی را تدوین کرده ایم تا خودروســازان را برای رسیدن به یک بن 

سازه مشترک تشویق کنیم.

دیدگاه

بازار

سمیه رســولی  رئیس جمهــور ایران به 
عربستان سعودی سفر کرد؛ گرچه این یک 
سفر سیاسی اســت اما باتوجه به استقبال 
طرفین از بهبود تعاملات تجاری، به نظر می 
رسد این ســفر می تواند نقطه شروع خوبی 

برای تحولات باشد.
بر اســاس برنامه اعلام شده، ســیدابراهیم 
رئیســی، رئیس جمهور ایران صبح شــنبه 
)امروز( برای شــرکت در نشست اضطراری 
سران ســازمان همکاری اسلامی در ریاض، 
آن هم با محوریت تحولات ســرزمین های 
اشــغالی به عربستان سعودی ســفر کرد؛ 
ســفری که از جنبه های مختلــف، دارای 

اهمیت راهبردی است.
رئیسی در شرایطی به عربستان سفر کرده 
است که این نخستین ســفر رئیس جمهور 
ایران به ریاض، پس از 11 ســال به حساب 
می آیــد. اگرچــه بررســی تحــولات در 
ســرزمین های اشــغالی و دســتیابی بــه 
رویکردی واحد میان دولت های اســلامی 
به منظور مواجهه مؤثــر با جنایت های رژیم 
صهیونیســتی، دســتورکار اصلی نشست 
اضطراری سران سازمان همکاری اسلامی 
است، اما به نظر می رســد این سفر از جنبه 
تقویت مناســبات دوجانبه تهران و ریاض 
نیز از اهمیتی راهبــردی برخوردار خواهد 
بــود.در این گــزارش به وضعیــت اقتصاد 
عربستان ســعودی و فراز و فرود تجاری با 

ایران پرداخته ایم.

جزئیاتی از چشم انداز 2030 عربستان
عربستان ســعودی مهمترین کشور نفتی، 
مهمترین رقیب منطقه ای ایران و مهمترین 
عضو شــورای همکاری خلیج فارس است. 
ایــن کشــور در ســال های اخیــر بحران 
جانشــینی پیچیده ای را از ســر گذرانده و 
اهداف بلندپروازانه ای بــرای نقش آفرینی 
در قــرن 21 در چشــم انداز 20۳0 تعریف 
کرده اســت. بر مبنای چشــم انداز 20۳0، 
عربستان دیپلماســی اقتصادی جدیدی را 
طراحی کرده و به تدریــج در حال اجرای آن 
است.بنابراین شناخت دیپلماسی اقتصادی 
عربســتان به عنوان مهمترین رقیب ایران و 
کشوری که ممکن اســت در صورت فرجام 
یافتن مذاکرات ایران با آن، به بازاری مهم در 

محیط همسایگی بدل شود ضرورت دارد.
چشم انداز 20۳0 در ســال 201۶ تصویب 
شــد و به رویکرد کلان اقتصادی عربستان 
شــکل داد؛ این ســند همچنــان مبنای 
دیپلماســی  کلان  سیاســتگذاری های 
اقتصادی عربستان است. این سند در واقع 
یک طرح اســتراتژیک بلندپروازانه اســت 
که برای مدرن ســازی و تنوع بخشیدن به 
اقتصاد عربســتان، عمدتاً از طریق کاهش 
وابستگی به نفت، توســعه منابع درآمدی 
جایگزیــن و افزایــش مشــارکت بخش 
خصوصی در اقتصاد طراحی شــده اســت. 
افزون بــر این بهبود کارآمــدی نهاد دولت 
و تبدیل جامعه ســعودی به جامعه مدرن 
و فراگیرتــر از دیگر اهداف این چشــم انداز 
است.البته شــورای همکاری خلیج فارس 
همچنــان در کانون دیپلماســی اقتصادی 
عربســتان قرار دارد و این کشــور از مسیر 
شــورای همــکاری مذاکرات آزادســازی 

تجاری را به پیش می برد.
در حوزه ســرمایه گــذاری نیز عربســتان 
کوشــیده تا اصلاحات بنیادینی در راستای 
جــذب ســرمایه خارجی صــورت دهد. از 
دیگر سو تلاش می کند تا مازاد درآمدهای 
نفتــی را در بخش های جــذاب و آینده دار 

زنجیره های ارزش سرمایه گذاری کند.
یکی دیگــر از نکات جالب در دســتیابی به 
چشم انداز 20۳0 تمرکز بر تجارت خارجی 
است؛ در همین راستا اداره تجارت خارجی 
)GAFT( در ژانویــه 201۹ به عنوان یک 
نهاد عمومی جداگانه بــا 14 وظیفه اصلی 
تأسیس شــد تا کلیه مسئولیت های مربوط 
بــه تجــارت خارجی را کــه پیــش از این 
توســط وزارت بازرگانی انجام می شــد بر 
عهده بگیرد. GAFT تیــم مذاکره کننده 
ســعودی را در مذاکرات تجارت خارجی، از 
جمله موضوعات مرتبط با ســازمان تجارت 

جهانی، رهبری می کند.
از جمله وظایف این تیم فراهم آوردن امکان 
دسترســی صادرات عربســتان سعودی به 
بازارهای خارجی، گشودن بازارهای جدید 
برای عربستان ســعودی، پیگیری اجرای 
تعهدات عربســتان ســعودی به ســازمان 
تجارت جهانی، ارائه پیشــنهادات در زمینه 
تعرفه هــای گمرکی و ارجــاع آن به مرجع 

ذیصلاح، نظارت بر رایزنان تجاری، تقویت 
تولیدات داخلــی از طریق سیاســت های 
تجاری متناســب، توسعه قابلیت شرکت ها 

برای تجارت خارجی و… است.
همچنین با تشکیل سازمان توسعه صادرات 
عربســتان به عنوان یک نهاد مستقل ملی 
تلاش شــده از ســه طریق به تنوع بخشی 
به صــادرات عربســتان کمک شــود که 
شــامل کمک به افزایش آمادگی صادراتی 
شــرکت های کوچــک و متوســط، ایجاد 
فرصت برای کســب و کارهایی که آمادگی 
صادرات کالا یــا خدمات دارنــد و افزایش 
کارآمدی اکوسیســتم تجاری و تســهیل 

دسترسی به بازارهای بین الملل می شود.
در بخــش تولید نیــز برنامه ملی توســعه 
صنعتی با تمرکــز بر تجهیزات و ماشــین 
آلات، منابع انرژی تجدید پذیر، تولید دارو، 
لوازم پزشکی، بخش خودرو، صنایع مرتبط 
با نفت و گاز، فرآوری مــواد غذایی، صنعت 
هوانوردی و صنایع نظامی در دســتور کار 

قرار گرفته است.
نکته قابل توجه اینکه عربســتان به منظور 
حمایت از صادرات، بانک صادرات و واردات 
عربســتان )EXIM ( ایجاد کرد و در سال 
2020 با ســرمایه ۳0 میلیارد ریال سعودی 
برای تقویت صادرات و حمایت از پروژه های 
صنعتی و معدنی عملیاتی شد.از سویی دیگر 
عربســتان با ایجاد مناطق ویژه اقتصادی به 
دنبال برنامه توســعه صنعتی و لجســتیک 
ملی اســت. مناطق ویژه اقتصادی بخشی از 
تلاش های عربستان ســعودی برای جذب 
سرمایه خارجی و تنوع بخشیدن به اقتصاد 

نفتی را تشکیل می دهند.

عربستان و نفت
عربســتان یکــی از بزرگتریــن دارندگان 
ذخایر نفتی و صادرکننــدگان نفت خام در 
دنیاست که طبق برخی از گزارش ها بیش از 
۷0 درصد صادرات این کشور را نفت تشکیل 
می دهد.بر همین اســاس طبق آمار رسمی، 
ارزش صــادرات نفت عربســتان در ســال 
2022 معادل ۳۳0 میلیــارد دلار بوده که از 
سال 2012 بی سابقه است.نکته قابل توجه 
آنکه عربســتان در ســال 2022 به واسطه 
افزایش بهــای نفت و نیــز افزایش صادرات 
این محصول، توانست مازاد تجاری به میزان 
222 میلیارد را ثبت کند که نســبت به سال 

قبل ۸0 درصد افزایش داشت.

روابط تجاری عربستان
بر اســاس آمار رســمی، در ســال 2022 
صــادرات غیرنفتی این کشــور حدود ۸4 
میلیارد دلار بوده که بیشترین میزان در 12 

سال گذشته است.
همچنین عربســتان طی 5 ســال گذشته 
به طور متوسط ســالانه 140 میلیارد دلار 
واردات از جهان داشته که عمده محصولات 
وارداتی این کشــور را مــواد و محصولات 
شــیمیایی، محصولات دارویی و تجهیزات 
پزشــکی، فلزات، مــواد غذایــی، غلات و 
محصولات ساخته شــده صنعتی و مصرفی 
تشــکیل می دهند. این در حالی است چین 
بزرگ ترین شــریک وارداتی عربستان در 
سال 2022 اســت که طی این 5 سال سهم 
این کشور در بازار وارداتی عربستان دو برابر 
شــده و از حدود 14 درصد به 2۷ درصد در 
سال گذشته میلادی رســیده است. افزون 
بر اینکه 2 شریک تجاری ثابت و مهم بعدی 
این کشــور، آمریکا و امارات متحده عربی 
هســتند که درمجموع حــدود 20 درصد 

واردات عربســتان را بــه خــود اختصاص 
داده اند و در رده بعدی ۳ کشور هند، آلمان 
و ژاپن با سهم 5 تا ۸ درصدی قرار دارند. در 
بین کشــورهای غیراروپایی هم می توان از 
برزیل، تایلند، اندونزی و مالزی با سهم های 
حدود یک تــا 1.5 درصد از بــازار واردات 

عربستان نام برد.

فراز و فرود تجارت عربستان و ایران
ایران و عربســتان هیچ گاه شرکای تجاری 
اصلی یکدیگر نبوده اند؛ در زمان اوج روابط 
اقتصادی، مبادلات تجــاری میان تهران و 

ریاض حدود ۸00 میلیون دلار بود.
بر این اساس، بررسی روند تجارت خارجی 
ایــران و عربســتان طی دو دهه گذشــته، 
می توان روند تجارت را به ســه دوره رونق، 
رکود و دوره توقف تجارت تقسیم کرد. دوره 
نخست طی سال های 1۳۸0 تا 1۳۸۶ روند 
واردات ایــران از عربســتان از حدود 200 
میلیون دلار به نزدیــک ۶00 میلیون دلار 
می رســد اما در دوره دوم از سال 1۳۸۷ این 
روند نزول شدیدی یافته و به 1۷2 میلیون 
دلار کاهــش می یابــد پس ازآن تا ســال 
1۳۹4 به حدود ۷0 میلیون دلار می رســد. 
دوره ســوم از ســال 1۳۹5 تا 1401 را در 
برمی گیرد که واردات از عربســتان تقریباً 
متوقف می شود. بر اســاس آمارها، در سال 
1401، بعد از یک وقفه چندســاله، تجارت 
محدود ایران و عربســتان آغاز شده و ایران 
14 میلیــون و ۷25 هــزار دلار کالا به این 
کشــور صادر کرده که ۹۶ درصد آن شمش 
آهن و فولاد بوده است. در 4 ماهه امسال، باز 
هم تجارت دو کشــور محدود شده و ایران 
فقط 5۹00 دلار کالا به عربستان فروخته و 
البته عربســتان در هیچ کدام از این دوره ها، 

صادراتی به ایران نداشته است.
روند صادرات نیــز از ۶۷ میلیــون دلار در 
ســال 1۳۸0 به حــدود ۳۹0 میلیون دلار 
در ســال 1۳۸۷ می رســد و پس ازآن وارد 
روند نزولی شــده و در ســال ۹4 به حدود 
1۳0 میلیون دلار کاهش می یابد. در ادامه 
از ســال 1۳۹5 تا 1400 نیز صادرات تقریباً 
متوقف شــده و در ســال 1401 هم زمان با 
بهبود روابط سیاسی، رقم 14 میلیون دلار 
را تجربــه می کند. به این ترتیب بیشــترین 
میزان صــادرات مربوط به ســال 1۳۸۷ با 
۳۸۷ میلیــون دلار و بیشــترین میــزان 
واردات مربــوط به ســال 1۳۸5 به میزان 
5۹۶ میلیون دلار و بیشترین حجم تجارت 
خارجی مربــوط به ســال 1۳۸5 به میزان 

۹50 میلیون دلار بوده است.

بازارهای پربازده برای تجار ایرانی
بررســی ها نشــان می دهد که اقلام عمده 
وارداتی عربســتان شــامل ماشین آلات، 
تجهیزات مکانیکی و برقی، کشــتی و قایق، 
سازه های دریایی، دارو، آهن، فولاد، سوخت 
معدنی و روغن هــای معدنــی، تجهیزات 
پزشکی، تجهیزات عکاسی و فیلمبرداری، 

سنگ ها و مواد پلاستیکی است.
با توجه به اینکه ایــران در برخی از این اقلام 
به ویژه حــوزه معدنی، فــولادی و دارویی 
ظرفیــت صادراتی دارد و عربســتان نیز به 
دنبــال توســعه زیرســاخت های صنعتی 
و فنــاوری خود اســت و به نظر می رســد 
اهمیت نفت برای این کشور کمرنگ شده، 
ایــران می توانــد از این فرصت بــه منظور 
فعال شــدن بازرگانــان و تولیدکنندگان 
ایرانــی در بازارهای عربســتان بــه عنوان 
یک بازار جدیــد اســتفاده کند.همچنین 

کیوان کاشــفی، عضو هیأت رئیســه اتاق 
ایران از ظرفیت تراز تجــاری ۳00 میلیارد 
دلاری عربســتان یاد کرد که می تواند طی 
سال های آتی بازار حداقل دو، تا سه میلیارد 
دلاری را پیش روی ایران قرار دهد.به گفته 
کاشفی، دو کشــور در زمینه های مختلف 
نفــت، گاز، پتروشــیمی، دانش بنیان و … 
زمینه همکاری فراوانی دارنــد و باید از این 

ظرفیت ها استفاده کرد.

اثرات بهبود روابط تجاری با عربستان
با توجه به اینکه اغلب کشــورهای عربی به 
ویژه کشــورهای حاشــیه خلیج فارس به 
نوعی از سیاســت های عربســتان تبعیت 
می کننــد احیــای روابط تجــاری ایران و 
عربســتان تأثیر قابل توجهی در ملاحظات 

این منطقه از جهان دارد.
یحیی آل اســحاق، رئیس اتاق مشــترک 
بازرگانی ایــران و عــراق در ایــن ارتباط 
می گوید: احیای روابط ایران و عربســتان را 
در حوزه تجارت باید از دو منظر بررسی کرد. 
یک بحث روابط مســتقیم ما با عربســتان 
است که ۷ ســال روابط تجاری دو کشور را 
متوقف کرده بود و رفــت و آمدها به حداقل 
رسیده بود اما با شــرایط پیش آمده موجود 

روابط تجاری بین دو کشور بهبود می یابد.
وی افزود: نکتــه دوم اینکه عربســتان در 
منطقه کشــوری ســابقه دار و با نفوذ است 
و دارای امکانــات نفتی و غیر نفتی اســت. 
از طرفــی ارتبــاط تأثیرگذار عربســتان با 

کشورهای منطقه نیز بسیار مهم است.
به گفته آل اســحاق، اثرات جانبی حســن 
روابط ایران با عربســتان در صــورت ایجاد، 
روی منطقه زیاد اســت یعنــی ارتباطی که 
بین کشــورهای عربی با عربســتان وجود 
دارد می تواند ارتباطات، تسهیلات و رفت و 
آمدها را برای ایران بهبو د ببخشد و به بهبود 
روابط تجاری و نقل و انتقــالات مالی ایران 
در منطقه کمک کند. به ویژه شــرایط نقل 

و انتقالات ارزی و کالایی بهتر خواهد شد.

ورود درهم به ایران
نکته قابــل توجه دیگر آنکــه، توافق دوباره 
ایران و عربســتان بر گســترش تجارت با 
امارات متحده عربی هم تأثیر گذار اســت و 
با افزایش مبادلات با این کشــور، نه تنها بر 
صادرات به کشــورهای ثالث به ایران کمک 
می کند، بلکه ورود درهم به کشــور بر نرخ 
ارز تأثیر گذار است و می تواند در کاهش آن 

مؤثر باشد.

سرمایه گذاری عربستان در ایران؟
24 اســفند 1401 »محمــد الجدعــان« 
وزیــر دارایــی عربســتان اعلام کــرد که 
»بعد از دســتیابی به توافق میــان ریاض و 
تهران، ممکن است روند ســرمایه گذاری 
عربستان در ایران بســیار سریع انجام شود. 
فرصت های ســرمایه گــذاری زیادی برای 

عربستان در ایران وجود دارد.«
در واکنــش بــه ایــن موضوع، احســان 
خاندوزی وزیر امــور اقتصــادی و دارایی 
دوم فروردیــن مــاه 1402 در مصاحبه ای 
با خبرگزاری اســپوتنیک تاکیــد کرد که 
»دولت ما بر اســاس سیاســت همسایگی 
کاملًا آماده نوســازی روابــط اقتصادی با 
تمام کشــورهای منطقه اســت و تحکیم 
روابط همسایگی را عامل قوی شدن منطقه 
می داند. ما بــه لحــاظ فناوری های جدید 
مثل نانــو و بیو می توانیم منبــع صادرات و 
سرمایه گذاری باشیم و کشــورهایی مانند 

عربســتان هم فرصت تعاملات اقتصادی را 
خواهند داشت.«

بخش خصوصی محور تعاملات 
دو کشور

در ادامه پس از بازدیــد یک هیأت تجاری از 
نمایشگاه دســتاوردهای صادراتی ایران در 
اردیبهشــت ماه، حضور فیصل بن فرحان 
وزیر امور خارجه عربستان سعودی در ایران 
در خرداد ماه و بازگشــایی رسمی سفارت 
عربستان در تهران در مرداد ماه سال جاری، 
رفت و آمدها بین ایران و عربستان به نوعی 
آغاز شــد؛ به عنوان نمونه عبدالله بن سعود 
العنزی ســفیر عربســتان با حضور در اتاق 
اصناف ایران بــر افزایش روابط دو کشــور 
و البته پایدار بودن ایــن روابط با محوریت 

بخش خصوصی تاکید کرد.
العنزی همچنین در ادامــه در اتاق بازرگانی 
ایران نیــز حضور یافــت و از تــلاش برای 
تشکیل شورای عالی تجار و بازرگانان ایران 
و عربستان خبر داد و اعلام کرد که این شورا 
دارای یــک کمیته اجرایی خواهــد بود. زیر 
نظر این شــورای عالی همه روابط تجاری و 
بازرگانی بین دو کش ور و به ویژه پروژه های 
مشــترک انجام خواهــد شــد. پروژه های 
مشترک نقش اساســی در ایجاد زمینه های 
بیشــتر همــکاری بیــن دو کشــور دارند.

همچنین آنطور که اتاق بازرگانی ایران تاکید 
کرده با پیگیــری اتاق ایران بــه زودی اتاق 
مشترک بازرگانی دو کشور راه اندازی خواهد 
شد.از ســویی دیگر نیز طبق اعلام سازمان 
توســعه تجارت ایران برای تأســیس مرکز 
تجاری در کشور عربستان مجوز صادر شده 

که در شهر جده کار خود را آغاز کرده است.

وضعیت موافقت نامه ها
تنها موافقت نامه تجاری منطقه ای که ایران 
و عربســتان به طور مشــترک در آن عضو 
هســتند، موافقت نامه تجــارت ترجیحی 
کشــورهای ســازمان کنفرانس اسلامی 
اســت که از ســوی ایران به مرحله اجرایی 
و عملیاتی رســیده اما از ســوی عربستان 

عملیاتی نشده است.
این در حالی اســت کــه عربســتان عضو 
اتحادیــه گمرکــی شــورای همــکاری 
خلیج فارس و همچنین موافقت نامه تجارت 
آزاد اتحادیه کشورهای عربی است که ایران 

در این توافقات حضور ندارد.
نتیجه اینکه شــورای همکاری خلیج فارس 
همچنــان مهم تریــن اولویت عربســتان 
ســعودی در دیپلماســی منطقــه ای و 
بین المللی محسوب می شــود و این کشور 
می کوشــد ضمن حفظ نقــش رهبری در 
این شورا، فرآیند گســترش ارتباط تجاری 

با کشورها را از طریق این شورا پیش ببرد.

تنظیم نقشه راه اقتصادی هماهنگ
 با نقشه راه سیاسی

 بنابرایــن بــا توجه بــه تســلط دولت بر 
اقتصادهای دو کشور و پیشینه روابط، نقشه 
راه اقتصادی ضرورتاً باید هماهنگ با نقشه 
راه سیاســی بوده و به گونه ای طراحی شود 
که تضمین کننده پایــداری همکاری های 

آینده دو کشور باشد.
از جملــه زمینه هــا و برنامه هایــی که در 
میان مــدت در روابط اقتصادی دو کشــور 
قابل انتظار است می توان به توسعه صادرات 
کالا به عربســتان در حوزه هــای مختلف 
ازجمله محصولات کشاورزی، مواد غذایی، 
مواد و محصولات معدنی و فلزی، تجهیزات 
و ماشــین آلات صنعتــی تا میــزان ۳00 
میلیــون دلار در فاز اول، توســعه صادرات 
خدمات به خصوص در زمینه گردشــگری 
و گردشــگری ســلامت، خدمــات فنــی 
مهندســی و فناوری ارتباطات و اطلاعات، 
همکاری های مشترک ترانزیت کالا جهت 
اتصال دو کشــور بــه غرب آســیا، آفریقا و 
آسیای مرکزی، توسعه فعالیت های بخش 
خصوصــی از طریق فعال کــردن اتاق های 
بازرگانــی و اتاق هــای مشــترک و تبادل 
هیأت های تجاری، اعزام رایــزن بازرگانی 
ایران به عربستان و پیشنهاد آغاز مذاکرات 
تجارت آزاد با شورای همکاری خلیج فارس 
به منظور تحکیــم و تثبیت روابط اقتصادی 
دو کشــور اشــاره کرد.بنابراین با توجه به 
شرایط ذکرشــده به نظر می رسد اگر ایران 
قصد افزایش تعاملات تجــاری و اقتصادی 
خاصه در محدوده کشــورهای همسایه را 
دارد می تواند از موقعیت عربستان سعودی 

استفاده کند.

و  مصرف کننــدگان  حمایــت  ســازمان  رئیــس 
تولیدکنندگان با اشــاره بــه کاهش تعرفــه واردات 
لاســتیک از ۳2درصد به 10درصد گفت: لاســتیک 
موردنیاز مردم تأمین شــده و از طریق ســامانه های 

فــروش وزارت صنعــت و شــرکت های تولیدکننده 
به صورت مســتقیم با قیمت مصوب در حــال توزیع 
است.حســین فرهید زاده معاون وزیر صمت و رئیس 
ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 

اظهار داشــت: در بحث بازار لاستیک باید توجه داشت 
که موضوع تأمیــن و توزیع از یکدیگر جدا هســتند؛ 
ناترازی از قدیــم در تولیــد این محصــول در مقابل 
مصرف وجود دارد.وی افزود: سالانه 21 میلیون حلقه 

لاستیک در کشور تولید و ۳.۷ میلیون حلقه لاستیک 
وارد می شــود اما نیاز کشــور در این زمینه 2۶ تا 2۷ 
میلیون حلقه است، این امر باعث می شود که در برخی 

مواقع با کمبود آن در بازار روبه رو شویم.

تایر

 تعرفه واردات لاستیک یک سوم شد
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دادستان تهران:
کیفرخواست ۱۹ تن از مسئولان اسبق اداره کل راه 

و شهرسازی استان تهران صادر شد
 دادســتان عمومی و انقلاب تهران درباره پرونده رســیدگی شــده در 
دادســرای ویژه انفال و صدور کیفرخواســت 1۹ تن از مسئولان اسبق 
اداره کل راه و شهرسازی اســتان تهران گفت: با تنظیم کیفرخواست، 

پرونده به منظور رسیدگی به اتهامات مرتکبان به دادگاه ارسال شد.
به گزارش مرکز رســانه قوه قضاییه، علی صالحی روز شنبه افزود: این 
پرونده مربوط به تخلف های مالی 1۹ تن از مسئولان اسبق اداره کل راه 
و شهرسازی استان تهران اســت که بر اساس گزارش وزارت اطلاعات و 

مدارک کشف شده از اشخاص و دلالان حوزه زمین تشکیل شده است.
وی ادامه داد: متهمان پرونــده که همگی از مســئولان اداره کل راه و 
شهرسازی استان تهران بودند؛ با تشــکیل شبکه و تأسیس دفاتری در 
نواحی مختلف تهران، مراجعان به آن اداره را در خارج از ساعات اداری، 
به دفتر خود دعوت کرده و به منظور انجام حتی امور قانونی، از این افراد 
مبالغ هنگفتی را دریافت می کردند که عمده پیگیری های این افراد در 
زمینه موارد طرح شده در کمیســیون های موضوع ماده 12 زمین های 

شهری و اراضی موات بوده است.
 براساس ماده 12 کمیسیون قانون زمین شــهری، تشخیص عمران و 
احیاء و تأسیسات متناسب و تعیین نوع زمین دایر و تمیز بایر از موات به 
عهده وزارت مسکن و شهرسازی است و این تشخیص قابل اعتراض در 

دادگاه صالح است.
صالحی اضافه کرد: در نتیجه رسیدگی قضایی در جلسات متعدد، برای 
متهمان پرونده عمدتاً بابت دریافت رشــوه و برخــی از عناوین اتهامی 
دیگر از قبیل واسطه گری در ارتشاء، پذیرش اعمال نفوذ بر خلاف حق، 
دریافت وجه به دعوی نفوذ و جعل و استفاده از اوراق مجعول قرار جلب 
به دادرسی صادر شد و با تنظیم کیفرخواست، پرونده برای رسیدگی به 

دادگاه ارسال شد.

رییس کمیته امداد امام خمینی )ره( :
 ۲۰ میلیارد تومان کمک نقدی برای غزه 

جمع آوری شد
رییس کمیته امداد امام خمینی )ره( با بیــان اینکه مردم ایران در برابر 
مظلومیت غزه احساس تکلیف می کنند، گفت: بر اساس شماره حساب 
اعلامی تاکنون بیــش از 20 میلیارد تومان کمک نقــدی برای مردم 

مظلوم غزه جمع آوری شد.
مرتضی بختیاری با اشــاره به قساوت رژیم صهیونیســتی در قتل عام 
مردم مظلوم وکودکان غزه افزود: ملت ایران همواره در برابر مظلومیت 

مردم غزه احساس تکلیف کرده و اکنون نیز می کند.
وی جمع آوری کمک هــای مردمی برای تهیه نیازهای اولیه و ارســال 
به غزه را یکی از برنامه های اولویــت دار کمیته امدادعنوان کرد و افزود: 
خوشــبختانه شــاهد جمع آوری کمک های مردمی خوبــی از طریق 

نهادهای مختلف به خصوص کمیته امداد هستیم.
رییس کمیته امداد بــا بیان اینکه طبق آخرین گــزارش تا پایان هفته 
گذشته بیش از 20 میلیارد کمک نقدی از طریق شماره حساب اعلامی 
کمیته امداد جمع آوری شد، گفت: به طور قطع این میزان بیشتر شده 

است.

بختیاری اضافه کرد: این مبالــغ به نهادهای متولــی مربوطه تحویل 
خواهد شد که مسئولیت ارسال کمک به غزه را برعهده دارند.

وی شرایط غزه را فاجعه بار دانســت و افزود: امروز باید تمام مسلمانان 
نسبت به غزه احساس تکلیف و مسئولیت کنند.

طبق اعلام رســمی کمیته امداد امــام خمینی)ره( مــردم به 2 روش 
حضوری و الکترونیکی می توانند نســبت به کمک بــرای مردمی غزه 

اقدام کنند.
مردم می توانند کمکهای خود را برای رســاندن به ملت مظلوم غزه به 
شــماره کارت ۶0۳۷۹۹۷۹000000۳۶ نزد بانک ملی و کد دستوری 
#1*۸۸۷۷* که برای کمک به مردم مظلوم غزه اختصاص یافته واریز 

کنند.
همچنین گزارش کمک های شــما مردم عزیز از طریق رسانه هاجمعی 

اطلاع رسانی خواهد شد.

رئیس انجمن چشم پزشکی:

پیوند قرنیه از فرد زنده در کشور شایعه است
 رئیس انجمن چشــم پزشــکی ایران گفت: پیوند قرنیه از طریق بانک 
چشم و مرگ مغزی در کشــور انجام می شود و آگهی فروش قرنیه برای 

پیوند از فرد زنده شایعه است و چنین چیزی وجود ندارد.
محمود جباروند در یک نشست خبری که در محل انجمن برگزار شد، 
افزود: ســالانه برای حدود یکهزار و 500 بیمار در کشــور پیوند قرنیه 
انجام می دهند و جراحی های چشــم پزشــکی به خاطر توجه و دانش 
چشم پزشکان و تجهیزات پزشکی از رتبه بالایی در دنیا برخوردار است 
و کمبودی در این زمینه نداریم. اکنون بانک های چشــم فعال است و 

بافت مورد نیاز در دسترس جراحان قرار دارد.
وی با بیان اینکه پیوند قرنیه انواع مختلف دارد و همه مراکز برای انجام 
جراحی به لیزر مجهز هستند، ادامه داد: در کشور اعمال پیوند با بهترین 
روش و قیمــت نازل انجام می شــود در حالی که در کشــورهای دیگر 

صف های انتظار برای انجام آن طولانی است.
دبیر بورد چشم پزشــکی وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی 
تصریح کرد: از کشــورهای خارجی به خصوص عــراق پذیرش بیمار 

داریم و با هزینه 2500 دلار پیوند انجام می شود.

ضرورت دسترسی مناطق محروم به تجهیزات جراحی چشم
جباروند با بیان اینکه دسترســی مناطق محروم به تجهیزات چشــم 
پزشکی ضروری اســت، افزود: در مناطق محروم کمبود چشم پزشک 
نداریم اما بایــد تجهیزات کافی نیز برای انجــام جراحی و پیوند در این 

مناطق از سوی وزارت بهداشت تامین شود.
دستگاه های چشم پزشــکی نیاز به نوســازی و تجهیزات روز دارند و 
ضرورت دارد تعرفه های این خدمات از ســوی وزارت بهداشت افزایش 

یابد و پوشش بیمه ای مناسب نیز داشته باشد
وی با بیان اینکه افزایش تعرفه خدمات چشم پزشکی در ارتقای کیفیت 
تجهیزات موثر است، گفت: دستگاه های چشم پزشکی نیاز به نوسازی 
و تجهیزات روز دارند و ضرورت دارد تعرفه های این خدمات از ســوی 

وزارت بهداشت افزایش یابد و پوشش بیمه ای مناسب نیز داشته باشد.
جباروند با بیان اینکه کودکان در ســنین پاییــن در مهدهای کودک  و 
پیش دبســتانی ها تحت معاینات دید قرار می گیرند، اظهار داشــت: 
عیوب انکساری کودکان نسبت به گذشــته کاهش چشمگیری یافته 

است و مشکلی در این زمینه وجود ندارد.

دیوار

مدیرعامل ســازمان میادین میوه و تره بار شهرداری 
تهران با اشــاره به احداث بازارهای جدیــد میوه و تره 
بار در تهران با معماری ایرانی - اســلامی از تلاش این 
ســازمان برای تعریف علامت مشخص استاندارد برای 
محصولات عرضه شــده در میادین میوه و تره بار خبر 
داد. ایوب فصاحت در آئین بهره برداری از دو بازار میوه 
و تره بار و آغاز احداث پروژه بازار میــوه و تره بار فدک 
در منطقه 1۷ در قالب هشــتاد و یکمیــن پویش امید 
و افتخار، گفت: امــروز یکی از دو پــروژه ای که افتتاح 
می شــود بازار میوه و تره بار شقایق در منطقه 1۷ است 
که با الگوی معماری ایرانی- اســلامی طراحی شده و 
پروژه میدان تره بار شــهید چراغی نیــز که با طرحی 

جدید ساخت آن آغاز شــده در آن معماری 
ایرانی - اسلامی به صورت جدی مد نظر قرار 
گرفته است تا این میدان ها با الگوی ایرانی - 

اسلامی تقدیم شهروندان شود.
وی افزود: در راستای ســاخت میدان میوه 
و تره بار شــقایق بایــد از ســازمان عمران 
مناطق کــه این پــروژه تحویلــی آنها بوده 

تقدیر کنم. در دنیا شــهرداری ها وظایف خاصی را در 
برخی از مناطق بر عهده می گیرند که یکی از آنها ورود 
شهرداری ها به حوزه غذای شهر است. در همین راستا 
احســاس وظیفه کردیم تا در راســتای سیاست های 
کلان دولت و شــهر اقداماتی را انجام دهیم. در حوزه 

غذای شــهر ورود پیدا کردیم؛ امــا به هیچ 
عنوان نمی خواهیم با بخش خصوصی رقابت 
کنیم.به گفته وی، اختلاف قیمت محصولات 
عرضه شده در بازارهای ما با سطح شهر وقتی 
کمتر می شود خوشــحال می شویم. چرا که 
این به معنای افزایش عدالت در شــهر است.

فصاحت ادامه داد: در حالیکه دولت با ایجاد 
بورس و گذاشــتن قواعد و نظارت بر آنها بازار را تنظیم 
می کند ما هم قواعدی را برای عرضه در نظر می گیریم 
و بر آنها نظارت می کنیم. در میادین ما بهره بردارها در 
بخش خصوصی هستند و کار توزیع را انجام می دهند. 
ما نیز فقط بســتر را برای آنها فراهم می کنیم. به ویژه 

ایجاد دفتر نرم افزاری که در نظر داریم جایگزین دفتر 
سخت افزاری در آینده بازارهای ما می شود.

وی در بخش دیگری از این مراسم در جمع خبرنگاران 
در خصوص پایش ســلامت میوه ها در میادین میوه و 
تره بار گفت: در 2۳0 محصول در میدان مرکزی میوه و 
تره بار پایش را آغاز کرده ایم که تا اوایل بهمن ماه نتیجه 
آن مشخص می شود. هدف از این اقدام طرح شناسنامه 
دار کردن باغات و اراضی است که تولیداتشان در سطح 
میادین میوه و تره بــار عرضه می شــود و در نهایت بر 
اساس مستندات این پایش اولیه به سمت این موضوع 
حرکت می کنیم که محصولات عرضه شده در میادین 

دارای علامت مشخص استاندارد باشند.

جانشــین رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات 
فراجا از برخورد پلیس با صفحاتی که به نام پیکرتراشی 
و جراحــی زیبایی اقــدام به انتشــار تصاویر خصوصی 
شهروندان می کردند، خبر داد.ســردار حسین امیرلی 

گفت: رصد و پایش فضای مجازی و شناسایی صفحات 
غیراخلاقی، مســتهجن و مجرمانه بنا بر وظیفه ذاتی در 
دســتور کار پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات فراجا 
قرار دارد؛ در همین راستا و پیرو شکایت تعداد زیادی از 

شهروندان در خصوص انتشار تصاویر خصوصی آنها در 
فضای مجازی اقدامات عملیاتی ویژه در دستور کار قرار 
گرفت.وی با اشاره به اقدام قاطعانه پلیس با گردانندگان 
این صفحات، بیان کرد: طی اقدامات فنی کارشناســان 

پلیس فتــا، 125 صفحــه اینســتاگرامی بــا بیش از 
11 میلیون نفر دنبال کننده که در ایــن زمینه فعالیت 
داشتند و اقدام به انتشــار تصاویر خصوصی شهروندان 

می کردند، شناسایی و در فرآیند رسیدگی قرار گرفتند.

تره بار

پلیس

خریــدار   متخصص ویروس شناســی 
و رییــس آزمایشــگاه مرجــع کووید 1۹ 
انستیتوپاســتور ایران با تشــریح آخرین 
وضعیــت کروناویروس هــا و ویروس های 
تنفســی در ایران و جهان گفت: به جز چند 
مورد محدود، گزارش بیشــتری از مشاهده 
واریانت اریــس صورت نگرفتــه و واریانت 

پیرولا نیز در کشور مشاهده نشده است.
دکتر علی ملکی گفت: طبق آمار کشــوری 
بعــد از آخرین موج بیمــاری کووید 1۹ در 
ابتدای ســال 1402 در کشور، شاهد موارد 
کمتر از ابتلا بــه این بیماری هســتیم. به 
همین میزان، بســتری گزارش شــده در 
بیمارستان ها و مرگ ناشی از آن نیز کاهش 

یافته است.
وی افــزود: البتــه در تیــر و شــهریور ماه 
امسال جاری شــاهد افزایش موارد ابتلا به 
بیماری های تنفســی بویــژه عفونت های 
ویروســی در جامعه بودیم کــه از این میان 
ســهم قابل توجهی از عفونت هــا مرتبط با 

کووید 1۹ بوده است.
ملکی با بیــان اینکه افزایش مــوارد ابتلا به 
کووید 1۹ در فصل تابســتان منجر به ایجاد 
یک موج جدید در کشــور نشد، گفت: پس 
از عبور از سال های اولیه همه گیری، رغبت 
کمتری در بین مردم بــرای انجام آزمایش 
کووید 1۹ مشــاهده می شــود که این مهم 
را می تــوان به بقیــه ویروس هــای عامل 

بیماری های تنفسی نیز تعمیم داد.
بــه گفتــه ایــن ویــروس شــناس، آمار 
بیماری های تنفسی ویروســی در کشور از 
آمار آزمایشــات انجام شده به مراتب بیشتر 
شده اســت. همین عامل کاهش حساسیت 
در گذر زمــان، باعث شــده اســت زمانی 
بیماران به آزمایشگاه مراجعه کنند که تیتر 

ویروس در بدن آن ها کاهش یافته است.
ملکی در این باره افــزود: اگرچه نگرانی در 
ارتباط با حساســیت و اختصاص تشخیص 
مولکولی کوویــد 1۹ در آزمایشــگاه های 
معتبر کشــور وجود ندارد، اما بــه نظر می 
رسد بخشــی از بیماران مبتلا به کووید1۹ 
با تیتر بســیار کم ویروس )یعنی Ct بالاتر(، 
منفی تشخیص داده می شوند. این موضوع، 
نقش مهم آزمایشگاه ها را در موقعیت زمانی 
فعلــی پراهمیت تر می کند تا با واســنجی 

)کالیبراسیون( دســتگاه ها، آموزش مداوم 
کارکنان، بهینه سازی روش های تشخیصی 
و اســتفاده از کنترل های مختلف، از صحت 
جواب خود اطمینان بیشتری حاصل کنند.

این متخصص ویروس شناســی بــا اعلام 
آمادگی انستیتو پاستور ایران برای ارزیابی 
و کنترل عفونت هــای منتشــره در زمان 
رویدادهای مهم، یادآور شد: در ایام اربعین 
امســال آزمایشگاه تشــخیصی تیم پاسخ 
سریع انستیتو پاستور ایران در عراق مستقر 
شــد و از زائرینی که علائم تنفسی داشتند، 
نمونه برداری صورت گرفت و ویروس های 
تنفسی در آن ها ردیابی شــد که نشان داد 
مخلوطــی از عفونت کوویــد 1۹، آنفلوآنزا 
و ویروس هــای ســرماخوردگی از جملــه 
رینوویروس هــا و کروناویروس های فصلی 

در بین زائرین در گردش بوده است.

بیشتر بیماران ویروسی در 
شهریورماه مبتلا به کووید 1۹ بودند

رییــس آزمایشــگاه مرجــع کوویــد 1۹ 
انستیتوپاســتور ایــران گفــت: ارزیابــی 
نمونه های تنفســی بیماران ارجاع شــده 
به انستیتو پاستور ایران در شــهریور ماه و 
نیمه ابتدایی مهرماه نیز تا حدودی وضعیت 

مشابهی را نشان می داد و بیشترین بیماری 
ویروســی ردیابی شــده، کووید-1۹ بوده 
اســت.ملکی افزود: البته به تدریج و با گذر 
زمان، شــروع فعالیت مدارس و دانشگاه ها 
و ورود بــه فصــل ســرما، میــزان گردش 
ویروس آنفلونزا در جامعــه و ردیابی آن در 
آزمایشگاه ها افزایش یافته است. این نتایج 
با گزارش آزمایشــگاه های مرجع و معاونت 
بهداشتی در اســتان ها نیز مطابقت دارد که 
به نظر می رسد در روزهای آینده در مقایسه 
با کووید 1۹ و ویروس های سرماخوردگی، 
آنفلونزا بیشــترین ســهم را در بین عوامل 

تنفسی در گردش به خود اختصاص دهد.
رییس آزمایشگاه مرجع کووید 1۹ انستیتو 
پاســتور ایران افزود: برخلاف بیماری های 
ویروسی که گســترش فصلی دارند، کووید 
1۹ نشان داده اســت که زیاد متاثر از فصل 
نیســت و پیش بینی وضعیت گســترش 
کووید 1۹ بــه دلیل اینکه متاثــر از عوامل 
مختلفــی نظیر مــدل رفتــاری ویروس و 
میزبان و تغییرات زیاد ژنومیک ویروســی 

می باشد، ساده نیست.
این ویروس شــناس اظهار داشــت: بخش 
مهم و تاثیرگذار در افزایش شیوع کووید 1۹ 
وابســته به ظهور و بروز واریانت های جدید 

با قابلیت هــای عفونت زایی و همچنین فرار 
از ایمنی بیشــتر در جامعه است که باید در 
کنار وضعیت واکسیناسیون و ابتلای قبلی 

مورد ملاحظه قرار داد.
وی با بیان اینکه بر اســاس گزارش سازمان 
جهانی بهداشت در بازه  زمانی آخر شهریور 
تا آخر مهر، میزان بستری به واسطه کووید 
1۹ حدود 11 درصد در دنیــا کاهش یافته 
اســت، اظهار داشــت: در این مدت نسبت 
بستری شــدن در بخش مراقبت های ویژه 
)ICU( حدود 1۳درصد افزایش یافته است 
که نشان می دهد بســتری شدن، بیشتر در 
مــوارد وخیم بیماری صورت گرفته اســت 
و ســهم بیماری های خفیف بــه طور کلی 

افزایش یافته است.
ملکی بــا یــادآوری اینکه طبــق گزارش 
ســازمان جهانی بهداشــت درصد مثبت 
شــدن تســت های کووید 1۹ در حدود ۸ 
درصد باقی مانده اســت، گفت: در این بازه 
زمانی بیشترین موارد جدید ابتلا متعلق به 
ایتالیا و روســیه و همچنین بیشترین موارد 
جدید مرگ ثبت شــده متعلق بــه هند و 

ایتالیا بوده است.
رئیــس آزمایشــگاه مرجــع کوویــد 1۹ 
انستیتو پاســتور ایران یادآور شد: از ابتدای 

زمستان سال 1400 و همزمان با راه اندازی 
آزمایشــگاه توالی یابی ژنومی نسل جدید 
)NGS( نمونه هــای مثبــت کووید 1۹ از 
حدود 10 مرکز استان برای این آزمایشگاه 
مرجع ارسال می شود و نتایج حاصل از این 
ارزیابی ها نشــان می دهد که اکنون به طور 
عموم زیــر واریانت هــای XBB.1.۹.1 و 
XBB.1.1۶ و بــه میــزان کمتــری زیر 
 2.۳.XBB 1.۹.2 و.XBB واریانت هــای
در ایران در حال گردش هستند که همگی 
حاصل نوترکیبی بین واریانت های امیکرون 
هســتند.ملکی ادامه داد: به غیــر از چند 
مورد محدود، گزارش بیشــتری از مشاهده 
واریانت اریس )EG.5( صورت نگرفته است 
 )2.۸۶.BA( و خوشبختانه واریانت پیرولا

در کشور مشاهده نشده است.
رئیس آزمایشگاه مرجع کووید 1۹ انستیتو 
پاستور ایران درباره نامگذاری واریانت های 
کرونا نیز توضیح داد: نامگذاری های خاصی 
مانند اریس، پیــرولا و دیگر موارد تنها برای 
آگاهــی مخاطب عمومی اســت و نشــان 
دهنده اهمیت ویژه ای برای این واریانت ها 
نیســت؛ چنانچخ در واریانت های قبلی هم 
 اسامی مســتعاری مانند کراکن، هایپریون 
و آرکتیورس نیز انتخاب شــده بــود و این 
اســامی وســیله ای برای ایجاد نگرانی در 

جوامع انسانی شده بودند.
وی افزود: هرچند گســترش این واریانت ها 
در برخی کشــورها و شناسایی جهش های 
زیــاد و متفــاوت، مخصوصــا در پروتئین 
اســپایک ویروس، باعث بیشتر دیده شدن 
آنهــا و تمرکــز مراکز نظارتی ســلامت در 
دنیا بر روی آنها شــده اســت، تعمیم دادن 
گسترش یک واریانت در یک کشور به بقیه 

کشورها کار ساده و علمی نیست.
رئیس آزمایشگاه مرجع کووید-1۹ انستیتو 
پاستور ایران در پایان گفت: میزان ابتلاهای 
گذشــته، درصد و تعــداد واکســن و نوع 
واکسن های تزریق شده، ترکیب جمعیتی 
جوامع، بیماری های زمینه ای و بسیاری از 
موارد دیگر برای ارزیابی خطر در گسترش 
واریانت های نوظهور کووید-1۹ در کشورها 
بایــد در نظر گرفته شــود و ظهور فقط یک 
واریانت جدید نباید باعث موج ناامنی روانی 

در جامعه شود.

خریدار  مدیرعامل ســازمان انتقال خون 
ایران، بر اهمیــت مدیریت مصرف خون در 

بیمارستان های کشور تاکید کرد.
نشســت خبری چهارمین ســمینار ملی 
بانک های خون بیمارستان های کشور، روز 
شــنبه 20 آبان 1402، در سالن کنفرانس 

سازمان انتقال خون ایران برگزار شد.
مصطفــی جمالــی مدیرعامل ســازمان 
انتقال خون ایران در این نشست گفت: این 
ســمینار یکی از مهم ترین گردهمایی های 

علمی است که برگزار می شود.
وی افــزود: بیــش از ۳ میلیــون خــون و 
فرآورده هــای خونــی در کشــور مصرف 
می شود و از هر سه نفر، یک نفر تا پایان عمر 

نیازمند دریافت خون خواهد بود.
جمالی، به روز شــدن آزمایش های خون را 
مورد تاکید قرار داد و گفت: به روز نشــدن 
آزمایش ها، امکان بروز خطا در انتقال خون 

را منجر می شود.
وی ادامــه داد: اگر زنجیره ســرد در انتقال 
خون و فــرآورده رعایــت نشــود، امکان 

آلودگی وجود دارد.جمالی گفت: این قبیل 
موضوعات در سمینار پیش رو، آموزش داده 
می شود.وی با عنوان این مطلب که تا جای 
ممکن از تزریق خون و فرآورده باید امتناع 
شود، افزود: خون و فرآورده های خونی باید 
به درستی مصرف شود. ضمن اینکه تزریق 
خون می تواند حساســیت زا باشــد و بهتر 
است در مصرف خون برای بیمار، دقت شود.

جمالی ادامه داد: قبــل از تزریق خون، باید 
نسبت به اهمیت مصرف خون مطمئن شد. 
بحث گزارش عوارض خــون، حائز اهمیت 

است.
وی افزود: بیش از 50 هزار گزارش عوارض 

خون در چند سال گذشته داشته ایم.
مدیرعامــل ســازمان انتقال خــون ایران 
گفت: خون های نادر، موضوعی است که در 

بیمارستان ها کشف می شود.
جمالی در خصوص درخواست اهدای خون 
برای مردم غــزه، اظهار داشــت: خون باید 
در شرایط و دمای مناســب ارسال شود که 
تقریباً غیرممکن است و امکان ارسال خون 

نداریم. اما، امکان ایجاد پایگاه انتقال خون 
در آن منطقه را داریم.

وی دربــاره ذخیره خون در کشــور، افزود: 
ذخایر خون و فرآورده هــای خونی، خوب 
اســت و 2 برابر شــده، اما همچنــان باید 

یادآوری کنیم که مردم خون اهدا کنند.
جمالی دربــاره خون مصنوعــی نیز گفت: 
چنین موضوعی نه در ایــران، بلکه در دنیا 

هم وجود ندارد و منتفی است.
مدیرعامل ســازمان انتقال خــون ایران، 

در واکنش به خرید پلاســما از هموطنان، 
اظهار داشــت: ما معتقدیم اهدای پلاسما 
مثل اهدای خون باید داوطلبانه باشد. زیرا، 

خرید پلاسما، با مشکلاتی همراه است.
وی در همیــن زمینــه افــزود: بعضاً یک 
فرد در طول ســال، ۳۶ تا 4۸ بار پلاسما در 
قبال دریافت مبلغــی اهدا می کند که باعث 
می شــود فرد به دلیل اینکه مکرر پلاســما 
می دهد، آنتی بادی خون او از دست می رود 

و مستعد بیماری می شود.
جمالی گفت: در هنگام دریافت پلاســما، 
سوالاتی از داوطلب پرسیده می شود مبنی 
بر اینکه آیا رفتــار پرخطر داشــته و اینکه 
هپاتیت دارد یا خیر و…، تا سلامت پلاسما 
تضمین شود. در حالی که فرد برای دریافت 
پول، احتمال دارد ایــن عارضه ها را پنهان 

کند و عنوان نکند.
مدیرعامل سازمان انتقال خون ایران ادامه 
داد: ۳۶ بار اهدای پلاسما به ازای هر نوبت، 
500 هزار تومان؛ داوطلبانــه بودن اهدای 
پلاســما را زیر ســوال می بــرد.وی افزود: 

رویکرد ســازمان انتقال خون ایران، اهدای 
داوطلبانه پلاسما است و معتقدیم اگر فقط 
100 هزار داوطلب داشته باشیم که در سال 
یک نوبت پلاســما اهدا کنند، ســالی 12 
نوبت می شود که می توانیم ۸00 هزار لیتر 
پلاسما که نیاز کل کشور است، تأمین کنیم.
آرزو اودی دبیر علمی چهارمین ســمینار 
ملــی بانک های خــون بیمارســتان های 
کشور، با اشاره به وجود بانک خون در ۹00 
بیمارســتان و مرکز درمانی کشــور، گفت: 
بانک های خون، پل ارتباطی بین ســازمان 

انتقال خون و مراکز درمانی هستند.
وی افزود: وظیفه بانک خون بیمارســتان، 
تأمین خون مورد نیاز بیمــاران به ویژه در 

شرایط اورژانسی، تروما و…، است.
اودی گفت: تأمین خــون مورد نیاز بیماران 
تالاســمی، مــادران بــاردار و…، از دیگر 

وظایف بانک های خون بیمارستانی است.
وی افزود: چهارمین سمینار ملی بانک های 
خون بیمارستان های کشــور، از 22 تا 24 

آبان 1402 در تهران برگزار می شود.

علامت مشخص استاندارد برای محصولات میادین تره بار

برخورد پلیس فتا با صفحات پیکرتراشی در فضای مجازی
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ود سلمان سالک با ۱۵۰ نوازنده به صحنه می ر
کنســرت گروه »مهربانی« با حضور 150 خواننــده و نوازنده در تالار 

وحدت به صحنه می رود.
کنســرت گروه »مهربانی« به آهنگســازی و رهبری ســلمان سالک 
و با هنرنمایی 150 خواننده و نوازنده از ســازهای ســنتی و محلی و با 
همکاری ارکســتر فرهنگ و هنر  ـ مرکز علمی کاربردی فرهنگ و هنر 
واحد 4۶ روی صحنه می رود.این کنســرت در تاریخ هــا 22 و 24 آبان 

1402 در تالار وحدت به اجرا در خواهد آمد.
ســلمان ســالک درباره این اجرا می گوید: »آنچه پیش روی مخاطبان 
قرار می گیرد، تجربه ای اســت که حاصل کنار هم قرار گرفتن سازهای 
زهی، مضرابی، بادی، کوبه ای و آواز ایرانی است. همه این ها در کنار هم 
در قالب ارکســتری بزرگ نواخته و خوانده می شــود. در این کنسرت 
قطعاتی با فواصل موســیقی دســتگاهی به صورت چندصدایی برای 
سازها و همخوانان موسیقی ایرانی، توســط بنده ساخته و تنظیم شده 

است.«
او با اشاره به اســتقبال مخاطبان از اجرای این کنسرت تاکید می کند: 
»در ابتدا قرار بود کنســرت گروه »مهربانی« در یک سانس و در تاریخ 
24 آبان برگزار شود. با توجه به استقبالی که از این اجرا شد، کنسرت را 
برای 2۳ آبان تمدید کردیم اما این تاریخ به دلیل برنامه هایی که در تالار 

وحدت قرار بود اجرا شود، به روز 22 آبان تغییر کرد.«
بخش نخســت این برنامه به اجرای آثار کُرال ایرانی ســاخته سلمان 
ســالک روی اشــعاری از مولانا و ســایه اختصاص دارد. در این بخش 
ارکســتری بزرگ متشــکل از 120 نوازنده و ۳0 خواننده روی صحنه 
حاضــر خواهند بود. بخــش دیگر ایــن برنامه به اجــرای 10 قطعه از 
موســیقی نواحی ایران با ارکستری متشــکل از ۳5 نوازنده و خواننده 

اختصاص دارد.

امیرحسین مدرس: 
سال هاست از کار تصویر فاصله گرفته ام

امیرحســین مدرس درباره برنامه های جدید رادیو صبا که در آنها برای 
مخاطبان قصه گویی می کند توضیحاتــی بیان کرد. او که به گفته خود 
سال هاست از کار تصویر فاصله گرفته است، این روزها مشغول ساخت 
دو برنامه به عنوان »مشتاق دیدار« و »این مردم نازنین« در رادیو است.

 به نقل از روابط عمومی رادیو صبا، امیرحســین مدرس داســتان های 
متنوعی را بــرای شــنوندگان »رادیو صبــا« روایت کرده اســت؛ از 
داستان های کوتاه طنز »قند پارســی« تا روایت داستان های روزهای 
بلند تابســتان و عاشــقانه های پاییزی در دفترهای فصلی رادیو صبا و 
روایت داستان های تاریخی در دفتر ســرخ و دفتر هشت برگ، تا اینکه 

روایت داستان هایش »به توان هفت« رسید.
»مشتاق دیدار« و »این مردم نازنین« برنامه های  جدیدی از رادیو صبا 
هستند که مدرس در آن برای مخاطبان به روایت داستان های عامیانه 
می پردازد.مدرس در توصیح این برنامه ها بیان کرد: »مشــتاق دیدار« 
روایت دلتنگی مردم برای دیدار یکدیگر اســت. دیدار دوست، فرزند، 
همکار و هر آشنای دوری  و »این مردم نازنین« داستان روزهای جمعه 
مردم است.مدرس در ادامه بیان کرد داســتان های این برنامه ها از آن  

جنس روایت هایی هستند که مردم دوست دارند.

وی افزود: من شــخصاً به این گونه برنامه ها علاقه مند هســتم، چون 
هم شــیوه روایی دارند و هم برگرفته شــده از متن زندگی مردم است. 
مخاطب هم اگر شــنونده دائمی این برنامه باشــد طبعاً با آن همذات 
پنداری می کند. در این برنامه ها صمیمیتی که در متن است و شباهتی 
که با زندگی روزمره همه ما دارد مورد توجه مخاطب قرار می گیرد و به 

راحتی ارتباط نزدیکی با آن برقرار می کنند.
مجری و بازیگر باسابقه رادیو معتقد است: ارتباط رادیو با مخاطب یک 
رابطه صمیمانه است و شنوندگان دوســت دارند داستان های خود را از 
رادیو بشنوند، زمانی که یک شنونده داستانی آشنا را از رادیو می شنود 
که بســیار شــبیه زندگی روزانه او اســت، به دور از تجمــل و تخیل و 
ظاهرسازی ارتباطش با این رسانه صمیمی تر می شود و بیشتر احساس 

نزدیکی می کند.
 »پیغام گیر« عنــوان یکی از  آیتم هــای برنامه »این مــردم نازنین« 
است که در آن امیرحســین مدرس با یکی از دوستان و آشنایان تماس 
می گیرد تا آخرین لحظات تعطیلات را با هــم بگذرانند، مدرس درباره 
روزهای جمعه خود گفت: چون بســیار پرمشغله هســتم، البته نه کار 
تصویر و از سال ۹۶ کار تصویری را کنار گذاشتم، بیشتر درگیر پژوهش 

و تصحیح نسخه های خطی و انتشار آنها هستم.
در پایان گوینده برنامه از »مشــتاق دیدار« برای دیدار دوستان قدیمی 
ابراز دلتنگی کرد و گفت: بسیار مشتاق دیدار دوستان قدیمی در همان 
حال و هوا خاطره انگیز گذشته هســتم، اگرچه امروزه ارتباطات بسیار 
گســترده تر شــده اســت و ما می توانیم با تلفن و یا تماس تصویری به 
راحتی با دوســتانمان ارتباط برقرار کنیم ولی به نظر من این ارتباطات 

هرگز جایگزین دیدار رخ به رخ و صرف یک چای در کنار هم نمی شود.
»مشتاق دیدار« روزهای شنبه تا چهارشنبه ساعت 1۳ و ۳0 دقیقه به 
تهیه کنندگی مژگان فرزین و با اجرای امیرحســین مدرس پخش می 
شــود. برنامه »این مردم نازنین« هم روزهای جمعه ســاعت 12 و ۳0 

دقیقه راهی آنتن رادیو صبا می شود.

وز با »نسل خلیل« می نوازد هژیر مهرافر
هژیر مهرافروز )خواننده و آهنگســاز موســیقی ایرانــی( با همراهی 
تنبورنوازان »نســل خلیل« شــامگاه 2۹ آبان ماه در تالار وحدت روی 
صحنه خواهد رفت. در این اجرا که آهنگسازی قطعات آن بر عهده هژیر 
مهرافروز است، علاوه بر گروه تنبورنوازان »نسل خلیل«، شهریار نظری 
)دف(، امین یساولی )عود( و غدیر ثاقب )طبلا( این هنرمند را همراهی 

خواهند کرد.
»شمس من و خدای من«، »جانِ جان«، »بروید ای حریفان« و »شراب 
ارغوانی« از جمله قطعاتی هســتند که در این کنسرت اجرا خواهد شد 
و این در حالی اســت که بخشــی از اجرای گروه در فضای بداهه شکل 
خواهد گرفت.هژیر مهرافروز در کرمانشــاه متولد شــده و از سن پنج 
ســالگی به یادگیری موســیقی پرداخته اســت. این هنرمند تاکنون 
اجراهای متعددی روی صحنه برده و آلبوم های موفقی منتشــر کرده 
است.همچنین، گروه تنبورنوازان »نسل خلیل« در سال 1۳۹4 توسط 
هژیر مهرافروز بنیان گذاری شــده و فعالیت رســمی خود را به همراه 
گروه »آیان« که دارای سابقه اجرایی بیشتری در عرصه موسیقی بود، 
آغاز کرد.همنوازان »نسل خلیل« در سال 1400 قطعه »دل قوی دار« 
را از زنده یاد سیدخلیل عالی نژاد منتشر کرد. این گروه در تیر ماه 1401 
به همراه گروه دف نوازان »سه جار« در تالار وحدت تجربه اجرا کرده اند 
و در ســال 1402 قطعات »یار مرا، غار مرا«، »جان جان« و »شــراب 

ارغوانی« را با آهنگسازی و خواندگی هژیر مهرافروز منتشر کرد.

قاب

فیلم اقتباســی زندگــی نامــه »ایلان ماســک« به 
کارگردانی »دارن آرونوفسکی« ساخته می شود.

 به نقل از گاردین، پس از اینکه اســتودیوی مســتقل 
»A24« سرانجام توانســت حقوق کتاب زندگی نامه 
»ایلان ماســک«کارآفرین میلیاردر حــوزه فناوری 
نوشته »والتر آیزاکسون« را به دست آورد، حالا »دارن 
آرنوفســکی« کارگردان نامزد اسکار برای این اقتباس 

سینمایی انتخاب شده است. 
 ،CNN ایزاکســون« رئیس ســابق و مدیر عامــل«
نویســنده مجموعه ای از بیوگرافی ها از جمله »هنری 

کیســینجر«، »بنجامیــن فرانکلیــن« و 
»انیشتین« اســت. بیوگرافی پرفروش او در 
ســال 2011 از »اســتیو جابز«، مدیر عامل 
اپل، در فیلم زندگینامــه ای با همین عنوان 
در ســال 2015 با بازی »مایکل فاسبندر« و 
»کیت وینســلت« با فیلمنامه ای از »آرون 
ســورکین« و کارگردانــی »دنــی بویل« 

اقتباس شد.
»دارن آرونوفســکی« اخیراً فیلم »نهنــگ« را با بازی 
»برندان فریزر« را کارگردانــی کرده که »فریزر« برای 

بازی در این فیلم برنده اسکار بهترین بازیگر 
مرد شد و خود »آرنوفسکی« نیز پیش از این 
برای ساخت درام سیاه »قوی سیاه« با بازی 
»ناتالی پورتمن« و »ونســان کسل« نامزد 

اسکار بهترین کارگردانی شد.
»ایــلان ماســک« 52 ســاله، در آفریقای 
جنوبی به دنیــا آمد و بزرگ شــد و به گفته 
ایزاکسون، از سوی پدرش از »شــکنجه روحی« رنج 

میبرد. 
ماســک مدیرعامل و مدیر ارشــد شــرکت فناوری 

 X و رئیس و مدیر ارشد شبکه اجتماعی »SpaceX«
)توئیتر سابق( است. 

او همچنین مدیرعامل شــرکت خودروســازی تسلا 
است، اما پس از یک سری پســت های گمراه کننده در 
رسانه های اجتماعی، در ســال 201۸ در یک معامله 
با قانون گذاران مالــی ایالات متحده، جریمه شــد و 
مجبور به کناره گیری از سمت رئیس هیات مدیره این 
کمپانی شــد. ماســک در حال حاضر با دارایی خالص 
22۳.۸ میلیارد دلار )1۸۳.2 میلیــارد پوند( در رتبه 

اول فهرست میلیاردرهای فوربس قرار دارد.

چهره

خریدار   رویای فیلمســازی با وجود تمام 
پیچ وخم ها و دشــوارهایی کــه دارد یکی 
از مــوارد وسوســه انگیز برای بســیاری از 
منتقدان است، همین روحیه سبب شده تا 
طی دهه های مختلف تعــدادی از منتقدها 
روی صندلــی کارگردانی بنشــینند، این 
انتخاب امــا چندان هم بیراه نبــود چرا که 
بســیاری از ایــن چهره ها در فیلمســازی 

موفق تر از عالم نقدنویسی بودند.
فیلمســازی،  دنیــای  جلوه گری هــای 
بــه انــدازه ای وسوســه کننده اســت که 
تلالو آن، بــرای منتقدان نیــز یک چالش 
دوست داشــتنی اســت به همیــن دلیل، 
چندیــن منتقــد تاکنــون روی صندلی 
کارگردانی نشســته اند و آثاری را به تولید 
رســانده اند که برخی از آنها، امروز بیشــتر 
به عنــوان کارگردان شــناخته می شــوند 
تا منتقــد. برخــی از این چهره هــا حتی 
آثاری ســاخته اند کــه اکنــون در حافظه 
سینمادوســتان باقی مانده و به یکی از آثار 

کالت و خاطره ساز آنها تبدیل شده است.
به بهانه اکران آهو که نخســتین ســاخته 
سینمایی هوشــنگ گلمکانی است، نگاهی 
انداخته ایــم بــه فهرســت منتقدانی که 
ترجیح داده اند تا در زمینه فیلمســازی نیز 
فعالیت داشته باشــند. با این توضیح که در 
این گزارش، تنها منتقدهــا مدنظر بوده اند 

و خبرنگارها و اهالی رسانه  لحاظ نشده اند.

پرویز نوری
پرویز نــوری یکی از نخســتین منتقدهای 
ســینمایی اســت که فعالیت مطبوعاتی 
خود را از ابتدای دهه ۳0 آغــاز کرد. او پس 
از حدود 2 دهه فعالیت مستمر مطبوعاتی، 
از ابتدای دهه 50 به حوزه فیلمسازی روی 
آورد و تنهــا در این دهه، ۷ فیلم ســاخت 
که البتــه هیچ یــک از آن آثار نتوانســتند 
جایــگاه وی را بــه عنوان یــک کارگردان 
در ســینمای ایران تثبیت کننــد. بنابراین 
امروزه، دوستداران ســینما، پرویز نوری را 
همچنان به عنوان یک منتقد پیشکســوت 

می شناسند تا یک کارگردان سینما.
سه تا جاهل، رشــید، حکیم باشی، عیالوار، 
ماجراهــای علاالدین و چراغ جــادو، زن و 
زمین و طلــوع انفجار، فهرســت فیلم های 
کارنامــه نــوری را تشــکیل می دهند که 
هیچ یــک از این آثار به اســتثنای گیشــه 
معمولی، رهاورد دیگری را بــرای نوری به 

ارمغان نیاوردند.

فریدون جیرانی
یکــی از مهم ترین منتقدهای ســینمایی 
که تا امروز توانســته خــود را در زمره یک 
کارگــردان صاحب ســبک حفــظ کند، 
فریدون جیرانی است. او همچنین ازجمله 
معدود منتقدهایی اســت کــه همچنان به 
فعالیت های نوشــتاری و تحقیق علاقمند 
است و در کنار فیلمسازی، توجهی جدی به 

نقد، تاریخ سینما و روزنامه نگاری سینمایی 
دارد.جیرانی که فعالیت های ژورنالیســتی 
خود را پیــش از انقلاب آغاز کــرده بود، در 
سال ۶۶، پس از سال ها فعالیت مطبوعاتی و 
نگارش فیلمنامه، نخستین فیلم سینمایی 
خود تحت عنوان صعــود را جلوی دوربین 
برد و به پائین تریــن درجه کارنامه فرهنگی 
خود ســقوط کرد. جیرانی 11 ســال بعد با 
قرمز، بازگشــتی رویایی به ســینما داشت 
و از آن ســال تا به امروز، همچنــان بر مدار 
فیلمسازی باقی مانده و آثار درخوری چون 
آب و آتش، شــام آخر، سالاد فصل، سه گانه 
ســتاره ها، پارک وی، قصه پریــا، من مادر 
هســتم، خفه گــی و آشــفته گی را جبوی 

دوربین برد.

کیومرث پوراحمد
کســانی کــه تصــور می کننــد کیومرث 
پوراحمــد، در ســال های اخیــر، به عنوان 
یک هنرمند معتــرض به شــرایط تبدیل 
شده، سخت در اشــتباه هســتند چرا که 
این هنرمند، از نخســتین نوشته های خود 
در عالم مطبوعات، مشــی انتقــادی را در 
پیــش گرفته بود که پیشــینه ایــن کار به 
نیمه دهه 40 برمی گــردد. پوراحمد در آن 
دوران همچنین حضــور پررنگی در حوزه 
نــگارش نقدهای ســینمایی داشــت و در 
چندین رســانه قلم مــی زد.از ابتدای دهه 
۶0، پوراحمــد زمینه را برای فیلمســازی 
مناســب دیده و وارد عمل می شــود. این 
اتفــاق، از پوراحمد، یک کارگــردان پرکار 
و صاحب ســبک در تاریخ ســینمای ایران 
می ســازد کــه وی را تــا اندازه هــای یک 

فیلمساز پیشرو بالا می کشد.
پوراحمد در طول بیش از 4 دهه کارگردانی 
حرفه ای در سینما، آثار درخورتوجهی چون 
تاتوره، بی بی چلچله، گاویار، لنگرگاه، شکار 
خاموش، به خاطر هانیــه، خواهران غریب، 

شب یلدا، اتوبوس شــب و پرونده باز است را 
جلوی دوربین برد.

سیروس الوند
ســیروس الوند نگارش در حوزه ســینما را 
از اواخر دهه 40 آغاز کــرد و از ابتدای دهه 
50، بیشــتر به عنوان نویســنده فیلمنامه 
مطرح بوده است. الوند نخستین فیلم خود 
تحت عنوان نفس بریده را در سال 5۷ کلید 
زد اما این فیلم، جایــگاه چندانی در کارنامه 

این فیلمساز ندارد.
الوند از ابتدای دهه ۶0 تــا ابتدای دهه ۷0، 
مهمترین آثار کارنامه اش را می ســازد که 
ریشــه در خون، آوار، محموله، شب حادثه، 
برخورد و یک بار برای همیشه، کارنامه الوند 

در این دوره را تشکیل می دهند.
چهره، هتــل کارتون، دســت های آلوده، 
مزاحم، برگ برنده، رســتگاری در هشــت 
و بیســت دقیقــه، زن دوم و پرتقال خونی، 
فهرســت کارهای مهم این کارگردان تا به 

امروز را شامل می شود.

ابوالحسن داوودی
نقدنویسی ابوالحسن داوودی، به اوایل دهه 
۶0 بازمی گردد که وی به شــکلی تخصصی 
به این حرفه پرداخته بود. نخســتن حضور 
حرفه ای داوودی در ســینما، به سال ۶5 و 
نگارش فیلمنامه پائیزان مربوط است. او در 
سال ۶۷، نخستین فیلم خود با عنوان سفر 
عشــق را جلوی دوربین می بــرد اما عمده 
شهرت وی به سال ۶۹ و تولید سفر جادویی 

برمی گردد.
داوودی از آن سال تا به امروز، چندین فیلم 
را جلوی دوربین برده است که از مهم ترین 
آنهــا می تــوان بــه جیب برها به بهشــت 
نمی روند، مــن زمین را دوســت دارم، مرد 
بارانی، نان، عشــق و موتور 1000، تقاطع، 

رخ دیوانه و هزارپا اشاره کرد.

حمید نعمت الله
کارگردان شاخص سالیان اخیر، نقدنویسی 
را از ابتدای دهه ۷0 در چند نشریه آغاز کرد 
و خیلی زود به عنوان دستیار کارگردان، در 
چندین پروژه مهم ســینمای ایران حضور 

یافت.
بوتیــک در ســال ۸2، نخســتین فعالیت 
مســتقل نعمــت الله در مقــام کارگردان 
محســوب می شــود که اعتبار بســیاری 
برای وی بــه همــراه آورد و تقریبا تمامی 
آثار او تا بــه امروز، با اقبــال قابل توجهی از 
سوی منتقدان، اهالی رســانه و مخاطبان 
همراه بوده اســت.بی پولی، آرایش غلیظ، 
رگ خواب و شــعله ور، فهرســت فیلم های 
ســینمایی این کارگــردان تا به امــروز را 
تشــکیل می دهند که تماما با اقبال خوبی 
همراه بودند. قاتل و وحشی، آخرین ساخته 
نعمت الله محسوب می شــود که تاکنون به 

روی پرده نرفته است.

ایرج کریمی
ایرج کریمی، یکی از وفادارترین کارگردانان 
ســینمای ایــران در حوزه نقد محســوب 
می شود. کارگردانی که هیچ گاه تحت تاثیر 
قواعد رایج درام نویسی قرار نگرفت و همان 
نگاه سخت گیرانه خود در تعریف فیلم خوب 
را به عنوان مبنا، در ســاختار اجرایی خود 
لحاظ کرد و فیلم هایی به یادگار گذاشــت 
که تماشــایش برای منتقــدان، هنوز هم 

لذت بخش است.
کریمی که از دهــه ۷0 و با نــگارش ایده و 
فیلمنامــه کارهایی چون ســفر جادویی و 
بهترین بابای دنیا، به ســینما راه پیدا کرده 
بود، 5 فیلــم از کنار هــم می گذریم، چند 
تار مو، باغ هــای کندلوس، نســل جادوی 
و نیم رخ هــا را جلوی دوربیــن برد. کریمی 
همچنیــن برخــلاف دیگــر منتقدانی که 
کارگردان شدند، تا آخرین روزهای عمرش، 

نقد نوشت، شــعر گفت، کتاب تالیف کرد و 
به ترجمه متونی در حوزه سینما پرداخت. 
ایرج کریمی تــا پایان عمر، بــه دنیای نقد 
وفادار ماند و دیگر امــور مرتبط با حرفه اش 

را در موارد بعدی تعریف کرد.

اسماعیل میهن دوست
منتقد ثابت بســیاری از نشریات سینمایی 
دهه های ۶0 و ۷0، کار تولید را از تلویزیون 
آغاز کرد و بیــش از یک دهه پــس از آن، با 
برخورد خیلی نزدیک، فیلم سازی را تجربه 
کرد. ترومای سرخ، دومین فیلم این منتقد 

محسوب می شود.
میهن دوســت اگرچه کارنامــه فربه ای در 
حوزه فیلمســازی ســینمایی ندارد اما در 
تمام این سال ها، علاوه بر نقدنویسی، کتاب 
نوشــت و ترجیــح داد در حوزه هایی چون 

فیلم کوتاه و مستند، بخت خود را بیازماید.

مهدی کرم پور
کارگردان جوان این ســال های ســینما، از 
ابتدای دهه ۷0، در مطبوعات نوشت و البته 
این عادت را هم چنان با خود به همراه دارد. 
کرم پور نخســتین فیلم خود را در سال ۸1 

تحت عنوان جایی دیگر جلوی دوربین برد.
چه کســی امیر را کشــت؟، تهران؛ ســیم 
آخر، پل چوبی و ســوفی و دیوانــه، کارنامه 
سینمایی این کارگردان را تشکیل می دهد.

کرم پور همچنیــن در تمام این ســال ها، 
فعالیت هایی را در قالب ســاخت تله فیلم، 

سریال و فیلم کوتاه در کارنامه خود دارد.

اصغر نعیمی
نعیمــی از اواخــر دهــه ۶0، فعالیــت در 
مطبوعــات را آغاز کرد و این عــادت را تا به 
امروز در خــود حفظ کرده اســت. نعیمی 
اگرچــه در ســال ۸5 و با بی وفا بــه جرگه 
کارگردانــان پیوســت اما در دهــه ۹0، به 
نــگارش چندین فیلمنامــه عمدتا کمدی 

مشغول شد.
از دیگــر ســاخته های ســینمایی نعیمی 
می توان به سلام بر عشق، سایه های موازی، 

هایلایت و خط استوا اشاره کرد.

هوشنگ گلمکانی
نام هوشنگ گلمکانی اگرچه با مجله فیلم و 
این سال ها، فیلم امروز عجین شده است اما 
وی در تمام این ســال ها، نوشت و نقد کرد. 
نخســتین علاقمندی گلمکانی در نشستن 
روی صندلی کارگردانی را می توان به سال 
۷4 و ســاخت مســتند گنگ خواب دیده 

مربوط دانست.
گلمکانی ایــن روزها، در نخســتین تجربه 
کارگردانی فیلــم بلند ســینمایی، آهو را 
به روی پرده دارد که در ســال ۹۹ به تولید 
رســیده اســت. فیلمی که به تازگی اکران 
شده و واکنش های مختلفی را به خود دیده 

است.

آرنوفسکی »ایلان ماسک« را به سینما می آورد

پیشنهادهای فرهاد قائمیان برای حمایت از افراد دارای معلولیت
خریدار  یکی از بازیگران عرصه ســینما، 
تئاتــر و تلویزیــون در حاشــیه بازدید از 
جشــنواره »هنرهای دست ســاز« به ارایه 
نقطه نظرات و پیشنهادات خود در حمایت 

از افراد دارای معلولیت پرداخت.
فرهاد قائمیــان بازیگــر تئاتر، ســینما و 
تلویزیون در حاشــیه بازدید از جشــنواره 
هنرهای دست ساز که با حضور افراد دارای 
معلولیت در حــال برگزاری اســت ضمن 
قدردانــی از برگزاری چنیــن رویدادهایی 
که در راستای شناســاندن توانمندی های 
این افــراد برگزار می شــود، بــر ضرورت 
حمایت مســتمر و همه جانبــه از این افراد 
در عرصه های مختلف هنری، ســینمایی، 
علمی، ورزشــی، آموزشــی و پژوهشــی 
تاکید کرد و گفت: ایــن حمایت ها می تواند 
با مشــارکت در فعالیت هــای اجتماعی و 
اقتصادی و توجه بــه حقوق ایــن افراد به 
بهبود شــرایط زندگــی آنها کمــک قابل 

توجهی کند.
وی افزود: برگزاری چنین نمایشــگاه هایی 
می تواند به تغییر نگرش جامعه نســبت به 

معلولیت و پذیرش و احتــرام به حقوق این 
افراد کمک کنــد و فرصتی بــرای معرفی 
آثــار هنــری و ایجــاد انگیزه بــرای ادامه 

فعالیت های این افراد باشد.
 ایجاد فضاهایی مناسب برای فعالیت افراد 
دارای معلولیــت و فراهم کــردن امکانات 
معرفی آثار و بسترسازی جهت کارآفرینی 
و کســب درآمــد از بهتریــن و مؤثرترین 
راهکارها در ایجاد اســتقلال و اشــتغال و 
تقویت بنیاد خانواده و جامعه در رسیدن به 

توسعه پایدار است.
قائمیان با ذکــر اهمیت توجه بــه رعایت 
کرامــت افــرادی که بــه نوعــی درگیر 
محدودیت های ناشی از معلولیت هستند، 
اظهار کرد: کاربــرد عبارت »افــراد دارای 
معلولیت« پذیرش احترام بــه فردیت آنها 
اســت که با حمایت از این افراد می توان به 
رشد و شکوفایی ظرفیت ها و توانمندی های 
آنها کمک کــرد. باید توجه شــود، احترام 
به عزت نفــس و کرامــت این افــراد فقط 
با بسترســازی در راستای اســتقلال آنها 

امکان پذیر است.

ایــن بازیگــر ســینما و تلویزیون بــا بیان 
اینکه هنر نویســندگی، فیلمنامه نویسی، 
تدوین، دوبله و بازیگــری نیز از عرصه هایی 
هســتند که جامعه هنری می تواند در آنها 
از اســتعدادها و قابلیت های منحصر به فرد 
افراد دارای معلولیت بهره مند شــود، تاکید 
کرد: بسترســازی برای همه افراد این حوزه 
بــا معلولیت ها و توانمندی هــای متفاوت، 
فرصت سازی برای رشــد همه جانبه افراد، 
خانواده ها و جامعه است تا ضمن مشارکت 
آنهــا در فعالیت های مختلف، بــه افزایش 

ســلامت و کارآمــدی معلــولان و ارتقای 
سلامت و توسعه جامعه منجر شود.

قائمیان از تجربه خود به عنوان عضو شورای 
سیاستگذاری پنجمین دوره جشنواره بین 
المللی فیلم کوتاه »پــرواز« گفت و در این 
باره توضیح داد: جشــنواره »پرواز« یکی از 
منحصر بــه فردترین رویدادهــای جهانی 
اســت که با بهــره منــدی از ظرفیت های 
گسترده و اثرگذاری ماندگار فیلم و سینما 
به فرهنگ سازی در بیان مسائل و مشکلات 
و توانمندی هــای افــراد دارای معلولیــت 

می پردازد.
وی ارســال حجم زیادی از آثار و مشارکت 
گسترده فیلمسازان و فیلمنامه نویسان در 
این رویــداد را حاکی از اهمیــت پرداختن 
به مسائل این حوزه و ناشــی از موفق بودن 
جشنواره »پرواز« در افزایش آگاهی جامعه 
و ترغیب فیلمسازان به ساخت اثر در حوزه 

معلولیت دانست.
وی با اشــاره به نقش تأثیرگذار جشنواره ها 
در فرهنگ ســازی تاکید کرد: جشــنواره 
فیلم »پرواز« به عنوان یک رویداد فرهنگی 

می تواند بــه ایجاد فضایی بــرای گفت وگو 
و تبادل نظر در مســائل مختلــف جامعه و 
افزایش اطلاعات منجر شــود و بــا ترویج 
ارزش ها به مردم کمک کند تا رفتار خود را با 
توجه به این ارزش های اخلاقی و رفتاری با 

معلولان همسو کنند.
 این جشــنواره قابلیت ارائه ایده های متنوع 
و متعدد در زمینــه معلولیت برای فیلمنامه 
نویســان و فیلمســازان را دارد و حتی در 
ســال های اخیر با معرفــی بازیگران دارای 
معلولیــت به عرصــه فیلم و ســینما نقش 
مهمی در ایجاد بســترهای مناسب جهت 
شکوفایی اســتعدادهای این افراد ایفا کرده 

است.
این هنرمند با قدردانــی از برگزارکنندگان 
جشنواره فیلم »پرواز« و جشنواره »همام« 
برای ارائــه و نمایــش توانمندی های افراد 
دارای معلولیت از تمامی مسئولان و دست 
اندرکاران خواست با حمایت بیش از پیش 
از چنیــن رویدادهایی، موجــب دلگرمی 
فعالان این حــوزه و افزایــش انگیزه برای 

برگزار کنندگان این رویدادها شوند.



آگهی اختصاصی موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده 

۱۳ آئين نامه قانون تعيين تکليف
شناسه آگهی: 1589968

برابر رای شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۱۲۰۰۱۰۰۶۴۷۳ هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات 
مالکانه بلامعارض کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۱۲۴۸۰۰۰۰۱۱۳ تقاضای خانم نرگس رضائی 
به شــماره شناسنامه ۲۵۴۸ و کد ملی ۲۱۸۰۵۸۷۰۹۰ صادره از بهشهر فرزند امیر 
در ششــدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است به مساحت ۱۸۴/۱۵ 
متر مربع از پلاک شماره ۱۲۶ - اصلی واقع در اراضی گلند بخش دو حوزه ثبت گرگان 
طبق رای صادره حکایت از انتقال از مالک رسمی غلامرضا محلاتی به متقاضی دارد لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی میشود از این رو 
اشخاصی که نسبت به صدور مالکیت متقاضی اعتراض داشته باشند میتوانند از تاریخ 
انتشــار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی 

دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم نماید.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۲/۰۸/۰۶ تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۸/۲۱

 غلامرضا قاسمی
 سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان 

آگهی رای هيات قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1591882   م الف: 1426
 برابر آراء صادره هیات تعیین تكلیف مســتقر در ثبت 
اســناد و املاک شهرســتان ســنندج تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضیان ذیل تایید گردیده لذا بدینوسیله 
مشــخصات املاک در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز جهت 
اطلاع عموم آگهی میگرد در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند 
میتوانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی و در روستاها از 
تاریخ الصــاق در محل تا مدت دوماه اعتراض خود را به 
این اداره تسلیم نمایند و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به 
مرجع قضایی تقدیم قضایی تقدیم و گواهی اخذ و تحویل 
اداره ثبت نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت 
مذكــور وعدم وصول و گواهی اخــذ تحویل اداره ثبت 
نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذكور وعدم 
وصول اعتراض سند مالکیت طبق مقررات صادر خواهد 
شد صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه 

نیست .
۱ ششــدانگ یکباب خانه بنام آقای صالح مرادی فرزند 
صابر صادره مریوان به مســاحت ششدانگ ۱۲۵/۲۳ 
تحت پــلاک ۵۹۶۳ فرعی از ۴ اصلی بخش ۲ ســنندج 
جزء نسخخ زارعانه شماره ۱۴۳۲۲ مورخ ۱۳۴۴/۱/۱۶ 

تنظیمی دفتر اسناد رسمی شماره ۱۰ سنندج
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۸/۰۶ 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۸/۲۱

اداره ثبت منطقه دو سنندج

 مساحتمحل وقوعتاریخنوعیتشماره رای
پلاک ثبتی ) متر مربع(

YXنقاط

39152526790621

39151966791082

واقع در قسمتی از پلاک ثبتی 2339 اصلی906سنندج ) سرخه دزج(1402/08/18غیر موات2843
39151886791003

39152386790454

آگهی اعلان نظريه کميسيون تشخيص ماده ۱2 قانون زمين شهری
کمیسیون تشخیص موضوع ماده ۱۲ قانون زمین شهری در استان کردستان به موجب نظریه مندرج در جدول ذیل غیر موات )غ-ی-ر-م-و-ا-ت(اعلام 
نموده است.لذا با توجه به عدم دسترسی به مالکین و به استناد مصوبه مورخ ۷۰/۱۱/۲۳ مجمع تشخیص مصلحت نظام مراتب در دو نوبت و به فاصله ده 
روز به اطلاع مالکین و صاحبان حقوق قانونی می رساند. در صورت اعتراض به نظریه صادره اعتراض خود را حداکثر ظرف مدت سه ماه از تاریخ انتشار آخرین 

آگهی به مراجع صالحه قضایی تقدیم دارند در صورت عدم اعتراض در فرجه زمانی یاد شده نظریه صادره قطعی است.        م الف:۱۸۳۸

هیمن محمدی بهرام-سرپرست معاونت املاک و حقوقی

 محسن سیدی:

بیرانوند از نداشتن جانشین ضربه می خورد

ورزش
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میدان

مدیرعامــل باشــگاه پرســپولیس گفت: ایــن تیم و 
کادر فنی قبلا بارهــا قابلیت خود را نشــان داده اند و 
پرسپولیس شرایط خیلی ســخت تر از این را هم پشت  

سر گذاشته  است.
 رضا درویش اظهار داشــت: این روزها هجمه ها نسبت 
به پرســپولیس، اعضای تیم و کادر فنی بســیار زیاد 

است. اینکه هواداران از پرســپولیس انتظار قهرمانی و 
پیروزی در تمام بازی ها دارند یک بحث است و این که 
بعضی فرصت را مناســب دیده اند تا با تحریک و تهییج 
بیشتر، فضای هواداری و در کل خانواده پرسپولیس را 
بر هم بریزند، موضوع دیگری اســت. به نظر می رسد؛ 
بعضی فرصت را مناسب دیده اند تا با استفاده از چالش 

کنونی، پرسپولیس را وارد یک موج بی ثباتی کنند اما 
از همین جا می گوئیــم در پرســپولیس از این خبرها 

نیست.
وی ادامه داد: انتظــارات و انتقادهای هــواداران را به 
گوش جان می شــنویم، آن را درک می کنیم و به آن ها 
حق می دهیم نگران باشــند. از این بابت همه مجموعه 

پرســپولیس مصمــم به تلاش بیشــتر هســتند، اما 
هواداران هم باید هوشیار باشند.

درویش اضافه کرد: اصلًا نیازی به شعار دادن نیست. به 
طور قطع به خاطر پرسپولیس، به خاطر هواداران و به 
خاطر آینده باشگاه، در شایستگی این تیم و کادر فنی 

شکی نیست که نیاز به اعلام حمایت باشد. 

پرسپولیس

خریــدار  مربــی پیشــین دروازه بــان 
پرسپولیس با تاکید بر شرایط و تاثیرگذاری 
بالای علیرضا بیرانوند در تیم پرســپولیس 
گفت: البته نداشتن جانشین به این بازیکن 

ضربه می زند.
 علیرضــا بیرانوند کــه در ابتــدای فصل با 
کش و قوس هــای فــراوان در ترکیب تیم 
پرسپولیس ماندنی شــد، به یکی از بهترین 

بازیکنان این تیم تبدیل شده است.
 او در دیدارهای اخیر بــا واکنش های خود 
بارهــا دروازه پرســپولیس را نجــات داده 
اســت و محبوبیت خوبی در بین هواداران و 

کادرفنی پرسپولیس دارد.
در همیــن خصوص گفت وگویی داشــتیم 
با محسن ســیدی مربی دروازه بانان سابق 
پرســپولیس و یکی از اولین مربیان علیرضا 

بیرانوند که در ادامه آن را می خوانید.
ســیدی در خصوص عملکــرد بیرانوند در 
این فصــل از رقابت های لیــگ برتر اظهار 
داشــت: علیرضا در شــرایط فعلی یکی از 
بهتریــن دروازه بانان حــال حاضر فوتبال 

ایران است.
 او توانســته بــا واکنش های خــود بارها 
پرســپولیس را در جریان بازی نگه دارد 
و به بهترین بازیکن این تیم تبدیل شــود. 
زمانی کــه مــن در پرســپولیس حضور 
داشــتیم، ســه دروازه بان آماده در تیم 
وجود داشــت که هر کــدام از آنها رقبای 
خوبی بــرای یکدیگــر بودند امــا اکنون 
چنیــن چیــزی در پرســپولیس دیــده 

نمی شود.

نبود جانشین باعث خستگی بیرانوند 
در پرسپولیس می شود

او ادامــه داد: مدیران پرســپولیس باید به 
بازیکن پروری روی بیاورنــد و نباید کاری 

کنند تا بیرانوند جانشینی نداشته باشد. 
ما بایــد بیرانوندهــا پرورش دهیــم تا در 
سال های آینده هم دروازه پرسپولیس بیمه 

شود. 
همچنین اگــر بازیکنی بــه خدمت گرفته 
می شــود باید به نوعی باشــد کــه بتواند 
باعث پیشرفت تیم شــود نه اینکه حضور او 

فایده ای برای پرسپولیس نداشته باشد. هر 
بازیکنی هرچقدر هم عملکرد خوبی داشته 
باشد در طول فصل نیاز به استراحت دارد اما 
اکنون شرایط پرسپولیس به گونه ای است 
که تنها علیرضا بیرانونــد می تواند در تمام 
بازی ها چه در لیگ برتر و چه در آســیا برای 
این تیم به میدان برود که این موضوع باعث 

می شود به او فشار وارد شود.
مربی پیشین دروازه بانان پرسپولیس افزود: 
اگر پرســپولیس یک دروازه بــان مطمئن 
دیگر داشــت، می توانســتند بــه علیرضا 

بیرانوند در دیــدار با صنعت نفــت آبادان 
استراحت دهند تا او با تمرکز بیشتری پا به 

دیدار با استقلال تاجیکستان بگذارد.

سال ها است که دروازه بانی در فوتبال 
ایران پدیده نشده است

ســیدی درباره عملکرد دیگر دروازه بانان 
حاضر در لیگ برتــر گفت: متأســفانه در 
ســال های اخیر دروازه بان جدید به فوتبال 
ایران معرفی نشــده اســت و به جز حسین 
پورحمیدی که در آلومینیوم درخشــید و 

اکنون هم در تراکتور حضــور دارد، دروازه 
بان دیگری نتوانســته خــود را به تیم های 

بزرگ لیگ تحمیل کند.
 پیام پارســا دروازه بان صنعــت آبادان در 
دیدار با پرسپولیس با توجه به جو ورزشگاه 
که به سود ســرخ ها بود، توانست درخشان 

ظاهر شود.
 احمد گوهری هــم که فصل گذشــته در 
پرســپولیس بــود، امســال در آلومینیوم 
توانســته تقریباً در اکثر بازی هــا به میدان 

برود و به نسبت عملکرد خوبی داشته است.

ایجاد آکادمی پرورش دروازه بان 
می تواند به فوتبال ایران کمک کند

مربی دروازه بانــان فوتبال افــزود: باید تا 
پایان فصل منتظر ماند و دید آیا دروازه بانی 
می تواند خود را به عنوان پدیده معرفی کند 
یا خیر؛ از مدیران و ســرمربیان تیم ها تقاضا 
می کنم که کمی شجاعت به خرج دهند و از 
دروازه بانان جوان برای تیم خود اســتفاده 

کنند.
 البته این موضوع نباید به گونه ای باشــد که 
شأن دروازه بانان باتجربه زیر سوال رود و با 
احترام به آنها از دروازه بانــان جوان هم در 

تیم خود استفاده کنند.
او در پایــان خاطر نشــان کرد: پیشــنهاد 
می دهم بــه باشــگاه ها که یــک آکادمی 
پــرورش دروازه بان تشــکیل دهنــد. اگر 
یک آکادمی جدا برای پــرورش دروازه بان 
داشتیم قطعاً می توانستیم شــاهد دروازه 

بانان بهتری در سطح فوتبال ایران باشیم.

ویش: در شایستگی بازیکنان پرسپولیس و کادر فنی هیچ شکی نیست در

 صحبت های احساسی آزمون درباره مورینیو 
و شایعه جنجالی بین او و آقای خاص

خریدار  ســردار آزمون یک بــار دیگر از علاقه 
بی حد و حصرش بــه ژوزه مورینیو، ســرمربی 

پرتغالی، پرده برداشت.
ستاره ایرانی باشــگاه آ اس رم، دیشب در برنامه 
شب های فوتبالی ضمن دفاع از سرمربی پرتغالی 
تیمش درباره شرایطی که در حال حاضر در آن به 

فعالیت مشغول است، صحبت کرد.
سردار که در فهرســت اروپایی رم حضور ندارد، 
در آخرین مسابقه این تیم مقابل لچه در ورود به 
زمین گلی فوق العاده را به ثمر رســاند تا آمادگی 
خود را برای حضور در دربــی ایتالیا مقابل لاتزیو 
نشان بدهد البته بعید اســت او از ابتدا در ترکیب 
رمی ها قرار بگیرد اما مشخص است که او با تمرکز 
و علاقه آماده فرصت های بیشتر از مورینیو است؛ 
مربی ای که حتی اگر دربــاره اش بگویند که در 
آستانه اخراج اســت اما به قول سردار آرزوی هر 
باشگاهی باشــد که مورینیو را به عنوان سرمربی 

بالا سر خود داشته باشد.
صحبت هــای آزمون کــه قطعا در رســانه های 
ایتالیایــی نیز بازتــاب زیادی خواهد داشــت، 
از رابطه خوب او با ســرمربی و البته هم تیمی ها 
پرده برمی دارد. نکته اینجاســت که او همانطور 
که امشب گفت آنچنان در آلمان و بایرلورکوزن 
خوشــحال نبوده امــا در رم در فضا و شــرایط 
ایده آل خودش به فعالیت مشــغول اســت . او از 
رابطه دوستی نزدیکش با پائولو دیبالا و لئوناردو 
پارادس، ســتاره های آرژانتینی رم، گفت و اعلام 
کرد آنها هر شــب مهمان خانه یکدیگر هستند. 
او همینطور شــرایط باشــگاه آ اس رم را اینطور 
توصیف کرد: باشگاهی که به بازیکنانش اهمیت 

می دهد.
این خوشــحالی خبر خوبی بــرای فوتبال ما هم 
هســت، چرا که آزمون یکی از مهم ترین چهره ها 
برای فتح جــام ملت های پیش رو اســت و البته 
دنبال کردن بازی هایــش، رم را تبدیل به یکی از 

تیم های مورد علاقه هواداران ایرانی کرده است.
صحبت های سردار را در ادامه می خوانید:

 صحبت های مورینیو پس از گلزنی؟
من خیلی اهل مصاحبه نیســتم اما شاید درباره 
من و ســایر بازیکنان زیــاد بنویســند. حرف و 
حدیث های زیادی بود که ســرمربی، کادرفنی 
و رم را نمی خواســتند اما مــن هیچوقت به این 
مســائل توجه نمی کنم، چون خــودم می دانم 
در چه باشگاهی هســتم و چه اتفاقاتی اینجا رخ 
می دهد و بقیه می توانند هر حسادتی کنند. من 
رابطه خیلی خوبی با مورینیــو دارم.  اخلاقی که 
مورینیو دارد این اســت که با همــه بازیکنانش 
رابطه خوبــی دارد. چیــزی که داخــل زمین 
می بینیم، زمین تا آســمان با چیــزی که خارج 
از زمین می بینیم متفاوت اســت . تیم بزرگ رم، 
آن هم در شــرایطی که مربی آن مورینیو باشد، 
واقعا حس و حال عجیبی دارد. قطعا مورینیو بعد 
از گل تبریــک می گوید و این یــک انرژی مثبت 
برای مسابقات بعدی می شود اما نمی خواهم این 

موضوع بیشتر از این باز شود.

 تحمیل سردار به مورینیو؟
می توانند دربــاره من و این انتقــال هر صحبتی 
کنند. به نظرم اصلا درســت نیســت که جواب 
بدهم. چیزی که خودم می دانم، برایم مهم است 
ولی مگر می شود انتقالی بشود اما مربی نخواهد؟ 
آن هم مورینیــو. زمانی که مــن در زنیت بودم، 
می خواستند من را بگیرند اما بنا به دلایلی نشد؛ 
خیلی هم جدی بود اما لحظات آخر نشــد و من 
به بایرلورکوزن رفتم. این مســائل برایم اهمیتی 
ندارد. هر کســی که از من خوشش می آید، دفاع 
می کند و هر کسی که خوشــش نیاید می تواند 
هر چیزی بگوید. من اصلا از ایــن بابت ناراحت 
نمی شوم اما یک چیزی می گویم و دیگر صحبت 
نمی کنــم؛ نمی توانند انتقال یــک بازیکن را به 
هیچ مربی حرفه ای تحمیل کنند، چه برســد به 

مورینیو.

مهم ترین تفاوت مورینیو با سایر مربیان؟

بالاخره هر کسی یک شــخصیت و سیستم بازی 
خودش را دارد. من نمی دانم چه بگویم . مورینیو 
گاهی کارهایــی می کند که بازیکــن از او انتظار 
ندارد؛ برای مثال تــو فکر می کنی بد بازی کردی 
اما بازی بعد تو را فیکــس می گذارد و به تو انرژی 
می دهد. یا خوب بازی می کنــی و بازی بعد تو را 
روی نیمکت می نشــاند. خوب بازی می کنی و تو 
را می نشــاند تا برایت تلنگری شــود و بیشتر در 
تمرینات تلاش  کنی و دوباره وارد پیست شوی. از 
نظر فوتبالی تاکتیک او برای هر بازی فوق العاده 

است. در هر بازی تاکتیک های خودش را دارد.

خشم کنار زمین مورینیو بداهه است؟
واقعا من این ســوال را از او نکرده ام. گاهی پیش 
آمده که پیــش بازیکنان بیاید و حــرف بزند و از 
خاطراتش بگوید اما من واقعا این را نمی دانم. فکر 
می کنم در ذات خودش هســت که این کارها را 
انجام بدهد. آدمی نیســت که از باخت خوشش 
بیاید و اینها باعث می شــود که بداهه کارهایی را 
انجام بدهد. اما زمانی که تو کنار زمین، مربی ای 
مثل مورینیو را می بینی، دوســت داری برایش 

همه کار کنی.

مورینیو به بازیکنان این نقش را می دهد 
که روی داور فشار بگذارند.

)با خنده( نمی توانم به این ســوال جواب بدهم و 
اگر درباره چیز دیگری صحبت کنیم بهتر است.

 بازی کنار لوکاکو؟
فوق العاده اســت. یک کاراکتر خیلی قوی و یک 

انسان بسیار قوی و یک فوتبالیست فوق العاده.

هفته دهم فصل بیست و سوم
شرایط نورافکن در تیم سپاهان

امید نورافکن مدافع تیم فوتبال سپاهان با برطرف شدن مصدومیتش 
مشــکلی برای همراهی این تیم مقابل پرســپولیس ندارد اگرچه برای 

این همراهی، کارت بازی هم ندارد.
تیم فوتبال ســپاهان اصفهان که به دلیل عدم رعایت ســقف بودجه از 
سوی کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال با کسر امتیاز مواجه شده بود 
هنوز قرارداد امید نورافکن مدافع تیم خــود را ثبت نکرده و کارت بازی 

برای او صادر نشده است.
نورافکن که پیش از این با مصدومیت مواجه بود با رفع شدن آن، در چند 
روز اخیر همراه با دیگر بازیکنان ســپاهان در تمرینات گروهی شرکت 

کرده و مشکلی از این بابت ندارد.
سپاهان در هفته دهم لیگ برتر و از ساعت 1۶:۳0 روز یکشنبه 21 آبان 
باید در ورزشــگاه نقش جهان از پرســپولیس میزبانی کند که هنوز به 
دلیل عدم صدور کارت بازی برای نورافکــن نمی تواند از این بازیکن در 

ترکیب خود بهره ببرد.
پرسپولیس 1۷ و سپاهان 12 امتیازی هســتند و به ترتیب در جایگاه 
دوم و نهم جدول قرار گرفته اند و سه امتیاز این دیدار می تواند به هر دو 

تیم برای رقابت در کورس مدعیان قهرمانی لیگ برتر کمک کند.

جولن لوپتگی سرمربی می شود
پائولو مالدینی گزینه مدیریت الاتحاد 

عربستان شد
مدیران تیم فوتبال الاتحاد عربســتان برای انتخاب مدیــر این تیم با 

»پائولو مالدینی« وارد مذاکره شده اند.
تیم فوتبال الاتحاد عربستان پس از اخراج »نونو سانتو« به دلیل کسب 
نتایج ضعیف، به دنبال رایزنی با گزینه های جدید برای نیمکت این تیم 

است.
»فابریزیو رومانو« خبرنگار ایتالیایی در حساب کاربری خود در توئیتر 
اعلام کرده اســت مدیران الاتحاد با »پائولو مالدینی« مدافع سابق تیم 
ملی فوتبال ایتالیا مذاکره کرده اند تا از او به عنوان مدیر تیم اســتفاده 

کنند.
سایت عربی »کوره« هم اعلام کرده اســت »جولن لوپتگی« سرمربی 
ســابق رئال مادرید و تیم ملی فوتبال اســپانیا با ســران الاتحاد برای 
جایگزینی نونو سانتو به توافق رســیده است و قرار است در هفته جاری 

راهی عربستان شود تا قراردادش را با الاتحاد امضا کند.

ونالدو به النصری ها! هدیه ۵۰۰ میلیاردی ر
باشگاه النصر عربســتان با اســتفاده از اســطوره پرتغالی درآمدزایی 

نجومی کرد.
نشریه »الشرق الاوســط« عربستان خبر داد باشــگاه النصر با یک تیم 
چینی قرارداد همکاری کرد تا در ژانویه یک بازی دوســتانه در کشــور 

چین برگزار کند.
کریستیانو رونالدو اســطوره پرتغالی و عضو باشــگاه النصر طرفداران 
زیادی در چین دارد به همین خاطر باشــگاه چینی برای برگزاری این 

بازی دوستانه به باشگاه عربستانی پول هنگفتی پرداخت می کند.
طبق گزارش رسانه عربستانی باشــگاه چینی برای برگزاری این بازی 
دوستانه مبلغ 10 میلیون یورو )بیش از 500 میلیارد تومان( به باشگاه 

النصر عربستان پرداخت می کند.
رونالدو تنها ســتاره سرشناس النصر نیســت بلکه حضور سادیو مانه و 
بروزویچ هم جذابیت این تیم را برای هواداران چینی افزایش می دهد. 
النصر یکی از رقبای پرسپولیس در مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا 

است.

 غیبت سه ستاره پرسپولیس در جام 
ملت های آسیا

 سه بازیکن پرســپولیس شــانس زیادی برای حضور در جام ملت های 
آسیا ندارند.

درست بعد از بازی ســپاهان -پرسپولیس فهرســت تیم ملی اعلام و 
فردای این مسابقه بزرگ اردو شــروع خواهد شد. به نظر می رسد در هر 
اردو نسبت به اردوی قبل تعداد ملی پوشان پرسپولیس در تیم ملی آب 
خواهد رفت. دفعه قبل در اردوی تیم ملی و تورنمنت اردن با مصدومیت 
یاسین سلمانی، میلاد سرلک، مهدی ترابی و وحید امیری، پرسپولیس 
فقط سه سهمیه در تیم ملی داشــت؛ علیرضا بیرانوند، مرتضی پورعلی 
گنجی و محمدحســین کنعانی زادگان. از این جمــع پورعلی گنجی 
مصدوم شد و برای ماه ها خانه نشین خواهد بود و بیرو و کنعانی زادگان 

شانس دعوت مجدد را خواهند داشت.

از بین نفرات مصــدوم دیگر، وحید امیری همچنان مصدوم اســت اما 
میلاد سرلک و مهدی ترابی به شرایط مســابقه برگشته اند. با این حال 
هم ترابی و هم ســرلک هنوز صددرصدی نیســتند و هر دو نفر بعد از 
بازگشــت از مصدومیت ســرما خوردند و این مســأله روی زمان بازی 
کردن شان تأثیرگذاشــت. ترابی با وجود گلزنی در تاجیکستان شرایط 
لازم برای بازی نود دقیقه ای را نداشــت و ســرلک تنهــا در ربع پایانی 
مسابقه بازی کرد آن هم در شرایطی که وضعیت جسمانی اش چندان 

جالب نبود.
با وجود این شرایط هیچ بعید نیســت فقط بیرانوند و کنعانی زادگان به 
اردوی تیم ملی دعوت شــوند و خبری از دعوت ســرلک و ترابی یا هر 
بازیکن پرسپولیس دیگری نباشد. البته اگر قرار بر سورپرایز باشد شاید 
محمد عمری بتواند شــگفتانه قلعه نویی برای پرسپولیسی ها باشد اما 
بعید است در آخرین اردوی پیش از جام ملت ها نفر جدیدی در اردوی 
تیم ملی ببینیم و با این حساب دوری نفراتی مثل دانیال اسماعیلی فر، 
سعید صادقی و محمد عمری از تیم ملی قطعی خواهد شد و آنها باید با 

جام ملت ها وداع کنند.
برای بازیکنان پرســپولیس مثل ترابی و سرلک هم شاید دعوت نشدن 
به این اردو بهتر باشــد چرا که با احتساب ســفرهای اخیر پرسپولیس، 
ســفرهای تیم ملی و بعد از بازی با النصر آنها باید فشار زیادی متحمل 
شوند اما از سوی دیگر اگر ترابی و ســرلک در این اردو نباشند، موقعیت 

نصف و نیمه شان در جام ملت ها نیز بسیار متزلزل خواهد شد.
تیم ملی در این اردو باید مقابل هنگ کنگ و ازبکستان بازی کند و بعد 
از این شــاید فقط یک بازی تدارکاتی دیگر در آستانه جام ملت ها برای 

تیم ایران تدارک دیده شود.
 با این حســاب اگر ترابی و ســرلک این بار دعوت نشــوند و در این دو 
مســابقه به میدان نروند، شــانس بازی در جام ملت ها حتی به عنوان 
بازیکن ذخیره هم برای آنها از دســت خواهد رفت و اینطوری سهمیه 

پرسپولیس نیز در جام ملت ها بسیار کم خواهد شد.



استان

-مظفــری   در مراســمی کــه بــه همــت معاونــت  البرز
فرهنگــی ورزشــی اجتماعــی شــهرداری برگــزار شــد، 
از خانــم پرســتو کرمــی، کارمنــد شــهرداری مهســتان 

تجلیل شد.
پرســتو کرمی به عنوان مربی دروازه بان هــای تیم ملی 
فوتبال بانوان ایران موفق بــه حضور در مرحله ی دوم 
مســابقات انتخابــی المپیک در کشــور اســترالیا شــده 
بود و به همین بهانه در مراسمی از ایشان تجلیل شد.

، رییــس و اعضای شــورای، معاونیــن و بانوان  شــهردار
کارمند شهرداری در این جلسه حضور داشتند.

دکتــر گلرخــی شــهردار مهســتان ضمــن تبریــک ایــن 
کرمــی، شــهروندان و مجموعــه  موفقیــت بــه خانــم 
ی شــهرداری و شــورای اســامی شــهر مِهســتان ابــراز 
داشــت: بــه خــود می بالیــم و افتخــار میکنیم کــه یکی 
از شــهروندان شایســته ی مهســتان که همــکار گرامی 
مــا در شــهرداری نیــز هســتند، افتخــاری در ســطح 
ملــی و حضــور ورزشــی بیــن المللــی کســب کــرده اند و 
ایــن موفقیــت مرهــون موهبــت هــای الهــی و تــاش 
های ایشــان اســت و ما ضمن تبریــک به ایشــان، برای 
هرگونــه همراهــی و همیــاری در تقویــت فعالیــت هــا 

و بهره منــدی از تجربیــات ارزنــده شــان بــرای شــهر و 
شــهروندان اعــام آمادگــی و عاقــه میکنیم.مهندس 
بختیــاری رییــس شــورای اســامی نیــز ضمــن تبریک 
این موفقیت گفت: موفقیت همــکار عزیز ما در ورزش 

ملــی و بیــن المللــی مایــه ی افتخــار و مباهــات و نویــد 
بخش آینده ای درخشــان برای شهروندان و شهرمان 
مهســتان اســت کــه بتوانیــم بــا اســتفاده از تجربیــات 
ایشــان و ســایر نخبــگان، زمینــه ســاز کشــف و پرورش 

 اســتعدادهای شــهروندانمان و شــاهد موفقیت های 
ایشان باشیم.

مهنــدس غامــی نایــب رییــس شــورای اســامی نیز با 
تبریــک ایــن موفقیــت، بــه اهمیــت کار بــزرگ صــورت 
گرفته اشاره کرد و گفت: اینکه یک شــهروند در جایگاه 
کارمندی در یکی از شــهرهای اقماری بتواند در عرصه 
ی ملــی و بیــن المللــی موفقیــت کســب کند کار بســیار 
بــزرگ و شایســته ی تقدیری اســت کــه وظیفــه ی ما را 
در قدرشناســی و ادای حــقِ ایــن تــاش ها ســنگین تر 
میکنــد. مهنــدس ارمندپور عضو شــورای اســامی نیز 
با تبریک موفقیت خانم کرمی، حضور بانوان شایسته 
ی سرزمین مان را در عرصه های بین المللی نشانه ی 
اهمیــت و جایگاه این عزیــزان در نگاه مدیریتی کشــور 
برشــمرد و گفت: حضور ایــن بانوان گرامی بــا حجاب و 
پوشــش آراســته و شایســته در میادیــن جهانــی، پیام 
بزرگی برای همــگان دارد که رعایت شــأن بانــوان هیچ 

مانعی در برابر رشد و حضور ایشان نخواهد بود.
در پایان با حضور شــهردار و اعضای شــورای اسامی و 
جمعــی از کارکنان شــهرداری با اهدا لوح و دســته گل و 

هدایایی از خانم کرمی تجلیل شد.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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ادامه دارد 

-مظفری    عضو شورای اســامی شهر هشــتگرد به همراه مهندس  البرز
کمالــی معاونت فنی و شهرســازی شــهرداری از عملیات عمرانــی در نقاط 
مختلف شــهر بازدید و بر نظارت دقیق بر اجرای پروژه ها و تسریع در روند 

کید کرد . آنها تا
 افشــاری  گفت :اجرای  پروژه هــای عمرانی مصــوب در بودجه ســال ۱۴۰۲ 
می بایســت به صورت جــدی دردســتور کار قــرار گرفته و درماه هــای باقی 

مانده از سال این پروژه ها تکمیل وبه بهره برداری برسد .
 آسفالت معابر شهری ، کفپوش پیاده رو ها، جدول گذاری ،اجرای شبکه 
معابر شهرک کوثر ، ساماندهی آبهای ســطحی وایجادآب رو برای هدایت 
روان آبها ،تکمیل زمین والیبال ساحلی ،تکمیل آتش نشانی ناحیه ینگی 
امام ،تکمیل بازســازی قبور شــهدا در ینگی امام لکه گیری معابرشــهری و 

سایرپروژه های عمرانی ازجمله موارد بازدیدشده بوده است.
 مهندس کمالی معاونت فنی و شهرســازی شــهرداری نیز گزارشــی از روند 
پیشــرفت پــروژه هــا ارائــه نمــود و حمایت هــای رئیــس و اعضای شــورای 
اســامی شــهر و دســتورات شــهردار را راهگشــای بســیاری از مشــکات 
دانســت و اظهارامیدواری کرد که با این روند ســایر پروژه های عمرانی نیز 
طبق بودجه ســال جاری پیشــرفت و بخشــی از آن ها در دهه فجر به بهره 

برداری برسد .

 توزیع ۲۳۷ کارتن پلاست جدید 
در سطح منطقه ۳ شهر  گرگان 

و خدمــات  زیســت  معــاون محیــط  گرگان-مهنازمحمدزمانــی   
شــهری شــهرداری گرگان از توزیع ۲۳۷ کارتن پاســت جدید در سطح 
منطقه ســه خبر داد. احمد ســالاری با اعــام این خبر اظهار داشــت: 
، ساماندهی دوره گردهای ضایعاتی  در راستای طرح نگهداشت شهر
کــز  و جمــع آوری پســماندها خشــک از مجتمــع هــای مســکونی و مرا
آموزشی سطح شــهر در مجموع از ابتدای اجرای طرح تفکیک زباله از 

مبدا ۶۴۷ کارتن پاست در سطح منطقه ۳ توزیع شده است.
وی ادامــه داد: باتوجــه به اهمیــت آمــوزش و فرهنگ ســازی اصولی و 
ضرورت آشــنایی دانش آموزان  بــه اهمیت  اجرای طــرح تفکیک زباله 
از مبدا ۱۷ مدرســه به کارتن پاســت تجهیز شده که بواســطه آن کاغذ 
باطلــه، مقــوا و قوطــی هــای نوشــیدنی و زبالــه های خشــک از ســطح 

مدارس جمع آوری می شود.
ســالاری هدف از اجرای این طرح را حفاظت از محیط زیست، کاهش 
حجم زباله هــای شــهری و جلوگیــری از هدر رفتن ســرمایه هــای ملی 

برشمرد.
وی افــزود: در جهــت ارتقــاء و توســعه فرهنــگ شــهروندی و تقویــت 
رفتارهــای مطلوب شــهروندی و ضرورت آشــنایی شــهروندان با طرح 
تفکیک زبالــه از مبــدأ ۳۰۰ نفــر مورد آمــوزش چهــره به چهره در ســطح 

منطقه ۳ قرار گرفتند.
معــاون خدمــات شــهری یــادآور شــد: خیابــان مطهــری، کــوی گلهــا، 
کارتــن پاســت بــه  کــه  طهماســبی و ویاشــهر از مکانهایــی بودنــد 

شهروندان توزیع شد.

ویداد تولید محتوای دیجیتال کنگره ملی  ر
شهدای استان کرمانشاه برگزار می شود

کرمانشاه-حســنا فخــارزاده   ســعیدکریمی» دبیــر کمیتــه فضــای 
مجازی و رســانه کنگره ملی شهدای استان کرمانشــاه«،  و مسئول قرار 
کــرم )ص(، اســتان کرمانشــاه   گاه فضای مجــازی ســپاه حضــرت نبی ا
در نشســت خبری با اصحــاب رســانه، از برگــزاری کنگره ملی  شــهدای 

کرمانشاه خبرداد.
کــرم )ص(،  گاه فضــای مجــازی ســپاه حضــرت نبــی ا مســئول قــرار 
اســتان اهداف برگزاری این رویــداد را  گفتمان ســازی فرهنــگ جهاد، 
شــهادت و مقاومت و همچنین معرفی شــهدای اســتان  عنــوان کرد و 
افزود:اعضای ســتاد کنگره در نظــر دارند از طریق این ابــزار یک رقابت 
۴۸ ســاعته را در بین افراد متخصص در حوزه انیمیشــن سازی، برنامه 
نویســی و بازی ســازی موبایلــی  از ۲۷ آبــان ماه ســال جــاری لغایت ۲۹ 

آبان ماه برگزار کنند.
دبیــر کمیته فضــای مجــازی و رســانه کنگــره ملی رســانه کرمانشــاه، با 
اشاره به اینکه شرکت در این مسابقه شرایط سنی برای عموم از جمله 
دختران و پســران نــدارد، در ادامــه گفــت: متقاضیــان می توانند برای 
شرکت در این رویداد بزرگ بصورت تیم های ســه تاپنج نفره در سایت 

Event.bsjmajazi.ir ثبت نام کنند.
این مســئول در پاســخ به خبرنگاران، گفت: جوایز بــرای تیم های اول  
هــر رشــته »یکصــد میلیــون ریــال«، تیم هــای دوم »۷۰ میلیــون ریال« 
و تیم ســوم »۵۰ میلیــون ریــال«، در نظر گرفته شــده اســت، همچنین 
تیمهــای برتــر در مرحلــه کشــوری نیــز معرفــی و بــه رقابــت خواهنــد 

نشست.
کید بــر اینکــه، رقابــت شــرکت کننــدگان در ۲۵ آبان مــاه به  کریمی بــا تأ
صــورت ۴۸ ســاعت قرنطینــه ای انجــام مــی شــود، و موضع همــان روز 
به شــرکت کنندگان اعام می شــود تــا از همــان لحظه موضــع را از صفر 
شــروع کرده و به رقابت بنشــینند، افزود: این رقابتها در سه بخش و در 

هر بخش با نظارت دو داور برگزار می شود.

 آغاز نصب علمک گاز 
وستای منطقه مرزن آباد چالوس ۸ ر

گاز  ســاری-امیری فــر   دکتــر مایلــی رســتمی، مدیرعامــل شــرکت 
مازنــدران گفــت: عملیــات تســت گاز در ایــن روســتاها انجــام شــده و 
نصب علمک آغاز شــده اســت. با اتمام این پــروژه حــدود ۲۵۰۰ خانوار 
، تله، خارص، بیجدنو و ناتر از  ، فشکور ، کنسدره، مکار روستاهای کتیر

نعمت گاز برخوردار خواهند شد.
کنــون ۱۰۰ علمــک در روســتای فشــکور و ۱۳ علمــک در  وی افــزود: تا

روستای تله نصب شد.
مایلــی رســتمی تصریــح داشــت: پیمانــکار در دو جبهــه مشــغول کار 
بــوده و در این دو روســتا بیــش از ۶۰۰ علمک دیگر نصب خواهد شــد و 
، کتیر و مرس  همچنین نصــب علمک در روســتاهای کنســدره و مــکار

نیز به زودی آغاز می گردد.
مدیرعامــل شــرکت گاز مازنــدران ادامــه داد: تزریق گاز ســه روســتای 
بالادســت خــارص، بیجدنــو و ناتر تــا پایــان ماه جــاری انجام و ســپس 

نسبت به نصب علمک اقدام خواهد شد.

اهواز - محمد مجدم   معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی گفت: مسکن 
گران معقوله ای بود که در شورای عالی سینما مصوب شد و اسامی  سینما
برای کمیســیون مســکن رفت تا در طرحی که در شــورای عالی مصوب شد 
فکری کنند. شــاید این ها در دوره من انجام نشــود اما حداقــل کلنگ آن را 

به زمین خواهم زد تا بدانم مشکل مسکن شهرستان ها حل خواهد شد.
 محمد خزاعی  در نشست هم اندیشــی فعالین حوزه سینمایی خوزستان 
که در اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســامی خوزســتان برگزار شــد، اظهار کرد: 
سفرهای متعددی به اســتانها داشته ایم، امســال به حدود ۶۰ شهرستان 
ســفر کردهایم و درد و دل هنرمنــدان را شــنیدهایم. برخی از قــول هایی را 
که داده ایــم توانســته ایم تــا امــروز اجرایی کنیــم برخی دیگــر از قــول ها نیز 

انشاالله اجرایی خواهد شد.
وی ضمن قدردانی از اســتاندار خوزســتان عنــوان کرد: طی جلســه ای که 
امروز بــا آقای محــراب داشــتیم، توافقات خوبی در حوزه ســینما با ایشــان 
خواهیم نوشــت؛ بســیاری از مســائلی که شــما امروز مطرح کردید دغدغه 
مدیر کل فرهنــگ و ارشــاد خوزســتان و معاون هنری و ســینمایی ایشــان 

بوده است که به ما منتقل کرده اند.
گر بخواهیم  رئیس سازمان سینمایی کشور گفت: بنده معتقد هستم که ا
کاری را در کشور انجام دهیم و در حوزه ســینما پوست اندازی شکل بگیرد 

باید به اســتان ها توجه جدی داشــته باشــیم که قطعاً شــما هم بر این باور 
هســتید، این یک واقعیت اســت پس فکر نکنید امروز بدنه ســینما حرفها 

ی کشور از تهران است.
کثــر هنرمندانی کــه در حــال فعالیــت هســتند و در واقع  وی اضافــه کــرد: ا

بزرگان سینمای ما، از شهرستان ها آمده اند پس قدر خودتان را بدانید.
گــر بخواهیــم هنرمنــدان مهاجــرت نکننــد و عدالــت  خزاعــی ادامــه داد: ا
فرهنگی که یک شــعار اســت و مــا به دنبــال آن هســتیم محقق شــود، باید 
امکانــات، تجبهزات و منابــع مالــی خودمان را به صــورت عادلانــه در همه 

اســتان ها تقســیم کنیم و راهی جز این نداریم، اما اینکه امکان پذیر باشد 
گانه ای دارد. یا خیر بحث جدا

کــز حتــی در حــوزه زیرســاخت توجــه جــدی  وی اضافــه کــرد: در تمــام مرا
با اســتان ها شــده اســت، به طوری که همین الان در آســتانه افتتاحیه ۵۰ 
سینما در شهرستان ها هســتیم که با کمک مستقیم خودمان انجام شده 
نه بخش خصوصــی، این کمک ها مربوط به ســفرهای اســتانی بوده که در 

سال ۱۴۰۲ داشته ام.
رئیس ســازمان ســینمایی کشــور اظهار کــرد: در هر اســتانی که قــول داده 
کنــون در مرحله  ام ســینمای آن را افتتاح کنم یا زیرســاخت انجــام دهم، ا
افتتاح آن هستم اما قسمت شــد که در اواخر ســال ۱۴۰۲ به خوزستان سفر 

کنیم و امیدواریم تحقق وعده های ما در ۱۴۰۳ قطعاً انجام شود.
گران  کشــور بــا بیــان اینکــه مســکن ســینما رئیــس ســازمان ســینمایی 
معقوله ای بــود که در شــورای عالی ســینما مصوب شــد تصریح کــرد: همه 
اســامی را از سراسر کشــور خواســتیم که ۵۰۰ نامه از شهرســتان ها و قریب ۲ 
هزار نامه از تهران به دســت ما رســید، همه این ها برای کمیسیون مسکن 
رفت تا در طرحی که در شورای عالی مصوب شــد فکری کنند. شاید این ها 
در دوره من انجام نشود اما حداقل کلنگ آن را به زمین خواهم زد تا بدانم 

مشکل مسکن شهرستان ها حل خواهد شد. 

خوزستان

معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی :

کلنگ مسکن سینماگران به زمین زده خواهد شد

اصفهان وین قز

 ۳  تعمیرات اساسی توربین واحد شماره 
رجایی شهید  وگاه  نیر بخاری 

قزویــن- مریــم نقــدی   مدیــر امــور تعمیــرات 
مکانیــک توربوژنراتور و فایــن مکانیک نیــروگاه بخار 
شهید رجایی گفت: تعمیرات اساسی توربین واحد 
شــماره ۳ بخــاری نیــروگاه شــهید رجایــی از ســوی 

متخصصان این نیروگاه در حال انجام است.
کبــری مدیــر امــور تعمیــرات مکانیــک  محمدرضــا ا
توربوژنراتــور و فایــن مکانیــک نیــروگاه بخــار شــهید 
رجایی گفت: یکــی از تجهیزات مهــم و حائز اهمیت 
برای تولید برق در نیروگاه ها، توربین واحد ها اســت 
که عملکــرد صحیــح بــا راندمــان مناســب مجموعه 
توربوژنراتــور موجــب پایــداری تامیــن بــرق در ایــن 
واحد ها خواهد بود کــه در فرآیند تعمیرات اساســی 
واحد شــماره ســه ۲۵۰ مگاواتی این نیروگاه که طبق 
جدول زمانبندی از مدار تولید خارج شده، توربین 
ایــن واحــد، همــراه بــا دیگــر تجهیــزات آن از ســوی 
متخصصان این شــرکت، مورد تعمیرات اساسی قرار 

گرفته است.
وی تصریــح کــرد: پــس از گذشــت ۲۹ روز از شــروع 
کامــل  دمونتــاژ  عملیــات  واحــد  ایــن  تعمیــرات 
مجموعــه توربین¬هــای HIP و LP شــامل بازکــردن 
پیچ هــای پوســته و برداشــتن پوســته های داخلی، 
برداشــتن  و  یاتاقان هــا  و  بلیدرینگ هــا  دمونتــاژ 
روتور هــا بــه پایــان رســید وروتــورو بلیــد رینگ هــای 
توربیــن HIP و بلیدرینگ هــای توربیــن LP جهــت 
تعمیــرات  شــرکت  بــه  کارگاهــی  کار هــای  انجــام 

کنون این فعالیت ها  نیروگاهی ارسال گردید که هم ا
در حــال اتمــام اســت و بــه محــض تحویل و ارســال 
آن ها از ســوی شــرکت تعمیرات نیروگاهــی عملیات 

مونتاژ و نصب آن ها آغاز خواهدشد.
مدیــر امــور تعمیــرات مکانیــک توربوژنراتــور و فاین 
مکانیــک بخــار در ادامــه بیــان داشــت: همچنیــن 
« هم  کسایتر تعمیرات اساســی تجهیزات »ژنراتور و ا
به صورت همزمــان آغاز و مراحــل دمونتــاژ آن ها که 
کت های  ، بازکردن برا کسایتر شامل بیرون کشیدن ا
، دمونتــاژ کولرهــا، دمونتــاژ پره هــای ثابــت و  ژنراتــور
متحرک بلوئــر و دمونتاژ یاتاقان ها و بیرون کشــیدن 

روتور است نیز انجام شده است.
درحــال حاضــر همــراه بــا تعمیــرات اساســی واحــد 
شماره ســه بخاری، واحد شماره ۴ بخاری هم تحت 

تعمیرات بازدید دوره ای قرار دارد.

مدیرعامل شرکت توزیع برق اصفهان:

ایران از دانش بالایی در صنعت توزیع برق برخوردار است 
تعمیــرات  مانــور  مومنــی    اصفهان-مریــم 
پیشــگیرانه شــبکه فشــار متوســط هوایــی منطقــه 
مارشــنان، بــا حضــور فرمانــدار و شــهردار کوهپایــه، 
مدیرعامــل شــرکت توزیــع بــرق اصفهــان و مدیران 
صنعــت بــرق اســتان پــس از حضــور بــر ســر مــزار 

»شهدای منطقه فشارک« آغاز شد .
مهنــدس مهــرداد دادخــواه ،مدیرعامــل شــرکت 
توزیع بــرق اصفهــان در مانــور تعمیرات پیشــگیری 
کیلومتــر   ۴ طــول  بــه  مارشــنان  هوایــی  شــبکه 
مطبوعــات  و  رســانه ها  خبرنــگاران  جمــع  در 
 ، ســیما  و  صــدا  بازرســی،  ،خبرگزاری ها،مدیــران 
، شــهردار و فرمانــدار کوهپایه، معاونین،  هال احمر
مدیــران، کارشناســان، عوامــل اجرایــی و عملیاتــی 
کریم کــه در آغــاز ایــن مانــور زیارت  گفت: خــدا را شــا
قبــور شــهدا و ادای احتــرام بــه ایشــان در ذهنیــت 
عوامــل اجرا قــرار گرفــت و بــه لطف خــدا ما بــا حضور 
در گلزار شــهدای مارشــنان با این بزرگــواران تجدید 

میثاق نمودیم.
وی تصریــح کرد : بحمــدالله در صنعت بــرق خودکفا 
هســتیم البتــه در ایــن زمینــه مشــکات نیــز وجــود 
کــه مــا در جنــگ اقتصــادی می باشــیم   دارد چــرا 
و ایــن شــرایط بــا توجــه بــه اینکــه توزیــع بــرق ۱۰۰ 
اســتقال دارد بــر روی این صنعــت بی تاثیر نیســت 
اما به لطــف خداوند و تــاش تک تک عزیــزان اجازه 
نخواهیم داد کســی دندان طمع به کشــور و صنعت 

کارمــان   مــان داشــته باشــد و یــا اینکــه خللــی در 
ایجاد کند.

مــا  گذشــتگان  کــرد:  مطــرح  دادخــواه  مهنــدس 
وظایفشــان را بــه خوبی انجــام دادنــد و امانــت را به 
درســتی تحویل دادند و ما نیز باید امانت دار خوبی 

باشیم .
وی در ادامــه بــه یکی از شــاخص های مهــم صنعت 
برق اشــاره کرد و گفت : در شهرســتان شرق اصفهان 
در ســال ۹۳ میــزان خاموشــی بــه ازای هــر مشــترک 
۱۳۰۰ دقیقــه بــوده اســت و امــروز کــه در خدمتتــان 
هســتیم این عدد به ۱۳۰ دقیقه به ازای هر مشــترک 
رســیده اســت که جا دارد از مدیران قبلی که در این 
مســیر گام های بلنــدی را برداشــتند تشــکر کنیم.و 
این مولفه به ما نشــان می دهد که مســیر طی شــده 

درست بوده است .

کردستان

سنندج-فاطمه ملایی    بوســتان تفریحی ورزشــی چهار هکتاری »لاوان« 
در محلــه حاشــیه ای اســام آباد )تقتقــان( ســنندج عصــر جمعــه بــا حضــور 
اســتاندار کردســتان و جمعــی دیگــر از مســوولان اســتانی و شهرســتانی بــه 

بهره برداری رسید.
این بوســتان شــامل پارکینگ، زمین فوتبال، زمیــن والیبــال، مجموعه بازی 
کودکان، نشــیمن گاه خانــواده و پیاده راه در قالب پنج ســکو طراحی شــده که 
سکوی نخست آن شامل پارکینگ به طور خطی و ســکوی دوم فضای سبز و 

نشیمن گاه خانوادگی است.
: رویکــرد اصلی  اســتاندار کردســتان در آییــن افتتــاح ایــن بوســتان اظهار کــر
مجموعــه مدیریــت اســتان و مدیریــت شــهری و شــورای شــهر و شــهرداری 

و فرمانــداری توجــه به مناطــق کم برخــوردار اســت و از اینکــه در کمتــر از پنج 
ماه شــاهد اجرای چنینطرحی با این ســطح از کیفیت هســتیم جــای افتخار 

و قدردانی دارد.
اسماعیل زارعی کوشــا با بیان اینکه این بوســتان مانند هدیه ای کم ارزش به 
مردم تقدیم می شــود، گفــت: این جمــع و حضور باشــکوه نشــان از وحدت و 

انسجامی است که در بین مردم وجود دارد و برای ما قابل احترام است.
وی افزود: جا دارد به عنوان خادم مردم اســتان کردســتان از حماســه ای که 
مردم غیور و فرهنگی کردســتان در اســتقبال و مهمان نوازی از رئیس جمهور 

و هیات دولت خلق کردند با همه وجود تقدیر کنیم.
شــهردار ســنندج نیــز در ایــن آیین اظهــار کــرد: شــیب فعالیت هــا و خدمات 

شــهرداری ســنندج در حوزه های مختلــف به ســمت مناطق کم برخــوردار و 
حاشــیه شــهر ســوق یافته و این مهم رضایتمندی خوبی در بین شهروندان 

ایجاد کرده است.
ســید انور رشــیدی افزود: این بوســتان چهار هکتــاری زمینه ای بــرای ایجاد 

شور و نشاط در بین جوانان و نوجوانان و خانواده ها فراهم می کند.
کیــد اعضای شــورای شــهر بــر توجــه بــه مناطق  وی در ادامــه بــا اشــاره بــه تا
کمتربرخــوردار در تخصیــص بودجــه، گفــت: مدیریــت شــهری در ایــن دوره 

تمامی ظرفیت های در اختیار را برای رفع مشکات مردم به کار گرفته است.

بوستان چهار هکتاری »لاوان« سنندج افتتاح شد

با حضور شهردار و اعضای شورای اسلامی شهر مِهستان انجام شد ؛ 

وازه بان های تیم ملی فوتبال بانوان ایران  تجلیل از مربی در
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ح   سودجویی زمین خواران از بلاتکلیفی طر
اعتبارزدایی از اسناد غیررسمی

عدم اعتبار زدایی از اســناد عــادی در محاکم قضایی، بــه گفته اغلب 
کارشناسان حقوقی، موجب افزایش چشمگیر زمین خواری و همچنین 
ســایر جرائم همچون فروش و پیش فروش یک واحد ملکی به چند نفر، 
فروش املاک و اراضی دیگــران و تغییر کاربــری و تفکیک غیرمجاز 

اراضی کشاورزی شده است.
 حسن نوروزی، عضو هیئت رئیسه کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس 
شــورای اســلامی، اخیراً از مخالفت دو نفر از اعضای مجمع تشخیص 
مصلحت نظام با مصوبه »طــرح الزام به ثبت رســمی معاملات اموال 
غیرمنقول« خبر داده است، بر اســاس این مصوبه اسناد عادی یا همان 
قولنامه ای، فاقد اعتبار بوده و فقط اسناد به ثبت رسیده در سامانه ثبت  
اســناد، اعتبار خواهد داشت.بررسی ها نشــان می دهد اغلب دعاوی 
قضایی در حــوزه املاک و اراضــی، از ضعفی بــزرگ در نظام حقوقی 
کشور نشــأت می گیرد که به افراد اجازه می دهد بدون نظارت نماینده 
حاکمیت، نســبت به خرید و فروش املاک و اراضی اقدام کرده و اسناد 
غیررســمی )عادی( خود را در ردیف اسناد رســمی در محاکم قضایی 
ارائه کنند.بنا بر اظهارات کارشناســان حقوقی، عــدم اعتبار زدایی از 
اسناد عادی در محاکم قضایی، موجب افزایش چشمگیر زمین خواری 
و همچنین ســایر جرائم همچون فروش و پیش فروش یک واحد ملکی 
به چند نفر، فروش املاک و اراضی دیگــران و تغییر کاربری و تفکیک 

غیرمجاز اراضی کشاورزی شده است.

 اعتبار معاملات غیررسمی منشأ تخلفات است
در همین رابطه، حسن نوروزی، عضو هیئت رئیسه کمیسیون حقوقی 
و قضایی مجلس ضمن اشــاره به تبعات اصالت بخشی به اسناد عادی، 
می گوید:  این موضوع موجب شــده اســت تا عده ای بتوانند بسیاری از 
جنگل هــا و کوه ها را بــه فروش برســانند و »حتی یک نفــر می تواند 
به راحتی با تدوین یک ســند و معرفی دو شــاهد به دادگاه ، یک سند 
رســمی را ابطال کند که با اجرای قانون جدید ، دیگر شاهد این اتفاقات 

نبوده و اموال غیرمنقول مردم نیز ضایع نخواهد شد.«
 طبق آمار ارائه شده از ســوی رئیس قوه قضائیه، در سال 1401 حدود 
یک میلیون و ۷00 هزار پرونده وارده به دستگاه قضایی، مربوط به اسناد 
عادی بوده اســت.»نظارت پذیری«، »امکان صــدور مجدد« و »دقیق 
بودن اطلاعات« از مهم ترین تفاوت های اسناد عادی و رسمی محسوب 
می شود؛ همین تفاوت ها نشــان می دهد، فارغ از مشــکلات قضایی، 
اســناد عادی موجب چالش های بســیاری در زمینه سیاست گذاری 
حوزه مسکن و املاک شده و عملًا زمینه ساز تخلفات بسیار با محوریت 

مسکن و اراضی فراهم کرده است.

 بررسی سوابق تخلفات به وسیله معاملات غیررسمی
در خصوص مصادیق چالش های اسناد عادی مثال های بسیاری وجود 
دارد ؛ در همین رابطه می توان به زمین لرزه  ۷.۳ ریشــتری کرمانشــاه 
در سال ۹۶ اشــاره کرد، در این زلزله هزاران خانه تخریب شد، بنابراین 
بازســازی مجدد خانه ها مطالبه اصلی مردم از حاکمیــت بود، بر این 
اســاس، موضوع »مالکیت املاک و اراضی« به عنوان چالش اساســی 

پیش روی این مطالبه، نگرانی هایی ایجاد کرد.
آن زمان، احمد تویسرکانی، رئیس وقت ســازمان ثبت  اسناد و املاک 
کشــور در رابطه  با بازســازی املاک و اراضی اظهار داشت: »دارندگان 
سندهای قولنامه ای و عادی، ممکن است مشکلاتی پیدا کنند، اما افراد 
دارای سند رســمی هیچ نگرانی در خصوص مالکیت های خود نداشته 
باشــند. اگر مردم مناطق زلزله زده، اســناد مالکیت خود )رســمی( را 
گُم کرده اند یا بر اثر زمین لرزه، این اســناد از بین رفته باشد، می توانند 
درخواست صدور ســند المثنی دهند تا با مراجعه به سوابق موجود در 

سیستم، سند المثنی صادر شود.«
بعد از این اظهارنظر، حجم بالایی از مراجعان برای دریافت سند رسمی 
مالکیت املاک تخریب شــده خود بــه اداره ثبت مراجعــه کردند؛ اما 
مشــکل مراجعان متقاضی دریافت ســند مالکیت این بود که مالکیت 
بســیاری از آنها ثبت رسمی نداشته و تشــخیص صدق یا کذب ادعای 
آنها بسیار پیچیده بود.یا در مثالی دیگر، در سال های اخیر، 150 هکتار 
از زمین های کشــاورزی در منطقه روســتای ماریان در اطراف مشهد 
توســط زمین خواران در قطعات هزار تا 2 هزار متــر مربعی به صورت 

غیرمجاز، تفکیک و به مردم فروخته شد.

در این 150 هکتار زمین، حدود ۶۳0 فقره ساخت و ســاز و دیوارکشی 
غیرمجاز صورت گرفت که با دســتور دادستان مشــهد و شورای حفظ 
حقوق بیت المال استان، بیش از 500 فقره آن تخریب شد، اطلاعیه ای 
نیز صادر شد تا افرادی که در این 150 هکتار، زمینی خریداری کرده اند 
از فروشــندگان زمین ها بابت پــس گرفتن مبالغی کــه پرداخته اند، 
شــکایت کنند. ایــن در حالی اســت که اگــر معاملات غیررســمی 
)قولنامه ای( اعتبار نداشت اساساً فروشندگان )زمین خواران( انگیزه ای 

برای تصرف، تفکیک و تغییر کاربری غیرمجاز نداشتند.
این موارد تنها، گوشــه ای از چالش ها و تخلفات به وسیله اعتبار اسناد 
غیررسمی بود؛ بنابراین به نظر می رســد، سیاست گذاری در خصوص 
شفافیت معاملات اموال غیرمنقول و اعتبار زدایی از اسناد غیررسمی، 

به جهت کاهش تخلفات در این حوزه ضروری است.

 سرنوشت طرح »اعتبار زدایی از اسناد غیررسمی« در دست 
مجمع تشخیص مصلحت

به همین جهت طرح اعتبار زدایی از اســناد غیررســمی، از چند سال 
پیش در دستور کار سیاست گذاران کشور قرار گرفت، اما با وجود تأیید 
مجلس شورای اسلامی، این طرح با ایرادات شورای نگهبان مواجه شد 
و بعد از رفت وآمدهای بسیار بین مجلس و شورای نگهبان در سال های 
گذشــته، تاکنون به نتیجه نرســیده اســت. به همین دلیل در ســال 
گذشــته تصمیم گیری نهایی در خصوص طرح »اعتبار زدایی از اسناد 

غیررسمی« به مجمع تشخیص مصلحت نظام واگذار شد.
بررســی ها نشــان می دهد، یکی از چالش های اصلــی میان مجلس و 
شورای نگهبان، مســئله ابطال اسناد غیررســمی و باطل شدن اسناد 
رسمی با استناد به اسناد عادی است. اختلافی که به نظر می رسد، میان 

اعضای مجمع تشخیص مصلحت نیز وجود دارد.
در همین رابطــه، آیت الله آملــی لاریجانی رئیس مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام با اشاره به جلســات متعدد کمیسیون حقوقی و قضایی 
مجمع برای بررسی طرح اعتبار زدایی از اســناد غیررسمی، می گوید: 
»نه بنده، نه مجمع و نه شــورای نگهبان مطلقاً اعتبار اسناد غیررسمی 
را فی حدذاته تأیید نکرده ایم، بحث این است؛ آیا معاملات واجد شرایط 
هم باطل اند؟ ما با بطــلان معاملات در واقع، مخالفیــم. گرچه ممکن 
اســت به لحاظ مصلحتی بگوییم برای حل موضوع و رفع مشکل مردم، 

دستگاه قضایی می تواند اسناد غیررسمی را نپذیرد.«

ویه آب وند افزایشی مصرف بی ر  تداوم ر
 و کاهش بارش ها در کشور

روند مصرف آب در کشورمان افزایشی اســت به گونه ای که سالانه ۹0 
میلیارد مترمکعب آب مصرف می شــود این در حالی اســت که میزان 

بارش ها در کشور یک سوم متوسط جهانی است.
 ایران کشوری است که در اقلیم خشک و نیمه خشک قرار دارد و میزان 

بارندگی های کشور از متوسط جهانی پایین تر است.
بررســی روند بارندگی ها نشان می دهد که در 50 ســال اخیر از میزان 
بارش های کشور کاسته شــده و این به معنای آن است که امکان تأمین 

آب کاهشی شده است.
طبق اعلام »فیروز قاسم زاده« سخنگوی صنعت آب ایران سالانه 110 

میلیارد مترمکعب آب در کشور تولید می شود.
آب تولیدی که از بارش برف وباران به دســت می آید به آب تجدیدپذیر 
معروف است. در خصوص ســرانه آب تجدیدپذیر شاخصی وجود دارد 
که نشان می دهد یک منطقه در شــرایط پایدار وضعیت آبی قرار دارد 

یا ندارد.
بر این اساس چنانچه این شــاخص کمتر از یک هزار و ۷00 مترمکعب 
برای هر نفر در سال باشــد؛ یعنی وارد تنش آبی شده ایم و اگر پایین تر 
از هزار مترمکعب برای هر نفر در سال باشــد، به این مفهوم است که با 

کمبود آب مواجه خواهیم بود.
قاسم زاده می گوید: در مجموع به طور ســالانه حدود 110 میلیارد آب 
در کشور تولید می شود که بر اساس شــاخص بین الملل باید برای 40 
درصد آن برنامه ریزی شــود؛ اما آنچه در حال حاضر شاهد هستیم این 
است که بیش از ۹0 میلیارد مترمکعب آب در کشور به مصرف می رسد.

ســخنگوی صنعت آب ادامه می دهد: از ســوی دیگر در طول نیم قرن 
اخیر، تبخیر و تعرق کشور حدود 21 درصد افزایش یافته است که باعث 

کاهش آب در دسترس و تشدید محدودیت ها می شود.
این روند نشــان دهنده آن اســت که کشــور ما در بخش مصرف آب، 
بسیار دســت ودل بازانه عمل می شــود که تداوم این موضوع می تواند 
تهدیدکننده زندگی باشد؛ البته نباید فراموش کنیم که در چند سالی 
است که کشــور با پدیده تغییر اقلیم هم روبرو شده که اثر مستقیمی بر 

منابع آب دارد.
تغییر اقلیم سبب شــده روند بارش ها در کشور متفاوت باشد، در حالی 
که برخی مناطق پربارش انــد و برخی دیگر شــاهد بارش های ناچیز 

هستند.
ســخنگوی صنعت آب کشــور در این باره می گوید: تغییرات اقلیمی 
می تواند بر دسترسی به منابع آب از جمله آب های سطحی و زیرزمینی 
تأثیر بگذارد؛ این امر می تواند بر تأمین آب برای مقاصد شــرب، صنعت 
و کشاورزی تأثیر بگذارد و نیاز به تغییر اســتراتژی های مدیریت آب و 

برنامه ریزی توسعه زیرساخت ها ایجاد کند.

قاســم زاده تاکید کرد: کشــورمان حدود 250 میلیمتر بارش دریافت 
می کند که این میزان یک سوم بارش جهانی است؛ به همین دلیل ایران 

جزو مناطق خشک و نیمه خشک محسوب می شود.
بنا بر این گزارش برای آنکه تأمین آب در کشــور همواره انجام شــود، 
نیاز است که همگان مدیریت مصرف به خصوص در بخش آب را جدی 

گرفته و مصارف خود را کنترل کنند.
تابستان امسال وضعیت مصرف آب به گونه ای بود که سخنگوی صنعت 

آب درباره آن گفته بود: هر روز شاهد پیک های مصرف بودیم.
وزارت نیرو باهدف تشــویق مردم به رعایت مصرف آب طرح برخورد با 
مشترکان بد مصرف آب را در دســتور کار خود قرارداد تا به این ترتیب 

مشترکان را به رعایت مصرف تشویق کند.

از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون؛
وگاه های حرارتی  ۷هزار مگاوات به ظرفیت نیر

وده شد کشور افز
 از آغــاز فعالیت دولت ســیزدهم تاکنون، هفت هــزار و ۳۹۸ مگاوات 
ظرفیت جدید حرارتی از طریــق ورود ۳۹ واحد جدید، رفع محدودیت 
واحدهــای بخــاری و افزایش تــوان واحدهــای گازی بــه ظرفیت 

نیروگاه های حرارتی کشور افزوده شد.
به گزارش شــرکت مدیریت تولید، انتقال و توزیع نیــروی برق ایران 
)توانیر(، در مــدت بیش از 2 ســال فعالیت دولت ســیزدهم افزایش 
۳5 هزار مــگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی از طریق ســاخت 15 هزار 
مگاوات نیروگاه حرارتی خصوصی و دولتــی، 10 هزار مگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیر و 10 هزار مگاوات نیروگاه صنایع برنامه ریزی شد که از این 

میزان تاکنون هفت هزار و ۳۹۸ مگاوات محقق شده است.
این افزایش ظرفیت، به منظــور رفع ناترازی تولیــد و مصرف برق و از 
طریق ســنکرون ۳۹ واحد جدید حرارتی به ظرفیــت پنج هزار و ۳۹۸ 
مگاوات، رفع محدودیــت نیروگاه های بخاری و افزایــش توان عملی 

نیروگاه های گازی موجود به ظرفیت 2 هزار مگاوات انجام شده است.
اکنون نزدیک به ۹4 درصد از برق کشور توســط نیروگاه های حرارتی 
تامین می شــود و حدود ۸4 درصد ظرفیت نیروگاهی به نیروگاه های 
حرارتــی اختصاص دارد کــه از طریق ۶21 واحد تولیــد برق در 1۳4 
نیروگاه تولید می شود و بیش از ۶۸ درصد این ظرفیت در اختیار بخش 

خصوصی است.

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران؛
وزانه ۲ میلیون لیتری  افزایش ظرفیت تولید ر

بنزین کشور تا اردیبهشت 
مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده هــای نفتی ایران از 
افزایش ظرفیت تولیــد روزانه 2 میلیون لیتری بنزیــن و ۳.5 میلیون 

لیتری گازوئیل کشور تا اردیبهشت ماه سال 140۳ خبر داد.
جلیل سالاری مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ایران، در اینباره گفت: ظرفیت کنونی تولید بنزین کشــور روزانه 
115 میلیون لیتر اســت که با افزایــش خوراک در چند پالایشــگاه، 
ظرفیت تولید بنزین کشــور روزانه 2 میلیون لیتــر و ظرفیت گازوئیل 

کشور روزانه ۳ تا ۳.5 میلیون لیتر افزایش می یابد.
وی افــزود: بــرای افزایش خــوراک پالایشــگاه ها، نیاز به توســعه و 
ســرمایه گذاری جزئی در ســه خط لوله اســت که خطوط این بخش 
نهایی شــده و در حال نهایی کردن ایســتگاه ها به منظور بهره برداری 
از خطوط هســتیم.علی اکبر نژادعلی، مدیرعامل ســابق شرکت ملی 
پخش فرآورده هــای نفتی مردادماه امســال دربــاره وضعیت تولید 
بنزین کشــور گفته بود: وضع تولید و توزیع در کشور مناسب است و در 
پالایشگاه های کشور نیز از ابتدای سال حدود 10 درصد افزایش تولید 

داریم که این افزایش در مردادماه به 1۶ درصد رسیده است.
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تاثیر چشمگیر سیاست تثبیت در بهبود امنیت 
سرمایه گذاری

سمیرا ربیع  گــزارش جدید مرکز پژوهش های 
مجلس نشــان می دهد »امنیت سرمایه گذاری« 
در بهار امسال به بهترین وضعیت خود از زمستان 
۹۶ به این سو رســیده که یکی از مهمترین دلایل 
آن، »ثبات نرخ ارز« است؛ موضوعی که رئیس کل 
بانک مرکزی پیشــتر بدان اشاره کرده و بر همین 
اساس، اجرای سیاســت تثبیت را در دستور کار 

قرار داد.
مرکز پژوهش هــای مجلس به تازگــی، گزارش 
وضعیت »امنیت ســرمایه گذاری« در کشور طی 
فصل بهار 1402 را منتشــر کرده است. گزارش 
یاد شده، بیســت  و دومین ســنجش پی در پی و 
فصلی »شاخص امنیت سرمایه گذاری در ایران« 
است. این گزارش، با اســتفاده از آمارهای رسمی 
منتشر شده و در دســترس و نیز ارزیابی 5۶22 
فعال اقتصادی نمونه از میان فعــالان اقتصادی 
همه اســتان های کشور بوده اســت که وضعیت 
امنیت سرمایه گذاری در بهار سال 1402 را با ۳۸ 
مؤلفه، هفت نماگر به تفکیک ۳1 استان و ۹ حوزه 

کسب وکار نشان می دهد.
طبق این گــزارش، وضعیــت امنیت ســرمایه 
گــذاری در بهــار 1402 بــه بهتریــن وضعیت 
خــود از زمــان اندازه گیــری شــاخص امنیت 

ســرمایه گذاری )زمســتان ۹۶( تا کنون رسیده 
اســت. در این گزارش آمده است که شاخص کل 
امنیت ســرمایه گذاری در ایران که با استفاده از 
دو مجموعــه داده های پیمایشــی و آماری تهیه 
می شــود در بهار 1402 کمّیت 5.۷۳ از 10 )10 
بدترین حالت( سنجیده شده است. مقدار عددی 
این شــاخص در مطالعــه فصل قبل )زمســتان 
1401( ۶.10 و در هــر دو فصــل قبلــی )پاییز 
1401(، ۶.۸2 بــوده که نشــان می دهد کمّیت 
عددی امنیت ســرمایه گذاری در بهــار 1402 
نســبت به فصل قبــل از آن، با توجه بــه ارزیابی 
فعالان اقتصادی مشارکت کننده در فصل بهار به 

مقدار قابل توجهی مناسب تر ارزیابی شده است.
نگاهی به جزئیات عوامل موثر بر امنیت ســرمایه 
گذاری در گزارش مرکز پژوهش ها، به وضوح رد 
پای سیاســت تثبیت اقتصادی بانک مرکزی در 
بهبود امنیت سرمایه گذاری را نشان می دهد. در 
گزارش مرکز پژوهش هــا، »ثبات نرخ ارز« که در 
زمستان 1401 نمره بســیار ضعیف ۶.۳ را کسب 
کرده بود، در بهار 1402 نمره بســیار خوب 2 را 
بدست آورده اســت. کاهش 4.۳ واحدی شاخص 
»ثبات نرخ ارز« بــه وضوح نتیجــه بخش بودن 
سیاست تثبیت را نشان می دهد. البته تاثیر برخی 

گشایش های سیاســی هم در ثبات نرخ ارز کاملا 
موثر بوده که بخشــی از آن، نتیجه دیپلماســی 

دولت به ویژه رویکرد منطقه گرایی است.
ارزیابی فعالان اقتصادی از عوامل موثر بر امنیت 
ســرمایه گذاری، شــاخص »ثبــات نــرخ ارز«، 
یکی از مهمترین عوامل بهبــود وضعیت امنیت 

سرمایه گذاری در بهار امسال بوده است.
رئیس کل بانک مرکزی خرداد ماه امســال و در 
سی امین همایش سیاســت های پولی و ارزی، با 
اشــاره به بی ثباتی بازار ارز و تاثیر چشــمگیر آن 
بر بی ثباتی اقتصاد کشور، بر لزوم اجرای سیاست 
تثبیت برای دســتیابی همزمان به دو هدف مهار 

تورم و رشد تولید تاکید کرد.
محمدرضا فرزین گفت: برای اجرای یک سیاست 
بایــد آن را در چارچوب یک نظریــه علمی انجام 
دهیم. نظریه ما تثبیت اقتصادی است. نرخ ارز در 
اقتصاد ما عامل اصلی بی ثباتــی اقتصاد و تثبیت 

اقتصادی در این زمینه ضروری است.
وی تاکید کرد: نمی توان کنار نشســت تا اقتصاد 
به ثبات برسد، برای ایجاد ثبات باید دخالت کرد. 
مجموعه سیاســت هایی را که در بانک مرکزی و 
سایر دســتگاه های اقتصادی انجام می دهند به 

عنوان سیاست تثبیت می شناسیم.

خریدار  خط لوله ای کــه قرار بــود از ایران به 
خلیج فارس برود اکنون از بصــره در حال احداث 
است و این درواقع نشــان می دهد ایران از مسیر 
جــدا شــده، همچنین یک خــط انــرژی هم از 
هندوســتان، امارات، قطر و عربستان در جنوب 
ایران را دور می زند، بعبارت دیگر از شمال زنگزور 
و از جنوب خط هندوستان و از غرب هم خط لوله 
عراق اجرایی می شــود. در واقع از ایران هیچ خط 
لوله بین المللی و مشــارکتی عبور نمی کند و این 

در بلندمدت به زیان ما خواهد بود.
میرقاســم مومنی درباره برنامه های گازی عراق 
و تاثیــر آن بر تداوم صــادرات گاز ایــران به این 
کشــور اظهار داشــت: واقع امر اینکه یک اتحاد 
و همکاری هــای چندجانبه در حــوزه انرژی با 
مدیریت ترکیه در منطقه در حال رخ دادن است 
و این کشــور علیرغم اینکه منابع نفتی و گازی در 
اختیار ندارد برنامه هایی را در دست اجرا دارد که 

بتواند صادرکننده منابع انرژی به تمام دنیا باشد.
وی افزود: یکی از موضوعاتــی که ترکیه پیگیری 
می کند امــکان انتقال گاز روســیه، آذربایجان، 
ترکمنســتان و قزاقســتان از خــاک خودش به 
کشورهای اروپای است. در این خصوص شاهدیم 

خط انتقال زنگزور و یا ترانس خزر را اجرا و نفت و 
گاز حوزه خزر را از طریــق آذربایجان به زنگزور-

نخجوان-ترکیه و سپس تا سایر نقاط دنیا انتقال 
دهد، این موافقتنامه در حال اجرایی شدن است و 
فقط مسئله حقوقی و سیاسی زنگزور باقی مانده 
که هنوز با ارمنستان به راهکاری نرسیده اند، اگر 
موضوع ارمنستان حل شود خط اجرایی می شود.

این کارشــناس حوزه انرژی گفت: در بحث عراق 
نیز شاهدیم، قراردادی ترکیه با این کشور منعقد 
کرده که بتواند نفت قزاقســتان، ترکمنستان را از 
آذربایجان به ترکیه و از این کشــور به کرکوک و 
در نهایت به بندر بصره انتقــال دهد یعنی ترکیه 
به جای ایران از مســیر عــراق اســتفاده کند و 
تفاهمنامــه ای با ترکیــه امضا می کنــد و به این 
صورت که نفت و گازی که ترکیه از منابع مختلف 
دریافت می کنــد از خط لوله ای که قرار اســت از 
ترکیه به عراق احداث و به دریای خزر وصل شود، 
به سایر نقاط انتقال داده شــود. درواقع این یک 
سناریوی جدیدی اســت که ایران را از معادلات 
انرژی منطقــه کنار بگذارند، این مســئله مهمی 
اســت و ما باید در این رابطه اقدامات لازم را انجام 

دهیم.

وی بیان داشت: ما اکنون باید بتوانیم در تعاملات 
انرژی منطقه نقش آفرینی کنیم اما مشــکلی که 
داریم بحث تحریم ها اســت که مــا را از هرگونه 
ارتباطات انرژی با شرکت های بین المللی محروم 
کرده و باعث شــده کشــوری مثل ترکیه و حتی 
عراق از آن اســتفاده کنند و به بهانه تحریم ایران 
بتوانند با کشــورهای دیگر قرارداد منعقد کنند 
و درواقع در تحریم های ایران کشــورهایی مثل 
ترکیه بیشترین ســود را می برند چون ایران که 
بهترین موقعیت ژئوپلیتیک منطقه ای را به لحاظ 
امنیت و تامین انرژی داراســت در صحنه حضور 
ندارد. اما ترکیه سعی می کند این توانمندی ها را 
به بهانه تحریم تحت الشعاع قرار دهد و طرف های 

سنتی ایران را به سمت خود جذب کند.
مومنی خاطرنشــان کرد: خط لوله ای که قرار بود 
از ایران به خلیج فارس برود اکنون از بصره در حال 
احداث اســت و این درواقع نشان می دهد ایران از 
مسیر جدا شــده، همچنین یک خط انرژی هم از 
هندوســتان، امارات، قطر و عربستان در جنوب 
ایران را دور می زند، بعبارت دیگر از شمال زنگزور 
و از جنوب خط هندوستان و از غرب هم خط لوله 

عراق اجرایی می شود. 

اعتبارسنجی

معاون فناوری هــای نوین بانک 
مرکزی درباره زمان اجرای مدل 
اعتبارســنجی جدید مشتریان 
بانک ها توضیحاتــی داد و اعلام 
کرد: منتظر دریافت اطلاعات از 

وزارت رفاه و فراجا هستیم.
 مهــران محرمیان دربــاره زمان 
اجرای مدل جدید اعتبارسنجی 
مشــتریان بانک ها گفت: پروژه 
اعتبارسنجی بســیار مهم است و 
مراحل نهایی خود را می گذراند. 
تفاوتــی کــه مــدل جدیــد 
اعتبارسنجی نسبت به قبل دارد 
این اســت که دقــت آن افزایش 
پیدا کرده است و از حدود بیش از 
۶0 درصد به ۸۸ درصد رسیده و 
مورد دیگر این که پوشش آن هم 
از حدود ۳0 درصــد )به عبارتی 
حدود ۳0 درصــد ایرانیان امتیاز 
اعتباری داشتند( به نزدیک 100 

درصد می رسد.
نویــن  فناوری هــای  معــاون 

افزود:  بانک مرکــزی 
مــدل اعتبارســنجی 
جدیــد بــرای این که 
تکمیل شــود نیازمند 
از  اطلاعــات  دریافت 
بخش هــای مختلــف 
اســت که خوشبختانه 

اطلاعــات ســازمان مالیاتی به 
دست ما رسیده و در حال دریافت 
سرویس وزارت رفاه و فراجا برای 
جرایم رانندگی هم هستیم که به 
امید خدا این موارد انجام شــود 

سیستم عملیاتی خواهد شد.
محرمیــان درباره زمــان نهایی 
عملیاتی شدن مدل جدید اعتبار 
ســنجی در نظام بانکی گفت: به 
دنبال این هســتیم که زودتر از 
پایان ســال این مدل را عملیاتی 
کنیم به محض این که اطلاعات 
سازمان ها به ما رسد ما این اقدام 
را انجام خواهیم داد در نهایت هم 
این مدل جدید اعتبارسنجی در 

حد مدل های اعتباری 
مطرح جهــان از لحاظ 

دقت و پوشش است.
بانــک مرکــزی پیش 
از ایــن و در آخرین روز 
خردادمــاه اعلام کرده 
بود: پس از بررسی های 
متعــدد و انجــام آزمون هــای 
اســتاندارد، نســخه جدید مدل 
امتیازدهــی اعتباری اشــخاص 
حقیقی در جلســه امروز شورای 
ســنجش اعتبار ارائه شــد و به 

تصویب اعضا رسید.
طبق اعلام معــاون وقت نظارتی 
بانــک مرکــزی، همــکاری و 
هماهنگــی نهادهــای ذی ربط 
تنوع اطلاعاتی در نســخه جدید 
بیشتر شده است، ضمن اینکه در 
طراحی این مدل از شاخص های 
متنوعی اســتفاده شده است که 
مواردی مانند رفتار اشــخاص در 
بازپرداخت تســهیلات، ســابقه 

اشــخاص در پرداخــت چــک، 
ســابقه محکومیت هــای مالی 
پرداخت  وضعیــت  اشــخاص، 
مالیــات و حتی مــواردی مانند 
پرداخت یــا عدم پرداخت جرایم 
راهنمایــی و رانندگی را می توان 
به عنوان مهمترین شاخصه های 
مورد بررســی برای تعیین امتیاز 

اعتباری برشمرد.
او البتــه آن زمان گفتــه بود که 
نســخه جدید طی یک ماه آینده 
عملیاتی می شود و برای اجرا در 
اختیار شــبکه بانکی قرار خواهد 
گرفت ولی با وجود گذشت بیش 
از ۶ مــاه از اعــلام برنامه جدید 
اعتبارســنجی بانــک مرکزی، 
نه تنها هنوز ایــن مدل عملیاتی 
نشــده بلکــه طبــق تازه ترین 
اظهــارات معــاون فناوری های 
نوین این بانــک، احتمالا تا پایان 
سال مدل جدید اعتبارسنجی در 

نظام بانکی عملیاتی شود.

 مدل جدید اعتبارسنجی مشتریان بانک ها چه زمانی اجرایی می شود؟
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